
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3974, 3995
2. 'Αδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Κ. Σκρέκα, σελ. 3943
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το Ειδικό Επαγγελµατικό Γυµνάσιο Αγίου Δηµη-
τρίου, το 5ο Γυµνάσιο Χαλανδρίου και το 3ο Γυµνάσιο
Σαλαµίνας, σελ. 3944, 3961, 3966, 3984

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3959, 3966, 3975, 3977,
3980, 3981, 3983, 3984, 3985

5. Ανακοινώνεται ότι η Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής
καταθέτει την έκθεσή της στην πρόταση του Προέδρου της
Βουλής των Ελλήνων «για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ
106Α/24.6.1987) και Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51Α/10.4.1997), όπως
ισχύουν», σελ. 3960

6. Ειδική Ηµερήσια Διάταξη:                                                                                
Συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις διατάξεις του άρ-

θρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118 του Κανονι-
σµού της Βουλής, των προτάσεων του Προέδρου της
Βουλής «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού
της Βουλής», σελ. 3962 - 3972

7. Ανακοινώνεται ότι:
α) η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 172/73 από 11 Ιανουαρίου

2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Επιτροπής του απολογισµού και του γενικού
ισολογισµού του Κράτους και ελέγχου της εκτέλεσης του
προϋπολογισµού του Κράτους», σελ. 3947, 3948 - 3949

β) η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 173/74 από 11 Ιανουαρίου
2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής Εξοπλιστικών Προ-
γραµµάτων και Συµβάσεων», σελ. 3947, 3950 – 3951

γ) η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 174/75 από 11 Ιανουαρίου
2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής για την Παρακο-
λούθηση του Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης», σελ.
3947, 3952 - 3953

δ) η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 175/76 από 11 Ιανουαρίου
2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής «Σύσταση και συγ-
κρότηση της Υποεπιτροπής για τη µελέτη και αντιµετώπιση
του προβλήµατος των ναρκωτικών» της Διαρκούς Επιτροπής
Κοινωνικών Υποθέσεων, σελ. 3947, 3954 - 3955

ε) η υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 176/77 από 11 Ιανουαρίου
2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής ««Σύσταση και
συγκρότηση της Υποεπιτροπής µε θέµα «το χρέος και η απο-
µείωσή του» της Διαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέ-
σεων» », σελ. 3947, 3956 - 3957

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Πα-

ρασκευής 13 Ιανουαρίου 2017, σελ. 3941
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά

µε τις επείγουσες επεµβάσεις για τη σωτηρία του σηµαντι-
κότατου βυζαντινού µνηµείου του Αγίου Γεωργίου Λογκανί-
κου του Δήµου Σπάρτης, σελ. 3941

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών σχετικά µε την ανάγκη
θέσπισης βιώσιµης ρύθµισης ληξιπρόθεσµων οφειλών των
δηµοτών και δη προς τους δήµους και τις δηµοτικές επιχει-

ρήσεις, σελ. 3942
γ) Προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε τις πολιτικές της πολιτείας για τις πολύτεκνες

και τρίτεκνες οικογένειες και την αντιµετώπιση του δηµογρα-
φικού ζητήµατος της χώρας, σελ. 3943

ii. σχετικά µε το «Πρόγραµµα επιχορήγησης επιχειρήσεων
για την απασχόληση δεκαπέντε χιλιάδων ατόµων που βρί-
σκονται σε ιδιαίτερα µειονεκτική θέση, ηλικίας άνω των πε-
νήντα ετών», σελ. 3946

δ) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων:
i. σχετικά µε τις αποζηµιώσεις στους ελαιοπαραγωγούς

λόγω ακαρπίας και δάκου, σελ. 3958
ii. σχετικά µε τις καθυστερήσεις στην αποζηµίωση των πλη-

γέντων αγροτών της Αρκαδίας από τη θεοµηνία της 25ης Ιου-
νίου, σελ. 3960

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεων Διαρκών Επιτροπών:                                                             
α) Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέ-

τει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Τουρι-
σµού: «Κύρωση του µνηµονίου κατανόησης για συνεργασία
στον τοµέα του τουρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελ-
ληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δη-
µοκρατίας της Αιγύπτου», σελ. 3942

β) Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει
την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµι-
κών: «Υποχρεωτικός έλεγχος των ετήσιων και των ενοποιηµέ-
νων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, δηµόσια εποπτεία
επί του ελεγκτικού έργου και λοιπές διατάξεις», σελ. 3979

2. Κατάθεση σχεδίου νόµου:                                                                                        
Οι Υπουργοί Εξωτερικών, Παιδείας,  Έρευνας και Θρη-

σκευµάτων, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Οικονοµικών και
οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών και Οικονοµικών κα-
τέθεσαν στις 11/1/2017 σχέδιο νόµου: «Τροποποίηση του Κώ-
δικα του Οργανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών και λοιπές
διατάξεις», σελ. 3974

3. Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού:
«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για Συνεργασία στον
τοµέα του Τουρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρα-
τίας της Αιγύπτου και άλλες διατάξεις», σελ. 3975 - 3986

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ    

ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 3941 - 3966
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 3966 - 3995
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σελ. 3980, 3981
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ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ  Έ. , σελ. 3978, 3981, 3983, 3984
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 3979
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 3977, 3983, 3984
ΞΥΔΑΚΗΣ Ν. , σελ. 3978, 3985
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ Η. , σελ. 3977
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ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 3984



Αθήνα, σήµερα στις 12 Ιανουαρίου 2017, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 09.39’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του E’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΡΕΜΑ-
ΣΤΙΝΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Παρασκευής 13 Ιανουαρίου 2017, το οποίο έχει
ως εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 319/9-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την υποβάθµιση-κατάρ-
γηση του Τµήµατος Συνοριακής Φύλαξης Τυχερού στον Νοµό
Έβρου.  

2. Η µε αριθµό 327/10-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης, σχετικά µε την ανάγκη για βιώσιµη ρύθµιση των κόκκινων
στεγαστικών δανείων. 

3. Η µε αριθµό 328/10-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε την εκπαίδευση των προσφυγόπουλων. 

4. Η µε αριθµό 325/9-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την
έγκριση µεσοπρόθεσµου επιχειρηµατικού σχεδίου για τον οργα-
νισµό Λιµένος Θεσσαλονίκης (ΟΛΘ). 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 320/9-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φλώρινας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Αντωνιάδη προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε την πορεία των
έργων και των µελετών για το 5ο ΣΕΣ (ΕΣΠΑ) στον Νοµό Φλώρι-
νας.

2. Η µε αριθµό 329/10-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων προστασίας των προσφύγων και µεταναστών
από τη βαρυχειµωνιά. 

3. Η µε αριθµό 324/9-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Ανεξάρτη-
του Βουλευτή Αχαΐας κ. Νικολάου Νικολόπουλου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνίων και Ενηµέρω-

σης, σχετικά µε την ενεργοποίηση-άσκηση των καθηκόντων των
νεών µελών του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου (ΕΣΡ).

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1332/21-11-2016
ερώτηση του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθα-
νασίου Δαβάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
σχετικά µε τις επείγουσες επεµβάσεις για τη σωτηρία του ση-
µαντικότατου βυζαντινού µνηµείου του Αγίου Γεωργίου Λογκα-
νίκου του Δήµου Σπάρτης.

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υπουργός Πολιτισµού και Αθλη-
τισµού κ. Κονιόρδου.

Τον λόγο έχει ο κ. Δαβάκης για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η ερώτηση, την

οποία επανυπέβαλα µία, δύο φορές λόγω του Κανονισµού, έχει
να κάνει µε ένα εµβληµατικό, σηµαντικό βυζαντινό µνηµείο της
περιοχής του βορείου Ταϋγέτου, το οποίο, δυστυχώς, µέχρι στιγ-
µής δεν έχει τύχει της ανάλογης µέριµνας της πολιτείας. Με το
µέχρι στιγµής, φυσικά, δεν εννοούµε τα δύο χρόνια που κυβερ-
νάτε εσείς, αλλά µία σειρά ετών που, πέραν των σηµαντικών πα-
ρεµβάσεων των κατοίκων της περιοχής, όσο µπορούσαν -ειρήσ-
θω εν παρόδω ότι από το 1935 µέχρι το 1960 οι κάτοικοι προ-
σπάθησαν να στηρίξουν τη στέγη του µνηµείου αυτού, να µην
µπαίνουν νερά, να κάνουν κάποιες αναστηλωτικές εργασίες- δεν
έχουν γίνει παρά ελάχιστα πράγµατα.

Με χαρά είδα ότι στις 23 Δεκεµβρίου, παραµονή Χριστουγέν-
νων, βγάλατε µία απόφαση, κυρία Υπουργέ, που πράγµατι εγκρί-
νετε την αρχιτεκτονική, στατική και γεωλογική µελέτη την οποία
είχε ο Δήµος Σπάρτης, µε προγραµµατική σύµβαση του Υπουρ-
γείου σας, ολοκληρώσει.

Υπάρχουν κάποιες ελλείψεις στη συγκεκριµένη περίπτωση.
Θεωρώ ότι είναι ακόµα πιο επίκαιρη η ερώτησή µας στηριζόµενη
στη δική σας απόφαση -που πράγµατι δίνει µία ευοίωνη προ-
οπτική στην όλη ιστορία- για να υπάρξει η άµεση, η ουσιαστική,
η κατάλληλη –θα έλεγα- συνδροµή και βοήθεια του Υπουργείου
Πολιτισµού, προκειµένου αυτή η υπόθεση, αυτή η εργασία, αυτή
η µελέτη να στηριχθεί όπως πρέπει και να τελεσφορήσει, ούτως
ώστε, εντασσόµενη σε ένα ευρωπαϊκό πρόγραµµα µέσω της Πε-
ριφέρειας που διαχειρίζεται το τοµεακό πρόγραµµα του πολιτι-
σµού, να προχωρήσουµε προς την κατεύθυνση να ολοκληρωθεί
η αναστήλωση, η θωράκιση και η αποφυγή -θα έλεγα- οποιουδή-
ποτε ατυχήµατος στο µνηµείο αυτό.

Περιµένω µε αγωνία την απάντησή σας.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’
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Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει η

κυρία Υπουργός.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Πράγµατι, ο ναός αυτός του Αγίου Γεωργίου Λογκανίκου είναι
ένας σηµαντικός µονόχωρος, καµαροσκέπαστος ναός του 1374.
Είναι σηµαντικό µνηµείο, το οποίο αντιµετωπίζει σοβαρά στατικά
προβλήµατα και λόγω της παλαιότητας, φυσικά, αλλά και λόγω
του εδάφους, το οποίο µετατοπίζεται και συµπαρασύρει το µνη-
µείο, αλλά και λόγω παλαιών επεµβάσεων, που κάποιες λειτούρ-
γησαν ευεργετικά στο βόρειο τµήµα του ναού, αλλά κάποιες,
όµως, δηµιούργησαν σοβαρά προβλήµατα. 

Μία µικρή αναδροµή: Όπως γνωρίζετε, το 1999 έγινε από ιδιω-
τικό µελετητικό γραφείο µία προκαταρκτική µελέτη για την ανα-
γκαιότητα δοµικής αποκατάστασης. Το 2013 υπογράφηκε µετα-
ξύ του Υπουργείου Πολιτισµού και Αθλητισµού και της Περιφέ-
ρειας Πελοποννήσου και του Δήµου Σπάρτης προγραµµατική
σύµβαση, για να γίνει η µελέτη επισκευής και συντήρησης του
βυζαντινού µνηµείου και ορίστηκε κοινή επιτροπή παρακολούθη-
σης. 

Το 2014 εγκρίθηκε και παραλήφθηκε η οριστική µελέτη µε
τίτλο «Εκπόνηση µελέτης επισκευής και συντήρησης του βυζαν-
τινού µνηµείου του Αγίου Γεωργίου Λογκανίκου», η οποία περιε-
λάµβανε τις επί µέρους µελέτες, αρχιτεκτονική, ειδική αρχιτεκτο-
νική, στατική, γεωλογική, πλην –και ίσως αυτό είναι στο οποίο
αναφέρεστε- της γεωτεχνικής, που είναι πάρα πολύ σηµαντική.
Η παραλαβή έγινε. Απαιτείται οπωσδήποτε η σύνταξη αυτής της
γεωτεχνικής µελέτης. 

Το µνηµείο παρουσιάζει, όπως έχει παρατηρηθεί, πλήθος δο-
µικών και οικοδοµικών προβληµάτων, που συνεχώς επιδεινώνον-
ται, λόγω µεταγενέστερων επεµβάσεων, αλλεπάλληλων επισκευ-
ών, κατασκευής του στεγάστρου σε επαφή µε τον δυτικό τοίχο
του µνηµείου και κυρίως λόγω του ερπυσµού, που παρουσιάζει
το υπέδαφος. 

Τον Μάιο του 2016 διαβιβάστηκε η εκπονηθείσα µελέτη, εκτός
από τη γεωτεχνική µελέτη, που δεν υπάρχει, έγινε ο τελικός έλεγ-
χος και στη συνέχεια η Διεύθυνση Αναστήλωσης Βυζαντινών και
Μεταβυζαντινών Μνηµείων και η συναρµόδια Διεύθυνση Βυζαν-
τινών και Μεταβυζαντινών Αρχαιοτήτων εισήγαγαν το θέµα στο
Κεντρικό Αρχαιολογικό Συµβούλιο τον Σεπτέµβριο του 2016.

Μετά εκδόθηκε η απόφαση για τη µελέτη, την επισκευή και
συντήρηση του βυζαντινού µνηµείου, µε την προϋπόθεση ότι θα
προστεθεί η γεωτεχνική µελέτη, η οποία λείπει, προκειµένου να
µπορεί στη συνέχεια να υλοποιηθεί µε αυτούς τους όρους η εκ-
πονηθείσα µελέτη.

Εποµένως, προς το παρόν προκειµένου να αρθεί η επικινδυ-
νότητα του µνηµείου, κατ’ αρχάς, η εφορεία έχει ζητήσει να µην
χρησιµοποιείται αυτό το µνηµείο, γιατί, φυσικά, είναι επικίνδυνο
για την ασφάλεια των ανθρώπων, αλλά και για την περαιτέρω επι-
δείνωσή του. Επίσης, έχει εντάξει ήδη το κόστος λήψης άµεσων
µέτρων προστασίας του µνηµείου στο πρόγραµµα δράσης για
τις επείγουσες στερεωτικές και αναστηλωτικές εργασίες του
έργου, οι οποίες θα εκτελεστούν υπό την εποπτεία της Εφορείας
Λακωνίας.

Είναι σηµαντικό να προστεθεί η γεωτεχνική µελέτη και µακάρι
σε αυτό -θα το προσπαθήσουµε- να µας συνδράµει η Περιφέρεια
Πελοποννήσου, για να µπορέσει να ολοκληρωθεί το έργο, που
είναι πράγµατι µεγάλης σηµασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρία Υπουργέ, εάν διαβάζατε –και

πιστεύω ότι έχετε διαβάσει- το κείµενο της ερώτησής µου και τα
ερωτήµατα τα οποία σας υπέβαλα, στο τρίτο ερώτηµα θα βλέ-
πατε ότι ρωτώ χαρακτηριστικά γιατί από το 2014 και εξής το
Υπουργείο Πολιτισµού, αφού ήταν γνωστά πλέον τα προβλήµατα
του ναού, δεν διέθεσε το απαιτούµενο κονδύλιο για τη σύνταξη
γεωτεχνικής µελέτης, από τα αποτελέσµατα της οποίας θα προ-
κύψουν οι αναγκαίες πρόσθετες παρεµβάσεις για την αντιµετώ-
πιση του εδαφοτεχνικού προβλήµατος του υπόβαθρου θεµελίω-
σης του βυζαντινού µνηµείου. Δηλαδή, το είχαµε δει και εµείς
στην ερώτησή µας το θέµα για τη γεωτεχνική µελέτη. 

Εν πάση περιπτώσει, εφ’ όσον όλα έχουν γίνει από τον Δήµο
Σπάρτης -προγραµµατική σύµβαση, χρήµατα για να γίνουν όλα
αυτά τα οποία εσείς πολύ χαρακτηριστικά µας είπατε- δεν πρέπει
τώρα και το Υπουργείο Πολιτισµού να βοηθήσει, ούτως ώστε να
συνταχθεί αυτή η µελέτη, η στατική γεωτεχνική µελέτη; 

Θα ήθελα µία δέσµευση από εσάς, υπό την εξής έννοια, ότι
αυτή η µελέτη, κατά πληροφορίες, δεν ξεπερνά τις 8.000, 9.000
ή 10.000 ευρώ. Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι δεν µπορούµε να
πούµε στην Περιφέρεια «πλήρωσε τη µελέτη», διότι από την Πε-
ριφέρεια περιµένουµε, όταν θα είναι πλήρες όλο το σύστηµα των
τευχών, να εντάξει το έργο σε ένα ΕΣΠΑ, ΣΕΣ, όπως λέγεται
τώρα. Οπότε ζητώ από εσάς, πέρα από τα ενηµερωτικά που σας
δίνει η υπηρεσία, τα γνωστά κ.λπ. -τα οποία βλέπετε και καταλα-
βαίνω τι ωραίες εµπειρίες θα έχετε αποκοµίσει- εάν σας είναι δυ-
νατόν, αυτή τη στιγµή να δεσµευθείτε -ή να το δείτε, δεν ξέρω-
να αναλάβετε τη δαπάνη αυτής της γεωτεχνικής, γεωστατικής
µελέτης. 

Είναι πολύ σηµαντικό, όπως και µια επίβλεψη αυτής της υπο-
θέσεως 3.000 ή 4.000 ευρώ από έναν µηχανικό, προκειµένου να
προχωρήσει η όλη κατάσταση. Διότι τώρα το να πούµε «πηγαί-
νετε στο παγκάρι µε τα κεριά, για να φτιάξουµε τη µελέτη» στους
κατοίκους, οι οποίοι έχουν κάνει τόσα σ’ αυτή την περίπτωση,
θεωρώ ότι δεν συνάδει ούτε προς τον πολιτισµό µας ούτε προς
τις δοµές του Υπουργείου, σ’ αυτή την περίοδο µάλιστα –θέλω
να σας το πω και αυτό- που πολλές οικογένειες αυτής της περιο-
χής δεν έστρωσαν τα λιόπανα κάτω από τις ελιές, διότι είχαµε
ένα τεράστιο ζήτηµα ακαρπίας. Καταλαβαίνετε, λοιπόν, πού βρί-
σκονται τα εισοδήµατα λόγω της ελαιόπτωσης κ.λπ.. 

Θα έλεγα ότι καλό θα ήταν αυτή τη στιγµή να συνδράµει, να
πει δηλαδή το Υπουργείο, µια και δεν είναι µεγάλο ποσό, «ενι-
σχύω, πληρώνω τη γεωτεχνική µελέτη, προκειµένου να ολοκλη-
ρωθεί όλο το σετ των µελετών, για να το εντάξουµε». Αυτή είναι
η παράκλησή µου και γι’ αυτό σας το λέω διά ζώσης, πέραν των
ενηµερωτικών σηµειωµάτων, που ξέρω ότι εφοδιάζονται όλοι οι
Υπουργοί και έρχονται εδώ και µας τα διαβάζουν. Δεν νοµίζω ότι
αυτό συνάδει προς τη δική σας πορεία, εννοώ σ’ έναν άνθρωπο
του πολιτισµού. Εν πάση περιπτώσει, καταλάβατε τι θέλω να σας
πω. Να πληρώσουµε τη µελέτη, για να προχωρήσουµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Η κ. Κονιόρδου

έχει τον λόγο.
ΛΥΔΙΑ ΚΟΝΙΟΡΔΟΥ (Υπουργός Πολιτισµού και Αθλητισµού):

Όπως και ο ίδιος παραδεχθήκατε, βλέπετε την πρόθεσή µας τη
θετική να εντάξουµε άµεσα στον καινούργιο προϋπολογισµό τα
έξοδα για τις στερεωτικές και αναστηλωτικές εργασίες. 

Πιστεύουµε, όµως, ότι, επειδή τέτοια προβλήµατα υπάρχουν
σε µνηµεία σε όλη την Ελλάδα, είναι πάρα πολύ σηµαντικό και οι
τοπικές κοινωνίες, µέσω των αιρετών εκπροσώπων τους, να συµ-
µετέχουν, όχι βέβαια οι απλοί κάτοικοι, αλλά οι περιφέρειες. Είναι
σηµαντικό να υπάρχει µία συνεργασία µε την περιφέρεια και σας
δίνω τον λόγο µου ότι θα υπάρξει µεγάλη προσπάθεια συντονι-
σµού των προσπαθειών και βεβαίως, αν δούµε ότι το πράγµα κιν-
δυνεύει και δεν µπορεί να βρεθεί λύση, θα συνδράµουµε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Του-
ρισµού: «Κύρωση του µνηµονίου κατανόησης για συνεργασία
στον τοµέα του τουρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνι-
κής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρα-
τίας της Αιγύπτου».

Προχωρούµε τώρα στη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό
315/9-1-2017 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης κ. Βασιλείου
Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών σχετικά µε την
ανάγκη θέσπισης βιώσιµης ρύθµισης ληξιπρόθεσµων οφειλών
των δηµοτών και δη προς τους δήµους και τις δηµοτικές επιχει-
ρήσεις.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Σκουρλέτης.
Ο κ. Κεγκέρογλου έχει τον λόγο.

3942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ευχηθώ καλή χρονιά, µιας και είναι η πρώτη φορά που

παίρνω τον λόγο φέτος στην Ολοµέλεια.
Έχω καταθέσει αυτή την ερώτηση για την αναζήτηση των προ-

θέσεων της Κυβέρνησης, προκειµένου να δούµε εάν θα προχω-
ρήσει σε νοµοθετική εισήγηση για µία βιώσιµη ρύθµιση των
οφειλών των δηµοτών αλλά και γενικότερα των οφειλετών προς
δήµους και δηµοτικές επιχειρήσεις, λόγω του γεγονότος ότι η
προηγούµενη ρύθµιση, παρ’ ότι είχε θετικά χαρακτηριστικά στην
αρχική της έκδοση, πριν από τις τροποποιήσεις τις οποίες υπέ-
στη, δεν έτυχε της αξιοποίησης από το σύνολο των οφειλετών
και λόγω της συγκυρίας µέσω της οποίας αυτή είχε θεσπιστεί.

Επειδή έχουν συσσωρευθεί πάρα πολύ µεγάλα ποσά ληξιπρό-
θεσµων οφειλών που ποικίλουν, βεβαίως, από δήµο σε δήµο,
αλλά το γενικότερο χαρακτηριστικό είναι η συσσώρευση των µε-
γάλων ποσών, επειδή οι δηµότες που θέλουν να πληρώσουν τις
υποχρεώσεις είναι διατεθειµένοι να µπουν σε µία βιώσιµη ρύθ-
µιση και ταυτόχρονα αυτό θα βοηθήσει του δήµους να αποκτή-
σουν έσοδα, τα οποία τους είναι παραπάνω από αναγκαία αυτή
την περίοδο, γι’ αυτό θέλουµε την άποψη του Υπουργού και του
Υπουργείου συνολικά για το θέµα µίας νέας ρύθµισης που θα
δίνει την δυνατότητα στους οφειλέτες να πληρώσουν τις υπο-
χρεώσεις τους µε έναν συγκεκριµένο τρόπο που θα εισηγηθεί η
Κυβέρνηση. Βεβαίως, αυτό το οποίο ζητάµε είναι να είναι µέσα
στα ρυθµιζόµενα ποσά κάθε οφειλή ανεξάρτητα από την αιτία
για την οποία δηµιουργήθηκε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εµείς σας ευ-

χαριστούµε. 
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι αληθές ότι ένα µεγάλο µέρος, το µεγαλύτερο -θα έλεγα-

µέρος, των µικρών και µεσαίων επιχειρήσεων αλλά και ένας µε-
γάλος αριθµός δηµοτών δυσκολεύεται να αποπληρώσει υποχρε-
ώσεις και οφειλές προς τους δήµους. Και πέρα από τις πάγιες
ρυθµίσεις που ούτως ή άλλως προβλέπονται για τη θεραπεία του
προβλήµατος, είναι γνωστό ότι και το 2014 και το 2015 υπήρχαν
ανάλογες νοµοθετικές ρυθµίσεις. Πρέπει να κατανοήσουµε ότι
είµαστε υποχρεωµένοι να λειτουργήσουµε µε έναν τέτοιο τρόπο,
για να διευκολύνουµε στις σηµερινές πολύ δύσκολες συνθήκες
τη δυνατότητα αποπληρωµής αυτών των οφειλών, τη στιγµή µά-
λιστα που δεν είναι οι οφειλές µόνο προς τους δήµους, αλλά σε
πάρα πολλές περιπτώσεις είναι οφειλές προς τα ταµεία, εφορίες
κ.λπ.. 

Άρα, λαµβάνοντας υπ’ όψin αυτή τη δυσχερή πραγµατικότητα
για ένα µεγάλο µέρος των συµπολιτών µας, είναι στις προθέσεις
του Υπουργείου -και µάλιστα στο νοµοσχέδιο, που προτίθεται να
κατεβάσει το πιο πιθανό εντός του µήνα- να περιλαµβάνεται µια
τέτοιου είδους διάταξη, η οποία πέρα από τη διευκόλυνση, δη-
λαδή τον αριθµό των δόσεων, που θα προβλέπει για την αποπλη-
ρωµή αυτών των υποχρεώσεων, θα πρέπει να έχει µια µέριµνα
και για το ζήτηµα των προσαυξήσεων, που έχουν επιβληθεί σε
αυτά τα βεβαιωµένα και οφειλόµενα ποσά και ιδιαίτερα σε σχέση
µε τα επιτόκια, τα οποία έχουν επιβαρύνει αυτά τα ποσά.

Μία ρύθµιση υπήρχε και από την προηγούµενη πολιτική ηγεσία
στο υπό κατάθεση πολυνοµοσχέδιο µε διάφορες διατάξεις, που
αφορούσαν τους δήµους, και σας λέω ότι αυτό το νοµοσχέδιο
επικαιροποιείται αυτές τις µέρες. Πρόθεσή µας είναι, αν είναι δυ-
νατόν, και µέσα στον Ιανουάριο να κατατεθεί, έχοντας µια τέ-
τοιου είδους πρόβλεψη, η οποία θα αποτελέσει µια πραγµατική
ανάσα για τις οφειλές προς τους δήµους, και για τους δήµους
και γι’ αυτούς, οι οποίοι έχουν χρεωθεί τα αντίστοιχα ποσά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε και πάλι τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, τα ποσά, που έχουν συσσωρευθεί, παρότι δεν

έχουν υπολογιστεί, γιατί αφορούν διαφορετικούς δήµους, δια-
φορετικούς φορείς, δηµοτικές επιχειρήσεις κ.λπ., πρέπει να είναι
πάρα πολλά. Αν κρίνω και από τον Δήµο Ηρακλείου, που έχω µία

εικόνα, και λόγω των προβληµάτων, για τα οποία σας έχουν απα-
σχολήσει µε την αποστολή για είσπραξη σύµφωνα µε τις διαδι-
κασίες του ΚΕΔΕ προστίµων αυθαιρέτων και µία σειρά άλλων
οφειλών, το πρόβληµα είναι τεράστιο µε τις κατασχέσεις λογα-
ριασµών, οι οποίες έχουν γίνει και όταν αυτοί οι λογαριασµοί,
που φαίνονται ως προσωπικοί, στην ουσία είναι επαγγελµατικοί
και αφορούν ανθρώπους επαγγελµατίες και µικρές επιχειρήσεις.
Δηµιουργείται ένα τεράστιο πρόβληµα στην οικονοµική διαχεί-
ριση των δραστηριοτήτων τους. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι είναι επιτακτική ανάγκη να δοθεί λύση
σε αυτό το συγκεκριµένο θέµα των οφειλών των δηµοτών και γε-
νικότερα οφειλετών προς τους δήµους και τις δηµοτικές επιχει-
ρήσεις. Είναι πάρα πολύ θετικό το ότι προσδιορίζεται συγκεκρι-
µένα ότι εντός του Ιανουαρίου θα κατατεθεί νοµοθετική ρύθµιση,
η οποία θα περιλαµβάνει λύση, πρόταση και για το συγκεκριµένο
θέµα και βεβαίως, θα ήταν ευκταίο αυτή η ρύθµιση να δοθεί πριν
κατατεθεί στην ΚΕΔΕ αλλά και στα κόµµατα, γιατί ακριβώς µπο-
ρεί να βελτιωθεί µε τρόπο που θα είναι βιώσιµη και αποτελεσµα-
τική. Αναµένουµε την πρωτοβουλία και είναι θετικό ότι προσδιο-
ρίσαµε και χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,
έχετε τον λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Κατ’ αρχάς, χαίροµαι, κύριε Κεγκέρογλου, που έχουµε την
ίδια οπτική στο ζήτηµα. Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι στα αυ-
τονόητα µπορούµε, το σύνολο των δυνάµεων των πολιτικών ή
σχεδόν –εν πάση περιπτώσει- το σύνολο, να έχουµε µία κοινή το-
ποθέτηση και µια κοινή οπτική πάνω σε φλέγοντα κοινωνικά ζη-
τήµατα, όπως αυτό που αναφέρατε.

Πρέπει να γνωρίζετε ότι τέτοιου είδους πρωτοβουλίες δεν τις
βγάζουµε από το στοµάχι µας ούτε από το µυαλό µας. Τις συζη-
τάµε και µε τους εκπροσώπους της τοπικής αυτοδιοίκησης και
προφανώς και µε την ΚΕΔΕ, µε την οποία βρισκόµαστε σε µια
διαρκή επαφή, έτσι ώστε να µπορούµε και εµείς να καταγρά-
φουµε τον σφυγµό των προβληµάτων και οι εκλεγµένοι εκπρό-
σωποι της τοπικής αυτοδιοίκησης να βρίσκονται σε µία συνεχή
επικοινωνία µαζί µας και να προσπαθούµε να καταλήγουµε σε τέ-
τοιου είδους ρυθµίσεις και πρωτοβουλίες που να λύνουµε ζητή-
µατα ζωτικά.

Θέλω να πω -και να επαναλάβω αυτό που είπα και πριν- ότι ιδι-
αίτερα το τελευταίο διάστηµα πρέπει να είµαστε ανοικτοί σε τέ-
τοιου είδους ρυθµίσεις, διότι διευκολύνουµε και τους δήµους και
τους οφειλέτες, παρά, αν θέλετε, ένα φαινόµενο κάποιων οφει-
λετών, οι οποίοι στη λογική των απανωτών κατά καιρούς ρυθµί-
σεων και δυνατοτήτων άφηναν να µην πληρώνουν τις υποχρεώ-
σεις τους. 

Δεν είναι αυτό το πρόβληµα σήµερα. Σήµερα το πρόβληµα
είναι πραγµατικό και πρέπει να δώσουµε τη δυνατότητα να µπο-
ρέσουν να βάλουν σε κάποια στοιχειώδη τάξη τα οικονοµικά τους
πολίτες και µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις προς τους δήµους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ο Βουλευτής κ.

Κωνσταντίνος Σκρέκας ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο
εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Συνεπώς η Βουλή

ενέκρινε τη ζητηθείσα άδεια. 
Στη συνέχεια θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 312/4-1-2017

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιώς
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσαφάδου προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε τις πολιτικές της πολιτείας για τις πολύ-
τεκνες και τρίτεκνες οικογένειες και την αντιµετώπιση του δηµο-
γραφικού ζητήµατος της χώρας. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ.
Θεανώ Φωτίου.

Παρακαλώ, κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, το δηµογραφικό ζήτηµα µπορεί να µην είναι

ψηλά στα θέµατα που απασχολούν τη δηµοσιότητα και δεν ξέρω
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εάν είναι και µέσα στα ζητήµατα, τα οποία έχει η ατζέντα της Κυ-
βέρνησης. Παρ’ όλα αυτά, το δηµογραφικό ζήτηµα είναι ένα τε-
ράστιο θέµα, µία βραδυφλεγής βόµβα, θα έλεγα, η οποία
βρίσκεται στα θεµέλια και του κράτους και του έθνους. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, κυρία Υπουργέ, αναγκάστηκα, κα-
τόπιν των νέων στοιχείων τα οποία έρχονται, όπου δυστυχώς εδώ
και τρία χρόνια οι θάνατοι είναι πολύ περισσότεροι από τις γεν-
νήσεις και µε βάση ευρωπαϊκά στοιχεία, αλλά και στοιχεία της
παγκόσµιας τράπεζας, να σας κάνω αυτήν την ερώτηση. 

Καταλαβαίνω ότι τα προβλήµατα, τα οποία αντιµετωπίζει η
χώρα µας είναι πολλά και σηµαντικά. Καταλαβαίνω τη δύσκολη
οικονοµική κατάσταση στην οποία βρισκόµαστε. Σε αυτήν τη δύ-
σκολη οικονοµική κατάσταση βρισκόµαστε όλοι, σε µία κοινωνία
η οποία χειµάζεται απ’ όλη αυτήν την υπερφορολόγηση. Θα πρέ-
πει όµως να κοιτάξουµε πώς θα µπορέσουµε να ενισχύσουµε τις
τρίτεκνες και πολύτεκνες οικογένειες. Θα πρέπει να κοιτάξουµε
πώς θα µπορέσουµε να δώσουµε κίνητρα στους νέους ανθρώ-
πους οι οποίοι µεταναστεύουν και φεύγουν από τη χώρα να µεί-
νουν εδώ και να µπορέσουν να κάνουν οικογένεια. 

Ενδεικτικά θα σας πω ότι η Ελλάδα κατέχει την τρίτη χαµηλό-
τερη θέση στον ευρωπαϊκό δείκτη γεννήσεων και τον υψηλότερο
ρυθµό γήρανσης πληθυσµού µέσα στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Κατά µέσο όρο, µία Ελληνίδα µάνα γεννάει 1,4 παιδιά, ενώ για
να µπορέσουµε να κρατήσουµε στα ίδια επίπεδα τον πληθυσµό
της χώρας µας θα έπρεπε αυτός ο µέσος όρος να είναι στο 2,1%.
Υπάρχουν πάρα πολλά στοιχεία, τα οποία προφανώς τα γνωρί-
ζετε εσείς και τα γνωρίζουµε κι εµείς. Στη δευτερολογία θα µπο-
ρέσω να αναφερθώ σε αυτά. 

Αυτό το οποίο θα ήθελα όµως, κυρία Υπουργέ, στην πρωτο-
λογία σας είναι να έχω µια ξεκάθαρη δέσµευση ότι σε σχέση µε
τη δεύτερη αξιολόγηση και το µεσοπρόθεσµο, τα οικογενειακά,
τα πολυτεκνικά επιδόµατα, αλλά και το επίδοµα φοίτησης, το
οποίο είναι πάρα πολύ σηµαντικό δεν θα πειραχτούν. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Βουλευτά, η Κυβέρνησή µας έχει βάλει πολύ ψηλά στην
ατζέντα της την προστασία του παιδιού. Πολύ σύντοµα θα δείτε
νόµους, οι οποίοι θα αφορούν ευθέως την προστασία του παι-
διού. Διότι η Κυβέρνησή µας ενδιαφέρεται πραγµατικά για το αν
τελικά στη χώρα αυτή θα µπορεί ένας νέος άνθρωπος να κάνει
έστω κι ένα παιδί ή δύο παιδιά. 

Ξέρετε πολύ καλά ότι το πρόβληµα το δηµογραφικό δεν προ-
κύπτει απλά από τις πολύτεκνες και τρίτεκνες οικογένειες, τις
οποίες υποστηρίζουµε ή δεν υποστηρίζουµε επαρκώς εµείς,
αλλά οι προηγούµενες Κυβερνήσεις, αλλά προκύπτει από την
ανασφάλεια που έχει ή δεν έχει ένας νέος άνθρωπος να κάνει
ένα παιδί ή να κάνει το δεύτερο παιδί. Όπως ξέρετε πολύ καλά,
επτακόσιες χιλιάδες οικογένειες επιδοτούνται µε οικογενειακό
επίδοµα. Τι είναι όµως αυτό το οικογενειακό επίδοµα µέχρι στιγ-
µής; Είναι 40 ευρώ το µήνα για κάθε παιδί µονότεκνης ή δίτεκνης
οικογένειας και πολύτεκνης. Επιπλέον, στις πολύτεκνες και τρί-
τεκνες οικογένειες είναι ένα επίδοµα 500 ευρώ για το κάθε παιδί
επιπλέον το χρόνο. Δεν είναι αµελητέα. Δεν λύνουν το πρόβληµα.
Το ξέρετε πολύ καλά. Δεν το λύνουν, γιατί το πρόβληµα της υπο-
γεννητικότητας βεβαίως δεν είναι ελληνικό πρόβληµα. Είναι
όµως και πολυσύνθετο πρόβληµα, το οποίο υπάρχει ακόµη και
στις χώρες, οι οποίες έχουν υψηλά επιδόµατα ή -αν θέλετε- υψη-
λές παροχές. 

Γιατί βεβαίως κι εµείς έχουµε συγκεκριµένες, αρκετά ενδιαφέ-
ρουσες παροχές για την τρίτεκνη και για την πολύτεκνη οικογέ-
νεια. Το ξέρετε, γιατί έχουν θεσπιστεί ήδη από τα προηγούµενα
χρόνια, και τις διατηρούµε παρόλο που πράγµατι οι δανειστές,
αν θέλετε, αρχίζουν να κοιτάνε µε µεγάλο ενδιαφέρον και φέρανε
-ορισµένοι εξ αυτών, όχι όλοι οι δανειστές- τη µείωση ή την ανα-
διάρθρωση των οικογενειακών επιδοµάτων.

Σε αυτό, λοιπόν, κύριε Βουλευτά, εµείς αντισταθήκαµε σθε-
ναρά. Και εφόσον µε καλείτε στο πρώτο κοµµάτι να σας διαβε-

βαιώσω, για να µην έχετε ούτε εσείς ούτε κανείς ανησυχία, δεν
πρόκειται να αλλαχθεί τίποτα στα οικογενειακά επιδόµατα. Αυτή
είναι η δέσµευσή µας, αλλά και η συµφωνία µέχρι στιγµής. 

Όµως, όπως ξέρετε καλά, και αυτό είναι το πρόβληµα της Κυ-
βέρνησής µας, αν δεν πάµε σε ένα σύνολο παροχών-υπηρεσιών
και όχι επιδοµάτων, η επιδοµατική πολιτική, ακόµη και στα κράτη
που δίνουν πολύ µεγάλα επιδόµατα για το κάθε παιδί, δεν αλλά-
ζει την υπογεννητικότητα. Βεβαίως, αφού διαβάσατε τα στοιχεία
και της Eurostat και της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το ξέρετε. 

Δεν χρειάζεται τώρα να απασχολούµε µε νούµερα, αλλά ξέ-
ρετε πολύ καλά ότι και οι χώρες οι οποίες έχουν τα υψηλότερα
επιδόµατα δεν αύξησαν την υπογεννητικότητά τους, παρόλη την
πολιτική που έχουν και υπέρ της µετανάστευσης. Το ίδιο συµβαί-
νει και στη χώρα µας. 

Άρα εµείς σκοπεύουµε να κάνουµε ένα πλέγµα παροχών-υπη-
ρεσιών -αυτό µας ενδιαφέρει πολύ- µε επίκεντρο το παιδί. Το
παιδί θα έχει τις υπηρεσίες σε µεγάλο βαθµό. 

Θέλω να πω το εξής. Ένα δείγµα αυτής της πολιτικής το είδα-
τε ήδη πέρυσι. Δεν το διακηρύξαµε ότι είναι για το παιδί και κατά
της υπογεννητικότητας, αλλά είναι πολύ σηµαντικό και ένα µή-
νυµα προς την κοινωνία ότι όλες οι Ελληνίδες µητέρες που έχουν
ένα παιδί, µπορούν να είναι ήσυχες ότι µπορούν να βρουν έναν
βρεφικό ή έναν νηπιακό σταθµό. 

Τι απέδειξε το περσινό σύστηµα που εµείς για πρώτη φορά κά-
ναµε; Απέδειξε µεγάλη έλλειψη βρεφικών σταθµών. Από την
άλλη, δώσαµε για πρώτη φορά το δικαίωµα σαράντα πέντε χι-
λιάδες παιδιά να πάνε σε βρεφονηπιακούς σταθµούς που προ-
έρχονταν όχι µόνο από εργαζόµενες µητέρες, αλλά από άνεργες
µητέρες και από φτωχές οικογένειες. 

Αν δοθεί, λοιπόν, το µήνυµα στην κοινωνία ότι τουλάχιστον τα
πρώτα χρόνια της ζωής ενός παιδιού είναι εξασφαλισµένα σε
αυτό το επίπεδο, αυτό είναι ένα βήµα γι’ αυτό που ρωτάτε και πι-
στεύω ότι κι εσείς σε αυτό είσαστε σύµφωνοι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Θα συνεχίσω στη δευτερολογία, για να µην τρώω την ώρα,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτι-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκο-
σι τρεις µαθήτριες και µαθητές και τέσσερις συνοδοί-εκπαιδευ-
τικοί από το Ειδικό Επαγγελµατικό Γυµνάσιο Αγίου Δηµητρίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κατσαφάδο, έχετε και πάλι τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Ευχαριστώ και πάλι, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρία Υπουργέ, αυτό το ζήτηµα το οποίο συζητάµε είναι ένα

εθνικό ζήτηµα και δεν µπορεί να πει σε µια πολιτική και µια κοµ-
µατική αντιπαράθεση. Παρόλα αυτά, θα ήθελα ιστορικά να σας
πω ότι η πρώτη φορά που συζητήθηκε το ζήτηµα του δηµογρα-
φικού ήταν το 1990, όταν ο τότε Πρωθυπουργός Κωνσταντίνος
Μητσοτάκης έκανε µια µελέτη πάνω στο δηµογραφικό και µετά
ήρθαν οι κυβερνήσεις του Κώστα του Καραµανλή που έδωσε τα
ίδια προνόµια τα οποία είχαν οι πολύτεκνες οικογένειες στις τρί-
τεκνες οικογένειες. Μετά ήρθε αυτή η κρίση η οποία ισοπέδωσε
πάρα πολλά πράγµατα. 

Αυτό το οποίο λέτε σε σχέση µε τους παιδικούς σταθµούς θα
ήθελα να σας πω ότι ξεκίνησε από τη δική µας Κυβέρνηση. Πα-
ρόλα αυτά, όµως, είσαστε δύο χρόνια στην κυβέρνηση κι εγώ θα
ήθελα να µείνω στη δέσµευσή σας, γιατί άλλα ακούγονται και
άλλα γράφονται. Μιλάνε για περαιτέρω µείωση του αφορολόγη-
του. Μιλάνε για συµψηφισµό επιδοµάτων.

Πραγµατικά, σ’ αυτήν τη δύσκολη εποχή και µε όλη αυτήν την
υπερφορολόγηση, καταλαβαίνετε ότι είναι πάρα πολύ δύσκολο
να συντηρήσεις µια οικογένεια, πόσο µάλλον να ξεκινήσεις και
να κάνεις το βήµα.

Σαφέστατα και δεν µίλησα µόνο για τις τρίτεκνες και τις πολύ-
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τεκνες οικογένειες. Κι εγώ σας ανέφερα ότι το πρώτο στάδιο
είναι να πειστούν οι νέοι να µείνουν αφενός στη χώρα µας, γιατί
είναι µεγάλο πρόβληµα η µετανάστευση των νέων ανθρώπων κι
είναι µία από τις τρεις συνιστώσες του δηµογραφικού µας ζητή-
µατος µε τους θανάτους και τις γεννήσεις και, από εκεί και πέρα,
να µπορέσουν να κάνουν οικογένεια, να µπορέσουν να κάνουν
παιδιά.

Βέβαια, το να βάζουµε πάντοτε µπροστά την κρίση, την οποία
αντιµετωπίζει η χώρα µας και να προσπαθούµε να θάψουµε κάτω
από το χαλί διαχρονικά προβλήµατα, τα οποία υπήρχαν και επί
δικών µας εποχών, δεν αποτελεί καλό γνώµονα, καλό σύµµαχο
σ’ όλη αυτήν την ιστορία, την οποία συζητάµε σήµερα. 

Θα σας πω ότι η Ιρλανδία, η οποία ήταν από τις πρώτες χώρες
που µπήκε στη διαδικασία των µνηµονίων, έχει τον µεγαλύτερο
αριθµό ετησίως γεννήσεων στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό πρέπει
κάτι να σηµαίνει. Πραγµατικά, πρέπει να καταλάβουµε ποιο είναι
ουσιαστικά ένα κοινωνικό κράτος, το οποίο πρέπει να δοµηθεί
και να προστατεύει τους πολίτες.

Κι εγώ δεν είµαι υπέρ της επιδοµατικής πολιτικής, αλλά είµαι
υπέρ των σταθερών δοµών γύρω από το παιδί και γύρω από την
οικογένεια. Αρκεί να τα δούµε στην πράξη, κυρία Υπουργέ, γιατί
είσαστε δύο χρόνια στην εξουσία.

Θα ήθελα να σας πω ενδεικτικά ότι µε την υπερφορολόγηση,
την οποία έχετε επιβάλλει, η ιερή πράξη του τοκετού -όταν κά-
ποιος πηγαίνει για να γεννήσει το παιδί του- έχει ΦΠΑ 24%. Αυτή
είναι η πραγµατικότητα, την οποία αντιµετωπίζουµε και αυτό, βέ-
βαια, δεν είναι λαϊκισµός.

Θα ήθελα, επίσης, να σας πω ότι τα τρία τελευταία χρόνια,
σύµφωνα µε µία µελέτη της Παγκόσµιας Τράπεζας, η βρεφική
θνησιµότητα στη χώρα µας ανέβηκε στο 3,8% ανά χίλια παιδιά
από το 2,7%, που ήταν πριν από την κρίση. Αυτά είναι προβλή-
µατα, τα οποία πρέπει να µας απασχολούν.

Δεν νοµίζω ότι είναι µια αστεία διαδικασία ούτε πρέπει να ρί-
χνουµε το ανάθεµα µόνο στους δανειστές. Πρέπει να κοιτάξουµε
και τις δικές µας ευθύνες, τις διαχρονικές ευθύνες, τις οποίες
έχουµε.

Αυτό, κυρία Υπουργέ, είναι ένα ζήτηµα, το οποίο δεν απασχο-
λεί µόνο το σήµερα, αλλά θα απασχολήσει κυρίως το µέλλον.
Οποιοδήποτε ασφαλιστικό σύστηµα και να θέλουµε να χτίσουµε
κάτω από αυτά τα δεδοµένα και απ’ αυτήν την αναλογία µεταξύ
εργαζόµενων και συνταξιούχων δεν θα µπορέσει να δοµηθεί
σωστά, γιατί δεν θα έχουµε ασφαλιστικό σύστηµα, γιατί δεν θα
έχουµε εκπαιδευτικό σύστηµα, γιατί δεν θα έχουµε τη δυνατό-
τητα να φυλάµε τα σύνορά µας στον βαθµό, τον οποίον απαιτεί-
ται, αν συνεχίσει αυτή η πορεία του δηµογραφικού.

Γι’ αυτό, λοιπόν, και για το έθνος και για την πατρίδα είναι απα-
ραίτητο να ξεκινήσουµε όλοι µαζί και να µπορέσουµε να κάνουµε
έναν ορθολογικό σχεδιασµό για να βοηθήσουµε και να καταφέ-
ρουµε να ξεπεραστεί αυτό το πρόβληµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Παρακαλώ, κυρία Φωτίου, έχετε και πάλι τον λόγο.
ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-

νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Χαίροµαι,
κύριε Βουλευτά,  που το βλέπετε έτσι σφαιρικά το θέµα. Πιστεύω
ότι πράγµατι από το επιδοµατικό κράτος, που είχε εγκαθιδρυθεί
όλα αυτά τα χρόνια, θα προχωρήσουµε σ’ ένα κράτος υπηρεσιών
στον τοµέα της πρόνοιας, όπως πολύ σωστά είπατε κι εσείς.

Βέβαια, ακούστε. Λέτε ότι η θνησιµότητα των βρεφών ανέβηκε
τα τελευταία, τα τρία µάλιστα τελευταία, χρόνια, µε βάση τη µε-
λέτη της World Bank. Ξέρετε πολύ καλά ότι η µελέτη ήταν το
2014 και αφορά τα προηγούµενα χρόνια. Αυτό είναι το ένα στοι-
χείο. Δεν χρειάζεται τώρα να κάνουµε αυτού του τύπου τις αντι-
παραθέσεις.

Υπάρχουν προβλήµατα, όπως σωστά είπατε κι όπως ξεκίνησα
να αναφέρω. Το πρώτο βήµα που θα κάνουµε εµείς είναι να εξαγ-
γείλουµε πολύ σύντοµα την ίδρυση περισσότερων βρεφικών
σταθµών, διότι αυτό ανέδειξε το περσινό σύστηµα που εφαρµό-
σαµε µε το voucher. Ανέδειξε αυτό που ήταν κρυµµένο κάτω από
το χαλί, ότι δηλαδή η χώρα δεν έχει βρεφικούς σταθµούς. Αυτό
το µελετάµε στο Υπουργείο µαζί µε το Υπουργείο Εσωτερικών

και µαζί µε το Ανάπτυξης, για να µπορέσουµε να πολλαπλασιά-
σουµε τον αριθµό των βρεφικών σταθµών. Αυτό είναι το ένα.

Το παιδί µετά και µετά τον νηπιακό σταθµό θα πάει στο σχο-
λείο. Θέλουµε, λοιπόν, ένα δηµοτικό δηµόσιο, αναβαθµισµένο. 

Πώς αναβαθµισµένο, κύριε Κατσαφάδο; Έτσι όπως λέµε εµείς,
µε το ολοήµερο σχολείο. Το παιδί, δηλαδή –αυτό που κάναµε
πέρσι- θα µείνει στο σχολείο µέχρι τις τέσσερις η ώρα και στις
τέσσερις η ώρα θα µπορεί να πάει στα κέντρα δηµιουργικής απα-
σχόλησης, στα οποία πέρσι δώσαµε 29 εκατοµµύρια και τα οποία
φέτος θα τα ανασχεδιάσουµε. Είµαστε σε συνεννόηση µε την
ΚΕΔΕ, ώστε να µεταφερθούν µέσα στα σχολεία τα ΚΔΑΠ.

Γιατί αυτό που θέλουµε είναι να νιώθει ασφάλεια κάθε γονιός
ότι άφησε το παιδί του στο σχολείο του το απόγευµα και έµεινε
εκεί µέχρι τις 20.00’ το βράδυ. Άρα, θα ανασχεδιάσουµε και όλον
τον θεσµό των ΚΔΑΠ.

Γιατί για το δηµόσιο σχολείο, όπως και για το δηµόσιο νοσο-
κοµείο, όπου εκεί η µητέρα δεν πληρώνει για τον τοκετό, ή εν
πάση περιπτώσει πληρώνει ανάλογα µε τα εισοδήµατά της, εµείς
θέλουµε να εξασφαλίσουµε σε αυτή τη µεγάλη πλειοψηφία του
λαού, η οποία δεν έχει εισοδήµατα πάνω από σαράντα πέντε χι-
λιάδες ευρώ τον χρόνο, αυτές τις υπηρεσίες ώστε να νιώθει
ασφαλής.  

Αφού, λοιπόν, κάνουµε τα σχολεία στην κάθε γειτονιά τέτοια
κέντρα ασφάλειας και εκπαίδευσης µε ειδικά προγράµµατα, ό-
πως ξέρετε πάρα πολύ καλά, που θα τα αναβαθµίσουµε, και αυτή
τη δουλειά κάνουµε µε το Υπουργείο Παιδείας, θέλουµε µετά να
µπαίνει στο δηµόσιο πανεπιστήµιο. 

Γιατί εάν πρέπει να έχει ο κάθε γονιός στο µυαλό του να πλη-
ρώνει δίδακτρα, δεν κάνει παιδί. Και γι’ αυτό, όπως ξέρετε, θα
αλλάξουµε και το σύστηµα εισαγωγής στα δηµόσια πανεπιστήµια
και είναι αυτό που δουλεύουµε, έτσι ώστε να καταργηθεί η λαί-
λαπα του εσαεί φροντιστηρίου από το δηµοτικό µέχρι να µπει το
παιδί στο πανεπιστήµιο. 

Ξέχασα να πω ότι ένα από τα θέµατα που δουλεύουµε πολύ -
και το ξέρετε και το ξέρει και ο ελληνικός λαός- είναι τα σχολικά
γεύµατα. Δηλαδή, πρέπει ο κάθε γονιός να νιώθει ασφάλεια ότι
θα πάει το παιδί του στον βρεφικό σταθµό, στο νηπιαγωγείο, στο
σχολείο και θα έχει ένα ζεστό γεύµα και µετά θα µείνει και στο
κέντρο δηµιουργικής απασχόλησης.  

Αυτό δίνει ασφάλεια στον πληθυσµό για να µπορέσει να προ-
χωρήσει ένα παιδί ακόµη περισσότερο. Καµµία άλλη πολιτική δεν
πρόκειται να του δώσει ασφάλεια. Και χαίροµαι που σε αυτό θα
είστε σύµµαχοι. 

Όµως, παράλληλα θα φέρουµε νόµους για την αναδοχή και
την υιοθεσία, ώστε τα παιδιά και οι γονείς, οι οποίοι θέλουν να
υιοθετήσουν ένα παιδί, αλλά και οι ανάδοχες οικογένειες, να µην
περιµένουν τρία και τέσσερα χρόνια για να βρουν ένα παιδί. Και
αυτά τα παιδιά είναι πολύτιµα και πρέπει να τα φροντίσουµε. 

Ελπίζω ότι µέχρι τον Φεβρουάριο θα έχουµε φέρει και τον
νόµο που θα επιταχύνει την αναδοχή και την υιοθεσία, αφού µε
ρωτάτε τι σκοπεύουµε να κάνουµε. 

Τέλος, το Κοινωνικό Εισόδηµα Αλληλεγγύης, που θα αρχίσει
να εφαρµόζεται από αυτόν τον µήνα, ενσωµατώνει πολιτικές για
τα παιδιά. Για παράδειγµα, για τα απροστάτευτα παιδιά διπλα-
σιάζουµε τις παροχές µέσα από το ΚΕΑ. Εκεί που έπαιρνε δηλα-
δή πενήντα ευρώ το παιδί, τώρα θα παίρνει εκατό. 

Για τις πολυµελείς οικογένειες, όπως ξέρετε, υπάρχει συγκε-
κριµένη πρόνοια πόσα περισσότερα χρήµατα θα παίρνουν. 

Εποµένως, ένα µεγάλο κοµµάτι δυστυχώς του πληθυσµού, δη-
λαδή επτακόσιες µε οκτακόσιες χιλιάδες άνθρωποι, θα µπορέ-
σουν να έχουν µια συγκεκριµένη παροχή, µαζί µε ένα πλήθος
άλλων πολιτικών. Για παράδειγµα, λειτουργεί το ΤΕΒΑ, το ταµείο
απόρων για τα τρόφιµα, για τις πολύτεκνες και τις τρίτεκνες οι-
κογένειες. 

Όπως ξέρετε, όλες οι πολιτικές µας συγκλίνουν σε αυτό το
επίπεδο. Με αυτήν την έννοια, πιστεύω ότι είναι πολύ ενδιαφέ-
ρουσα αυτή η συζήτηση που κάνουµε εδώ και ότι θα µπορέ-
σουµε να πάµε σε ένα µεγάλο σχεδιασµό πολιτικών για το παιδί.
Και από ό,τι βλέπω, θα έχουµε και την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
σύµµαχο σε όλο αυτό το πράγµα. Γιατί µόνο έτσι µπορεί ίσως να
αναστρέψουµε αυτό το κλίµα. 
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Βλέπετε ότι εγώ δεν µίλησα καθόλου για την κρίση. Μίλησα
για πολιτικές που έπρεπε να χαράσσονται και να έχουν γίνει τα
χρόνια της ευµάρειας. Όµως, έστω µε τα λίγα, τώρα ήρθε η ώρα
να το καταφέρουµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, ολο-
κληρώστε, κυρία Υπουργέ. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Τελειώνω,
κύριε Πρόεδρε. 

Σχεδιάζουµε να τα εφαρµόσουµε όλα αυτά και χρειάζονται βέ-
βαια χέρια και µυαλά ανθρώπων για να τα κάνουµε. 

Όµως, εµείς θέλουµε να ξέρουµε, το κόµµα σας -που θα είναι,
όπως βλέπω, σύµµαχο- όσον αφορά τις προσλήψεις τι θέση έχει;
Διότι χρειαζόµαστε χέρια για να κάνουµε αυτή την πολιτική. Βλέ-
πετε ότι για τους βρεφικούς, τους παιδικούς σταθµούς, για όλες
τις πολιτικές για το παιδί θα χρειαστούµε προσλήψεις. Τι άποψη
έχετε; Δεν µπορεί µονίµως να καταφεύγουµε στα ΕΣΠΑ, γιατί
είναι µόνο τα συγχρηµατοδοτούµενα µε τα οποία µπορούµε να
παίρνουµε κάποιους ανθρώπους. Πέστε µας ευθέως: Θα είσαστε
στο πλευρό µας για τις προσλήψεις ή θα ποιείτε τη νήσσαν;
Μήπως θα είστε και υπέρ της µείωσης του δηµόσιου τοµέα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Κυρία Υπουργέ, λέτε «θα».
Το θέµα δεν είναι τι «θα…». 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Δεν προλά-
βαµε να κάνουµε σε ενάµιση χρόνο όσα έπρεπε να κάνουµε σε
σαράντα. Να µε συγχωρείτε, απολογούµαι. Απολογούµαι, δεν
προλάβαµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Να απολογηθείτε µόνο για
τον ενάµιση χρόνο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριοι
συνάδελφοι. 

Προχωρούµε στην πρώτη µε αριθµό 316/9-1-2017 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Ιωαννίνων του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μερόπης Τζούφη προς την
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης, σχετικά µε το «Πρόγραµµα επιχορήγησης επιχειρή-
σεων για την απασχόληση δεκαπέντε χιλιάδων ατόµων που βρί-
σκονται σε ιδιαίτερα µειονεκτική θέση, ηλικίας άνω των πενήντα
ετών».

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός κ. Αν-
τωνοπούλου. 

Ορίστε, κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, αγαπη-

τοί συνάδελφοι, καλή χρονιά σε όλους µας!
Κύριε Υπουργέ, όπως ήδη αναφέρθηκε, το θέµα της ερώτησής

µου αφορά στην αντιµετώπιση του σοβαρού προβλήµατος της
ανεργίας µιας ιδιαίτερα «ευάλωτης» κοινωνικής οµάδας, που
είναι οι µεγάλη σε ηλικία άνθρωποι, άνω των πενήντα ετών. 

Θα µου επιτρέψετε εισαγωγικά, επειδή γίνεται αρνητική συζή-
τηση από την Αντιπολίτευση, θα έλεγα, αντιστροφής της πραγ-
µατικότητας, παρά τα κατατεθειµένα επίσηµα στοιχεία της ΕΛ-
ΣΤΑΤ, χωρίς βεβαίως να επιχαίρουµε, δεδοµένου του παραµέ-
νοντος πολύ µεγάλου προβλήµατος της ανεργίας, να πω δυο
κουβέντες για τις προσπάθειες που έκανε η Κυβέρνηση και προ-
φανώς το Υπουργείο σας για την αντιµετώπιση εν τω συνόλω
αυτού του προβλήµατος. 

Να θυµίσω εδώ στους συναδέλφους της Αντιπολίτευσης ότι η
ανεργία κατά την περίοδο διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ ανέβηκε από το 7% στο 27% στη διάρκεια
αυτών των σκληρών µνηµονιακών χρόνων, ενώ στα δυο χρόνια
της δικής µας Κυβέρνησης, για την οποία διαρκώς µας εγκαλούν,
µειώθηκε κατά τέσσερις µονάδες. Ουσιαστικά µιλάµε για αύξηση
των θέσεων εργασίας κατά διακόσιες χιλιάδες από τον Ιανουάριο
του 2015 έως σήµερα, ενώ υπάρχουν -και είναι κατατεθειµένα-
και πιο ειδικά στοιχεία µέχρι και τον Δεκέµβριο του 2016, που
συγκριτικά δείχνουν τη µείωση των ποσοστών των ανθρώπων
που βρίσκονται σε αυτή την κατάσταση. 

Η διαδικασία, βεβαίως, αντιµετώπισης αυτού του προβλήµα-

τος γνωρίζουµε ότι είναι επίπονη. Εξακολουθεί να υπάρχει το
ασφυκτικό πλαίσιο που βιώνει η χώρα µας. Φαίνεται, όµως, ότι
αρχίζει να αποδίδει. Βεβαίως, σηµαντική συνεισφορά σε αυτό
έχουν τα προγράµµατα που σχεδιάστηκαν ή επανασχεδιάστηκαν
και προωθήθηκαν από το Υπουργείο σας και µέσω του ΟΑΕΔ. 

Ενδεικτικά είναι τα προγράµµατα για ανέργους τριάντα έως
σαράντα εννέα ετών, που περιλαµβάνουν δέκα χιλιάδες, είκοσι
εννέα έως εξήντα πέντε ετών, που περιλαµβάνουν είκοσι τρεις
χιλιάδες, τα προγράµµατα κοινωφελούς χαρακτήρα, το πρό-
γραµµα για τις τέσσερις χιλιάδες προσλήψεις στα νοσοκοµεία,
όπως επίσης και το πρόγραµµα, στο οποίο αναφέροµαι, που
προβλέπει την επιχορήγηση ιδιωτικών επιχειρήσεων, ΚΟΙΝΣΕΠ.,
συνεταιρισµών και γενικά εργοδοτών που ασκούν τακτική οικο-
νοµική δραστηριότητα, µε σκοπό την πρόσληψη ανέργων ηλικίας
άνω των πενήντα ετών, που είναι εγγεγραµµένοι στα µητρώα του
οργανισµού, για χρονικό διάστηµα άνω των δώδεκα ετών. 

Η διάρκεια της συνολικής επιχορήγησης είναι εννέα µήνες, µε
δυνατότητα επέκτασης. Το ύψος της επιχορήγησης ανέρχεται
περίπου στο 50% του µηνιαίου µισθολογικού και µη µισθολογικού
κόστους του ωφελουµένου, µε ανώτατο όριο τα 500 ευρώ, στο
οποίο συµπεριλαµβάνονται ακαθάριστες πραγµατικές µηνιαίες
αποδοχές, οι εισφορές που βαρύνουν τον εργοδότη και οι απο-
ζηµιώσεις των δώρων Χριστουγέννων, Πάσχα και επιδόµατος
αδείας. 

Ωστόσο, από την εµπειρία µου ιδιαίτερα από τη δική µου πε-
ριοχή, η οποία αναφέρθηκε, δηλαδή την περιοχή του Νοµού
Ιωαννίνων, η συµµετοχή στο συγκεκριµένο πρόγραµµα είναι χα-
µηλή, µε αρκετές θέσεις να παραµένουν κενές, παρά το γεγονός
ότι, όπως είπαµε, η δέσµη αυτή αφορά σε µια ευάλωτη εργα-
σιακά, ηλικιακά οµάδα, δηλαδή στις ηλικίες που βρίσκονται κοντά
στη σύνταξη, που σε περίπτωση που χάσουν τη δουλειά τους
είναι πάρα πολύ δύσκολο ή σχεδόν αδύνατο να βρουν επόµενη
εργασία. 

Με αφορµή, λοιπόν, αυτό, θα ήθελα να µας ενηµερώσετε για
την εξέλιξη του εν λόγω προγράµµατος γενικά στην Ελλάδα,
αλλά και πιο ειδικά, όπως επίσης και για τις πιθανές λύσεις, ώστε
το πρόγραµµα αυτό να µπορέσει να στελεχωθεί πλήρως, πιθανά
αλλάζοντας τις προϋποθέσεις συµµετοχής, ώστε να αρθούν τα
όποια αντικίνητρα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Παρακαλώ, κυρία Αντωνοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Κύριε Πρόεδρε, κυρία Τζούφη, θέλω να σας ευχαριστήσω για
την ερώτηση που έχετε υποβάλει, γιατί µου δίνεται η ευκαιρία να
ενηµερώσω το Σώµα, αλλά και τους πολίτες, πάνω σε αυτό το
θέµα το οποίο έχει πρώτιστη σηµασία για το Υπουργείο µας και
συνολικά για την Κυβέρνησή µας.

Πρώτα απ’ όλα να ενηµερώσω ότι το πρόγραµµα αυτό έχει
ήδη µια απορρόφηση τριών χιλιάδων πεντακοσίων θέσεων. Δεν
είναι αµελητέο, διότι αυτό σηµαίνει ότι τρεις χιλιάδες πεντακό-
σιες οικογένειες που είχαν συµπολίτες µας οι οποίοι ήταν άνερ-
γοι και πάνω από πενήντα ετών, έχουν πλέον βρει µία θέση ερ-
γασίας. 

Πράγµατι, όµως, δεν είµαστε ικανοποιηµένοι, παρ’ ότι -και επι-
τρέψτε µου να επισηµάνω- αυτό είναι ένα από τα προγράµµατα
τα οποία είναι ανοιχτά. Δεν υπάρχει, δηλαδή, µία ηµεροµηνία που
λήγει το πρόγραµµα. Είναι ανοιχτά, έτσι ώστε να ανταποκρινό-
µαστε στη διαρκή ανάγκη που υπάρχει για να κάνουµε προσλή-
ψεις σε αυτόν τον πληθυσµό, που, όπως πολύ σωστά αναφέρατε,
βρίσκεται κοντά στη συνταξιοδότηση.

Έχουµε, λοιπόν, συµπολίτες µας που έχουν να εργαστούν του-
λάχιστον δύο, τρία, τέσσερα χρόνια πολλές φορές και βρίσκονται
κοντά στη συνταξιοδότηση. Γι’ αυτό έχουµε βγάλει µία δέσµη
προγραµµάτων, που ίσως µας δοθεί η ευκαιρία κάποια άλλη
στιγµή να συζητήσουµε. Θέλω, όµως, να επικεντρωθώ στο συγ-
κεκριµένο πρόγραµµα στο οποίο αναφερθήκατε.

Για να γίνουν κατανοητά τα περιθώρια που έχουµε σε τέτοιου
είδους προγράµµατα και οι αλλαγές που φέρνουµε, επιτρέψτε
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µου να κάνω µία σύντοµη παρέκβαση για να ενηµερώσω.
Τα προγράµµατα αυτά, όπως ξέρετε, επιδοτούνται από κοινω-

νικούς πόρους. Εδώ, λοιπόν, έχουµε δύο διαδροµές, δύο περι-
πτώσεις: Η µία είναι να υπαχθούµε στον Γενικό Απαλλακτικό
Κανονισµό, ο οποίος έχει ένα αυστηρό πλαίσιο και αφορά µεγά-
λες επιχειρήσεις. Σε αυτό το πλαίσιο µπορεί κανείς να χρηµατο-
δοτήσει µία επιχείρηση µέχρι και µε 5 εκατοµµύρια στην τριετία.

Επίσης, υπάρχει το «de minimis», το οποίο αφορά µικρές επι-
χειρήσεις, δηλαδή τις επιχειρήσεις που προσλαµβάνουν µέχρι
και είκοσι άτοµα. Εκεί είναι πολύ πιο χαλαρές οι συνθήκες µέσα
στις οποίες µπορεί κανείς να κάνει προσλήψεις. 

Η πρώτη µας ιδέα, λοιπόν, ήταν να πάµε σε µεγάλες επιχειρή-
σεις που έχουν τη δυνατότητα να προσλάβουν πιο µαζικά. Βλέ-
ποντας, όµως, ότι δεν υπήρχε η απορρόφηση που θέλουµε να
πετύχουµε, αποφασίσαµε και αλλάξαµε το πρόγραµµα ήδη και
το έχουµε σπάσει σε δύο κοµµάτια: Το ένα αφορά πέντε χιλιάδες
άτοµα ηλικίας πενήντα ετών και άνω, που θα συνεχίσει να λει-
τουργεί βάσει του Γενικού Απαλλακτικού Κανονισµού. Το άλλο
θα αφορά δέκα χιλιάδες, οι οποίοι θα µπορούν να προσλαµβά-
νονται µε τις εξής διαφορές από το πρώτο πρόγραµµα: 

Αντί να πρέπει να αποδεικνύει µια επιχείρηση ότι µέσα σε δώ-
δεκα µήνες η πρόσληψη που κάνει ανεβάζει τον µέσο όρο των
εργαζοµένων, θα επιτρέπουµε σε οποιαδήποτε µικρή και πολύ
µικρή επιχείρηση να προσλάβει στον βαθµό που δεν έχει απολύ-
σει στους τρεις προηγούµενους µήνες. Στις σηµερινές συνθήκες
της κρίσης, όπως καταλαβαίνετε, αυτό θα διευκολύνει πολλές
επιχειρήσεις για να µπορέσουν να συµµετέχουν.

Η δεύτερη αλλαγή που φέραµε, είναι ότι µέχρι τώρα στο πλαί-
σιο που λειτουργούσε ο ΟΑΕΔ, έπρεπε ένας άνεργος να είναι εγ-
γεγραµµένος σε ένα ΚΠΑ και η επιχείρηση η οποία θα τον
προσλάβει, να έχει τον ίδιο ταχυδροµικό τοµέα, ας το πούµε έτσι.
Δεν θα µπορούσε, δηλαδή, κάποιος να έχει απολυθεί στη Θεσ-
σαλονίκη και να βρει δουλειά σε µια άλλη πόλη, σε άλλον νοµό,
άλλη περιφέρεια. Δεν µπορούσε να βρει ούτε σε µία γειτονική
περιοχή. Αυτό, λοιπόν, το αλλάξαµε.

Για να σας πω πού βρισκόµαστε σήµερα, αυτή η έγκριση του
ανασχεδιασµένου προγράµµατος βρίσκεται στην αρχή της απο-
κεντρωµένης µονάδας κρατικών ενισχύσεων. Ευελπιστώ, δε, ότι
µέσα στην εβδοµάδα θα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία, ώστε
αυτές οι αλλαγές να ενσωµατωθούν µετά την απόφαση του διοι-
κητικού συµβουλίου την επόµενη εβδοµάδα από τον ΟΑΕΔ.

Κάποια στιγµή, όπως είπα και πριν, θα είχε µεγάλο ενδιαφέρον
να σας ενηµερώσω και για άλλες δράσεις που αφορούν αυτήν
την πολύ ευαίσθητη ηλικία, διότι πραγµατικά το πρόβληµα των
νέων είναι σηµαντικότατο στη χώρα µας. Όµως, και το πρόβληµα
επανένταξης των ανέργων σε πολύ µεγάλη ηλικία είναι σηµαντικό
και το αντιµετωπίζουµε µε πρόγραµµα, µε στόχο και είµαστε σί-
γουροι ότι σύντοµα θα έχουµε πολύ καλά αποτελέσµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστούµε,
κυρία Υπουργέ.

Κυρία Τζούφη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κυρία Υπουργέ, θέλω να σας ευχαρι-

στήσω για την απάντησή σας και κυρίως για την ουσία της, που
µιλάει για επανασχεδιασµό αυτών των τόσο κρίσιµων προγραµ-
µάτων και για τους µεγάλης ηλικίας ανθρώπους, αφού φαίνεται
ότι στον τοµέα µείωσης της ανεργίας, όπως είπα και εισαγωγικά
και όπως επισηµάνατε και εσείς, υπάρχουν σηµάδια βελτίωσης.

Θα µου επιτρέψετε εδώ να επισηµάνω ότι ενώ καταγράφεται
στο τρίτο τρίµηνο του 2016 σηµαντική µείωση της συνολικής
ανεργίας -και το ξέρετε πολύ καλύτερα αυτό από εµένα- σε
αυτές τις ηλικίες -για να δώσω µεγαλύτερη έµφαση- δεν έχουµε
µείωση της ανεργίας, αλλά αύξηση. Έτσι, λοιπόν, στις ηλικίες
σαράντα πέντε έως εξήντα τεσσάρων ετών το 2016 έχουµε ένα
ποσοστό 18,5% από 18,4% που ήταν το 2015. Και, βεβαίως, το
ποσοστό αυτό είναι ακόµα χειρότερο στις ηλικίες άνω των εξήντα
πέντε ετών.

Συνεπώς, µε τις προτεινόµενες από εσάς αλλαγές, αλλά και
τη διάθεση να υπάρξει µία ευρύτερη συζήτηση για το τι κάνουµε
γι’ αυτές τις ηλικιακές οµάδες, στις οποίες ακόµα στηρίζονται
πάρα πολλές οικογένειες -είναι παραγωγικές ηλικίες- µε δεδο-
µένα και τα ζητήµατα της ανεργίας των νέων ανθρώπων- θα µπο-

ρέσουµε να βοηθήσουµε στην καλύτερη απορρόφηση όλων
αυτών των πρώην εργαζοµένων, που αντιµετωπίζουν πλέον ιδι-
αίτερες δυσκολίες, ώστε να καλύψουν τουλάχιστον τα ασφαλι-
στικά τους δικαιώµατα και να µπορέσουν να περάσουν στην
επόµενη φάση, να πάρουν τη σύνταξή τους, στην οποία, όπως
γνωρίζουµε πολύ καλά, στηρίζονται πάρα πολλές οικογένειες
λόγω των δυσκολιών που υπάρχουν ακόµη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ.
Κυρία Αντωνοπούλου, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία

σας.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Δεν µπορώ παρά να συµφωνήσω µε όλα όσα είπατε και να ενη-
µερώσω -αφού µου δίνεται η ευκαιρία- για ένα καινούργιο, συγ-
κεκριµένο πρόγραµµα για ηλικίες πενήντα πέντε έως εξήντα επτά
ετών. 

Εδώ θα γίνονται προσλήψεις για δώδεκα µήνες, οι οποίες µπο-
ρούν να ανανεωθούν για άλλους δώδεκα µήνες από τον ευρύ-
τερο δηµόσιο τοµέα. Άρα, πέρα από τον ιδιωτικό τοµέα, θα έ-
χουµε προσλήψεις και στο δηµόσιο τοµέα, στο βαθµό που υπάρ-
χουν κάποιες θέσεις εργασίας σε δήµους, αλλά όχι µόνο.

Ο σχεδιασµός µας έχει το εξής χαρακτηριστικό: Όταν δηµι-
ουργούνται νέες θέσεις εργασίας µε τις οποίες υποστηρίζουµε
εν γένει τον ιδιωτικό τοµέα, η συνεισφορά από την πλευρά του
κράτους φτάνει στο επίπεδο των 381 ευρώ. Στην περίπτωση της
ηλικίας πενήντα και άνω, στον ιδιωτικό τοµέα φτάνει στα 500
ευρώ το µήνα. Προσπαθούµε, όµως, να ανεβάσουµε αυτό το πο-
σό και για το δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα. 

Έτσι, λοιπόν, στο επόµενο πρόγραµµα που θα βγει για δέκα
χιλιάδες ανθρώπους µέσα στο Φεβρουάριο, θα έχουµε ένα ανώ-
τερο όριο µέχρι και 600 ευρώ, στο βαθµό που αυτό αντιστοιχεί
στο 50% του µισθολογικού και µη µισθολογικού κόστους. 

Είµαστε ανοιχτοί και θέλουµε να ακούσουµε οποιαδήποτε
εποικοδοµητική πρόταση µπορεί να βοηθήσει στην επίλυση του
προβλήµατος που αντιµετωπίζουν οι πολίτες και από τους Βου-
λευτές ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ, αλλά και από την Αντιπολίτευση.

Ευχαριστώ πολύ και πάλι για την ευκαιρία που µου δώσατε να
µιλήσουµε σήµερα για αυτό το σηµαντικό θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα τα εξής:

Πρώτον, την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 172/73 από 11 Ιανουα-
ρίου 2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και
συγκρότηση της Επιτροπής του απολογισµού και του γενικού
ισολογισµού του Κράτους και ελέγχου της εκτέλεσης του προ-
ϋπολογισµού του Κράτους».

Δεύτερον, την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 173/74 από 11 Ια-
νουαρίου 2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση
και συγκρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής Εξοπλιστικών
Προγραµµάτων και Συµβάσεων».

Τρίτον, την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 174/75 από 11 Ιανουα-
ρίου 2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και
συγκρότηση της Ειδικής Διαρκούς Επιτροπής για την Παρακο-
λούθηση του Συστήµατος Κοινωνικής Ασφάλισης».

Τέταρτον, την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 175/76 από 11 Ια-
νουαρίου 2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση
και συγκρότηση της «Υποεπιτροπής για τη µελέτη και αντιµετώ-
πιση του προβλήµατος των ναρκωτικών» της Διαρκούς Επιτρο-
πής Κοινωνικών Υποθέσεων.»

Πέµπτον, την υπ’ αριθµόν πρωτοκόλλου 176/77 από 11 Ιανουα-
ρίου 2017 απόφαση του Προέδρου της Βουλής: «Σύσταση και
συγκρότηση της Υποεπιτροπής µε θέµα «Το χρέος και η αποµεί-
ωσή του» της Διαρκούς Επιτροπής Οικονοµικών Υποθέσεων.»

Οι σχετικές αποφάσεις έχουν αναρτηθεί στην Κοινοβουλευτική
Διαφάνεια και θα καταχωριστούν στα Πρακτικά της σηµερινής
συνεδρίασης.

(Στο σηµείο αυτό κατατίθενται για τα Πρακτικά οι προαναφερ-
θείσες αποφάσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Προχωρούµε µε
τη συζήτηση της δεύτερης µε αριθµό 311/4-1-2017 επίκαιρης
ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις αποζηµιώσεις στους
ελαιοπαραγωγούς λόγω ακαρπίας και δάκου.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων κ. Αποστόλου.

Παρακαλώ, κύριε Δαβάκη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, από το καλοκαίρι

που µας πέρασε -αρχές Ιουνίου- είχα καταθέσει µία σχετική ανα-
φορά προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, που προερχόταν
από έγγραφο του Δήµου Σπάρτης, το οποίο απεστέλλετο προς
τον ΕΛΓΑ και το Υπουργείο και ανέφερε τα ζητήµατα ζηµιάς και
αποζηµίωσης λόγω της µειωµένης καρπόδεσης των ελαιοδέν-
τρων.

Σε αυτό το κείµενο της αναφοράς, το οποίο ήταν πολύ σηµαν-
τικό, µου απάντησε ο κύριος Υπουργός ότι έχει διαπιστωθεί το
πρόβληµα και έχει συσταθεί επιτροπή που εξέδωσε πόρισµα που
επιβεβαίωνε το φαινόµενο της µειωµένης καρπόδεσης σε όλη
την επικράτεια. 

Είναι ένα φαινόµενο το οποίο πραγµατικά δεν έχει εµφανιστεί
ξανά σε τέτοια έκταση και χωρίς να γνωρίζει κανένας πού βρί-
σκονται όλες αυτές οι καταστάσεις οι οποίες έχουν οδηγήσει σε
αυτό το τραγικό αποτέλεσµα, δεδοµένου ότι πολλά ελαιοτριβεία
στην περιοχή µου -αλλά και σε όµορες περιοχές, στη Μεσσηνία
και στην Αρκαδία, µε λιγότερη, βέβαια, δυνατότητα ελαιοσυλλο-
γής- δεν άνοιξαν. 

Φθάσαµε και σε αυτό το επίπεδο, κύριε Υπουργέ.
Καταθέσαµε, λοιπόν, αυτή την αναφορά. Μας απαντήσατε

έτσι. Πλέον αυτού, όµως, δεν έχουµε κάτι νεότερο. 
Παράλληλα, δε, µε το γεγονός της ακαρπίας, το οποίο µπορεί

να είναι το γλοιοσπόριο ή η κερκόσπορα -ακούµε τώρα νέες ασ-
θένειες- καθώς και άλλα ζητήµατα φυλλοπτώσεως, τα οποία οδή-
γησαν σε αυτό το αποτέλεσµα, δεν βλέπουµε κάτι περισσότερο.
Έρχεται και η περίπτωση της µεγάλης δακοπληξίας η οποία
υπήρξε στην παραγωγή -άλλο τεράστιο ζήτηµα, το οποίο πρέπει
να δείτε- και φθάνουµε στο σηµείο σήµερα να έχουµε αυτά τα
µεγάλα ποσοστά µειωµένης παραγωγής, µε ό,τι αυτό συνεπάγε-
ται για το εισόδηµα των Ελλήνων αγροτών, των Λακώνων αγρο-
τών, των ελαιοπαραγωγών της χώρας, τα οποία, δυστυχώς, δεν
µπορούν να αποκατασταθούν.

Ερωτώ, λοιπόν: Τι θα πράξετε, προκειµένου να µετριαστούν
αυτές οι τεράστιες απώλειες στους Λάκωνες, στους Έλληνες
ελαιοπαραγωγούς; Προτίθεστε να εντάξετε όλη αυτή τη διαδι-
κασία σε ένα ΠΣΕΑ –αυτά τα γνωστά που ζητάµε- ή σε κάποιο
«de minimis» πρόγραµµα, το οποίο έχω ακούσει και προ ηµερών
να αναφέρετε στην τηλεόραση;

Επίσης, προτίθεστε -αφού µίλησα και για τον δάκο- να δρά-
σετε, ώστε να υπάρξει αλλαγή του συστήµατος της δακοκτονίας,
να υπάρξει κάτι διαφορετικό, καθώς βγαίνει το ποσό από εσάς
και πηγαίνει στις περιφέρειες; Υπάρχει περίπτωση να γίνεται από
τις περιφέρειες ή από κάποιον άλλον φορέα, αλλά όχι µ’ αυτά τα
τεράστια προβλήµατα τα οποία αντιµετωπίσαµε και φέτος στη
Λακωνία;

Αυτά είναι τα ερωτήµατα, απλά και ευσύνοπτα, και ζητώ ενα-
γωνίως τις απαντήσεις σας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Και εγώ ευχαρι-

στώ.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, βάζετε πολλά ζητήµατα, τα οποία δεν αφο-

ρούν µόνο τη Λακωνία, αλλά όλη τη χώρα. 
Όντως -όπως και εσείς διαπιστώσατε, αλλά διαπιστώνουµε και

εµείς- υπάρχει το συγκεκριµένο φαινόµενο. Η επόµενη φάση
είναι πώς θα καλύψουµε τις επιπτώσεις που υπάρχουν από το
συγκεκριµένο φαινόµενο.

Κατ’ αρχάς, ο ΕΛΓΑ, σύµφωνα µε τον ιδρυτικό του νόµο, αυτές
τις περιπτώσεις των φυσικών κινδύνων δεν µπορεί να τις καλύ-

ψει. Αυτό αναφέρει ο κανονισµός. Για να εντάξουµε τους συγκε-
κριµένους στα ΠΣΕΑ, πρέπει να πληρούνται ορισµένοι όροι και
προϋποθέσεις που προβλέπονται και από τον κανονισµό Κρατι-
κών Οικονοµικών Ενισχύσεων αλλά και από τις κοινοτικές κατευ-
θυντήριες γραµµές.

Εµείς, λοιπόν, εκτός από αυτούς τους βασικούς όρους, θα
πρέπει να δούµε και κατά πόσο έχει υπάρξει ζηµία στη συγκεκρι-
µένη καλλιέργεια, στο συγκεκριµένο προϊόν. Δηλαδή, πρέπει ο-
πωσδήποτε να είναι σε ποσοστό πάνω από το 30%. Αυτό, όµως,
πρέπει να το διαπιστώσουµε στη συγκοµιδή της ερχόµενης χρο-
νιάς –αυτής, δηλαδή, που διανύουµε τώρα- και να το συγκρί-
νουµε µε τα τρία προηγούµενα χρόνια, για να µπορέσουµε να
αποδείξουµε ότι υπάρχει η ζηµιά. 

Προσέξτε, ταυτόχρονα πρέπει να αποδειχθεί ότι εµείς, από τη
δική µας πλευρά, χρησιµοποιήσαµε τα κατάλληλα µέτρα, για να
αντιµετωπίσουµε την προσβολή που υπάρχει. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι είναι πολύπλοκο. 
Όσον αφορά την περίπτωση του δάκου που αναφέρετε, του-

λάχιστον από ό,τι στοιχεία µάς δίνουν οι περιφερειακές ενότητες,
οι οποίες έχουν τη συγκεκριµένη αρµοδιότητα, τα πήγαν καλά.
Μάλιστα, ακόµα και στις περιπτώσεις που δεν τους καλύπτουν
τα χρήµατα που τους έχουµε εγκρίνει, ερχόµαστε µετά και κα-
λύπτουµε τις επιπλέον δαπάνες. 

Σας το λέω αυτό ιδιαίτερα για την Περιφερειακή Ενότητα Λα-
κωνίας, που τα στοιχεία δείχνουν ότι για το 2016 ο προϋπολογι-
σµός του προγράµµατος δακοκτονίας ήταν 1.054.000 ευρώ
-ποσό µεγαλύτερο από τις συνολικές δαπάνες του 2015 που ήταν
635.000 ευρώ- µε διαθέσιµο προϋπολογισµό τότε -του 2015-
1.145.000 ευρώ. Παρ’ όλα αυτά, και το 2016 τους δώσαµε όχι µό-
νο το συγκεκριµένο ποσό που σας είπα προηγούµενα, αλλά και
άλλες 100.000 ευρώ, δηλαδή 1.155.000 ευρώ. 

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι αυτές τις δαπάνες τις καλύψαµε. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υπουργού)
Κύριε Πρόεδρε, µπήκαν πάρα πολλά ζητήµατα και πρέπει

οπωσδήποτε να δοθεί απάντηση.
Βεβαίως, µπαίνει το ζήτηµα τι θα κάνουµε µε την ακαρπία. Ξέ-

ρετε ότι η ακαρπία, όπως έχει διαπιστώσει και η αρµόδια επι-
τροπή, οφείλεται σε ένα σύνολο δυσµενών συνθηκών και άλλων
αιτιών, οι οποίες και αυτές δεν καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ. 

Για να ενταχθεί ένας κίνδυνος στην ασφαλιστική κάλυψη του
ΕΛΓΑ, θα πρέπει οπωσδήποτε να προηγηθεί εκπόνηση ανάλογης
επιστηµονικής µελέτης, θα πρέπει να υπάρχει µελέτη η οποία να
δείχνει ποιες είναι οι επιπτώσεις στις ασφαλιστικές εισφορές για
τη βιωσιµότητα του συγκεκριµένου οργανισµού.

Γι’ αυτό, λοιπόν, συστήσαµε, όπως αναφέρατε και εσείς, µια
επιστηµονική επιτροπή µε τη συµµετοχή των πανεπιστηµίων της
χώρας µας, της Διεύθυνσης Αγροτικής Έρευνας του «ΕΛΓΟ-ΔΗ-
ΜΗΤΡΑ» και εκδόθηκε ένα πρώτο πόρισµα. Τι λέει αυτό το πρώτο
πόρισµα; Αποφασίστηκε η διενέργεια αναλογιστικής µελέτης.
Όµως, τις ζηµιές που έχουν σχέση µε την ακαρπία, που είπατε,
προς το παρόν δεν µπορούµε να τις αντιµετωπίσουµε, µέχρι να
ολοκληρωθεί αυτή η διαδικασία. Μπορούµε, όµως, αυτές να τις
δούµε µέσα από τα ΠΣΕΑ, µέσα από δυνατότητες σύνταξης ενός
φακέλου, ο οποίος θα πάει στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή για να εγ-
κριθεί. Θα πρέπει να έχουµε τεκµηριώσει, όπως σας είπα, το
ύψος της ζηµιάς. Βεβαίως, δεν είναι απλό. Χρειάζονται αντί-
στοιχα µετεωρολογικά στοιχεία, χρειάζεται να δούµε αντίστοιχα
τι έχουµε από πλευράς, όπως σας είπα, προηγούµενων χρόνων,
µε δύο προϋποθέσεις. Η µία προϋπόθεση είναι να εγκριθεί από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και η άλλη, να υπάρχει δηµοσιονοµική
κάλυψη από τον κρατικό προϋπολογισµό.

Η µεν Ευρωπαϊκή Επιτροπή δεν εγκρίνει ποσά συνολικά σε όλη
τη χώρα πάνω από 15.000.000 - 16.000.000 ευρώ τον χρόνο και
ο κρατικός προϋπολογισµός ανάλογα µε τη δυνατότητα που έχει. 

Έχετε βάλει και άλλα ζητήµατα, τα οποία θα απαντήσω στη
δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ορίστε, κύριε Δα-
βάκη, έχετε και πάλι τον λόγο για τρία λεπτά.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς δεν έβα-
λα πολλά ζητήµατα, αλλά δύο βασικά: την ακαρπία και τον δάκο.
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Όσον αφορά βέβαια την ακαρπία, θα έλεγα ότι είναι αποτέλεσµα
καταστάσεως, το οποίο δεν γνωρίζουµε ακόµα γιατί έχει προέλ-
θει. Σας είπα για το γλοιοσπόριο και την κερκόσπορα κ.λπ., οι
οποίες είναι νεοφανείς ασθένειες, για τις οποίες θα έπρεπε µε
εργώδεις ρυθµούς οι υπηρεσίες του Υπουργείου να ξέρουν τι γί-
νεται. 

Από την απάντησή σας διαπιστώνω ότι ο Έλληνας ελαιοπαρα-
γωγός είναι στη µοίρα του, στη µοίρα αυτού και στη µοίρα των
γεωπόνων, που, εδώ που τα λέµε, ουδείς γνωρίζει τι µπορεί να
του παράσχουν, για να αντιµετωπίσει αυτά τα προβλήµατα. 

Αναφέρατε τον κανονισµό του ΕΛΓΑ. Ο κανονισµός του ΕΛΓΑ
µπορεί να αλλάξει σε ορισµένες περιπτώσεις, διότι ο καύσωνας
είναι αποζηµιώσιµος κίνδυνος. Υπήρξε καύσωνας κατά την πε-
ρίοδο της καρπόδεσης των ελαιόδεντρων και, δυστυχώς, δεν
υπήρξε αυτή η αντιµετώπιση από την πλευρά των υπηρεσιών. 

Θεωρώ ότι πρέπει να δείτε ορισµένα πράγµατα, για τα οποία
µέχρι στιγµής από την απάντησή σας δεν κατάλαβα ότι θα υπάρ-
ξει η σωστή αντιµετώπιση.

Είπατε για τα ΠΣΕΑ. Τα ΠΣΕΑ, όπως πολύ καλά ξέρετε, θέλουν
τέσσερα χρόνια, δύο χρόνια να εγκριθούν, έναν χρόνο να υπάρ-
ξει απόφαση σε επίπεδο χώρας και έναν χρόνο για να πληρω-
θούν, εάν υπάρχει και η δηµοσιονοµική δυνατότητα, όπως πολύ
σωστά είπατε. Από εκεί και µπρος, πού πάµε; 

Το ερώτηµά µου είναι απλό: Θα µπορέσουµε, πρώτον, να απο-
τυπώσουµε το αίτιο; Αυτό µπορεί να συµβεί και του χρόνου. Πώς
δηµιουργείται αυτή η κατάσταση; Από εκεί και πέρα, θα µπορέ-
σετε να δώσετε µια καλύτερη προοπτική στους Λάκωνες, στους
Έλληνες ελαιοπαραγωγούς; Διότι παντού έχει υπάρξει αυτό το
πρόβληµα, σε πολλές περιοχές. Αλλού µπορεί να είναι λιγότερο
και αλλού περισσότερο. Όµως, υπάρχει και άρχισε να εµφανίζε-
ται ενδεχοµένως λόγω της µεγάλης κλιµατικής αλλαγής η οποία
έχει επέλθει, αλλά και λόγω ζητηµάτων που έχουν να κάνουν µε
την ιδιοσυστασία και τη φυτοπαθολογική σύνθεση του εδάφους.
Κανένας δεν ξέρει. 

Όµως, εν πάση περιπτώσει, όσον αφορά αυτά τα πορίσµατα,
οι κύριοι που είναι στα γραφεία σας πρέπει να δίνουν και τις ανά-
λογες εφαρµογές και λύσεις, για να ερχόµαστε εµείς και να ξέ-
ρουµε τι να λέµε και στον κόσµο. 

Αυτή τη στιγµή έχουµε τεράστια µείωση εισοδήµατος και τε-
ράστια αύξηση του κόστους παραγωγής των αγροτών µε διάφο-
ρες πειραµατικές µεθόδους, που προσπαθούν µέσω των γεω-
πόνων και µέσω άλλων πληροφοριών να βάλουν πάνω στα χω-
ράφια τους. Για παράδειγµα, ακούµε να ρίχνουν ασβέστες στα
χωράφια. Καταλαβαίνετε ότι όλα αυτά συντείνουν στην περαι-
τέρω εξαθλίωση του αγροτικού τοµέα που έχει επέλθει τα τελευ-
ταία χρόνια.

Θέλω να ξέρετε ότι αυτά τα «πήγαµε καλά» όσον αφορά τη δα-
κοκτονία, δεν νοµίζω ότι είναι και πολύ ακριβή, διότι εµείς ακούµε
άλλα παράπονα από τον κόσµο, σχετικά µε τη δακοκτονία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όταν µάλιστα ακούµε περίπου ότι το 50% των δηµοτικών δια-

µερισµάτων θέλει να ενταχθεί στα προγράµµατα δακοκτονίας,
πρέπει να το δούµε συνολικά το θέµα. 

Πρέπει να αλλάξει το πρόγραµµα της δακοκτονίας, όσον αφο-
ρά τις εφαρµογές του. Επίσης, πρέπει να αλλάξει όσον αφορά
τις ιστορικές αναφορές του πληθυσµού του δάκου. Πρέπει να
δείτε κάπως διαφορετικά τα πράγµατα. Αυτά τα 17.000.000 -
18.000.000 ευρώ, τα οποία βγάζετε κάθε φορά –εκ των οποίων
τα 7.000.000 - 8.000.000 παίρνει µόνο η Κρήτη, κάτι που δεν ξέρω
και πρέπει να το δείτε- πρέπει να τα κατανείµετε µε κάποιον άλ-
λον τρόπο σε σχέση µε την εµπειρία που έχετε αποκοµίσει µέχρι
στιγµής. 

Αν εσείς τώρα µου λέτε ότι είστε ευχαριστηµένος από το πρό-
γραµµα δακοκτονίας όπως γίνεται, από εκεί και µπρος ουδείς
γνωρίζει για τα επερχόµενα αποτελέσµατα. 

Θα ήθελα δε να πω ότι ο ΕΛΓΑ της Τρίπολης πρέπει να απαντά
στα ερωτήµατα των ενδιαφεροµένων παραγωγών, όπως είναι το
ζήτηµα της καρπόδεσης, αλλά και το ζήτηµα του καύσωνα του
Ιουνίου του 2016, ο οποίος για τους περισσότερους είναι η γε-

νεσιουργός αιτία του προβλήµατος. 
Κύριε Υπουργέ, µε λίγα λόγια, θα µπορέσουµε να αποζηµιώ-

σουµε ή να αλλάξουµε ενδεχοµένως τον κανονισµό του ΕΛΓΑ για
τέτοιου είδους περιπτώσεις; Μη στηριζόµαστε στον κανονισµό
του ΕΛΓΑ, γιατί στη βόρεια Ελλάδα, για παράδειγµα, για τα ελά-
φια αλλάξατε, απ’ ό,τι γνωρίζω, τον κανονισµό του ΕΛΓΑ. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Γιατί τον αλλάξαµε; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Για τα ελάφια. Υπήρξε αυτή η τοπο-
θέτηση για τα ελάφια από του Βήµατος της Βουλής. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Δαβάκη,
σας παρακαλώ, µην πάµε σε άλλο θέµα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχα-
ριστώ.

Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, ότι αυτό το ζήτηµα πρέπει να το
δούµε πραγµατικά. Φοβάµαι ότι, εάν δεν υπάρξουν οι δέουσες
αποφάσεις και οι δέουσες αντιµετωπίσεις, τα ίδια θα έχουµε και
του χρόνου και του παραχρόνου. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ, κύριε

Δαβάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, ελάφια υπάρχουν στη νότιο
Ελλάδα. Εάν υπήρχαν ελάφια στη βόρειο Ελλάδα, δεν θα έµενε
κανένα ζωντανό, διότι η πανίδα της περιοχής δεν το επιτρέπει.

Η περίπτωση που αναφέρατε είναι στη Ρόδο. Δυστυχώς προ-
έκυψε ένα πρόβληµα, το έχετε πληροφορηθεί ότι λειτούργησαν
–θα έλεγα αισχρά- οι συγκεκριµένοι που εξαφάνισαν ένα ζώο που
αποτελεί σύµβολο για τη Ρόδο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ένας το έκανε. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, να ξεκαθαρίσουµε ένα πράγ-
µα, ότι η δακοκτονία εφαρµόζεται µε ένα συγκεκριµένο πρό-
γραµµα, το οποίο δεν το συντάσσουµε εµείς από τα γραφεία. Οι
περιφερειακές ενότητες. Εµείς κάνουµε κατανοµή των χρηµάτων
µε βάση δειγµατοληπτικά στοιχεία, µε βάση µελέτες που έχουν
κάνει στην περιφέρεια και µε βάση κυρίως στοιχεία που µας δί-
νουν ποια είναι η κατάσταση του δακοπληθυσµού, ποια είναι η
κατάσταση του ελαιοδάκου, ποιες είναι οι καιρικές συνθήκες που
διαµορφώνονται σε κάθε περιοχή και µε βάση αυτά αποφασί-
ζουµε, έχοντας και συγκεκριµένο ποσό το οποίο θα δώσουµε.
Ξέρετε, το συγκεκριµένο ποσό δεν είναι από το πουθενά ούτε
από τον κρατικό προϋπολογισµό ούτε από το Υπουργείο. Είναι
συγκεκριµένα χρήµατα από το Υπουργείο Εσωτερικών, τα οποία
λειτουργούν στη λογική της ανταποδοτικότητας. Αυτά είναι τα
χρήµατα, δεν έχουµε άλλα χρήµατα επιπλέον να µοιράσουµε.

Βεβαίως, σας είπα προηγουµένως ότι τα νούµερα που αφο-
ρούσαν ιδιαίτερα την Λακωνία, το 2015 απορροφήθηκαν τα µισά
χρήµατα από αυτά που τους είχαµε προβλέψει. Το 2016 ξαναβά-
λαµε τα χρήµατα που είχαµε από το 2015, υπήρξαν µεγαλύτερες
ανάγκες, δώσαµε άλλες 100.000 ευρώ. Το εάν υπάρχουν ζητή-
µατα, το εάν εφαρµόζεται ή όχι το πρόγραµµα καλά είναι ένα
θέµα το οποίο µπορούµε να το συζητήσουµε. Ακούστε µε, µπο-
ρούµε να το συζητήσουµε, αλλά πρώτα θα πρέπει να δούµε και
την ευθύνη που υπάρχει από πλευράς περιφερειακών ενοτήτων
στη συγκεκριµένη διαδικασία. 

Αλλά θα είµαι και λίγο σκληρός και προς τους αγρότες. Επιτέ-
λους, σε µία τέτοια διαδικασία, οφείλουν και οι ίδιοι να συµµετέ-
χουν και να την παρακολουθούν. Αυτά όσον αφορά τη δακοκτο-
νία.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Ξεκίνησε τον Ιούνιο η δακοκτονία στη
Λακωνία, αυτό τα λέει όλα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Παρακαλώ, κύριε
Δαβάκη, µη διακόπτετε.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων): Τώρα, από εκεί και πέρα, το εάν αυτές οι ζηµιές
καλύπτονται από τα ΠΣΕΑ και πώς γίνεται η διαδικασία, σας πα-
ρακαλώ, θα ήθελα να πω ένα πράγµα. Δεν έχει ολοκληρωθεί
ακόµη η σύνταξη του φακέλου, διότι δεν έχει ακόµη ολοκληρωθεί
η διαδικασία καταγραφής των στοιχείων που απαιτούνται για να
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συνταχθεί ο φάκελος. Το προχωράµε. Ξέρετε, µε τα ΠΣΕΑ κάπου
κατορθώσαµε και ο διπλός έλεγχος που απαιτούσε η Ευρωπαϊκή
Επιτροπή πλέον να έχει φύγει από τη µέση. Ένας έλεγχος. Άρα
δηλαδή σηµαίνει ότι τουλάχιστον ο χρόνος πληρωµής, εφόσον
και οι δηµοσιονοµικές συνθήκες το επιτρέπουν. Τι δηλαδή, πρέ-
πει να κρυβόµαστε µεταξύ µας; Δεν ξέρουµε ότι υπάρχει δηµο-
σιονοµικό πρόβληµα και ότι η χώρα βιώνει µία κρίση; Εύκολα
είναι να βρεθούν τα συγκεκριµένα χρήµατα; Αλλά, παρ’ όλα
αυτά, σας λέω ότι θα µειωθεί στο µισό, σε σχέση µε τον τρόπο
που γινόντουσαν οι προηγούµενες πληρωµές.

Τώρα, όσον αφορά την ακαρπία, υπάρχει µία επιστηµονική επι-
τροπή και έχει καταλήξει κάπου. Αυτή την ώρα να ξέρετε ότι γί-
νεται µία ολόκληρη συζήτηση σε επίπεδο Συµβουλίου Υπουργών
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου το θέµα της κλιµατικής αλλαγής
έχει αναδειχθεί ως ένα από τα πολύ σοβαρά ζητήµατα. Ενώ βρι-
σκόµασταν πριν από έναν χρόνο στην άποψη -εννοώ στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή- ότι η γεωργία δηµιουργεί προβλήµατα στο
κλίµα, στην κλιµατική αλλαγή, η εικόνα που υπάρχει τώρα είναι
ότι εξαιτίας της κλιµατικής αλλαγής υπάρχουν επιπτώσεις στη
γεωργία. Μία από αυτές είναι η ακαρπία. 

Τώρα, ξέρετε, από εκεί και πέρα πόσες φορές επιµένουµε ότι,
ναι, καταλήξατε σε αυτή τη διαπίστωση, αλλά δεν πρέπει αυτή η
διαπίστωση να βρει πόρους για να στηρίξει τους αγρότες που
υφίστανται τη συγκεκριµένη ζηµιά; Είναι ένα ζητούµενο και είναι
ένα ζήτηµα το οποίο εµείς από τη δική µας πλευρά διαρκώς βά-
ζουµε στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή. 

Αλλά οι χρόνοι εκεί είναι εντελώς διαφορετικοί, αγαπητέ συ-
νάδελφε. Εδώ υπήρξε η κρίση στον γαλακτοκοµικό τοµέα και
µετά από έναν χρόνο βρέθηκε ένα κονδύλιο.

Μακάρι του χρόνου τέτοια εποχή να έχει θεσµοθετήσει η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή κονδύλια που θα καλύπτουν τις επιπτώσεις
της κλιµατικής αλλαγής στη γεωργία. Θα είµαστε, ιδιαίτερα στο
κοµµάτι αυτό, πάρα πολύ κερδισµένοι. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Ο κ. Καλογήρου, ο Γενικός Γραµµατέας της Κυβέρνησης, γνω-

στοποιεί στη Βουλή ότι δεν θα συζητηθούν, λόγω κωλύµατος των
αρµοδίων Υπουργών, αλλά θα επαναπροσδιοριστούν για συζή-
τηση, οι εξής επίκαιρες ερωτήσεις: 

Η τέταρτη υπ’ αριθµόν 317/9-1-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτι-
κής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά µε την καθυστέ-
ρηση στην καταβολή δεδουλευµένων πρώην συµβασιούχων της
ΕΡΤ. Ο κ. Παππάς αναφέρει ανειληµµένες υποχρεώσεις. 

Η πέµπτη υπ’ αριθµόν 313/ 5-1-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς της Ένωσης Κεντρώων κ. Θε-
οδώρας Μεγαλοοικονόµου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά
µε τον κίνδυνο να µείνουν χωρίς θεραπείες τα παιδιά και οι έφη-
βοι της ειδικής αγωγής, λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή
Υπουργού Υγείας κ. Πολάκη, εξαιτίας φόρτου εργασίας. 

Τέλος, δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας του αρµοδίου Υπουρ-
γού στο εξωτερικό και η πρώτη υπ’ αριθµόν 91/5-10-2016 ερώ-
τηση του Δ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’ Αθηνών
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νικήτα Κακλαµάνη προς τον Υπουργό
Μεταναστευτικής Πολιτικής, σχετικά µε το πρόγραµµα ενοικία-
σης διαµερισµάτων σε πρόσφυγες από την «Εταιρεία Ανάπτυξης
και Τουριστικής Προβολής Αθηνών» (ΕΑΤΑ). 

Επίσης έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Επιτροπή
Κανονισµού της Βουλής καταθέτει την έκθεσή της στην πρόταση
του Προέδρου της Βουλής των Ελλήνων: «Για την τροποποίηση
διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής – Μέρος Κοινοβουλευ-
τικό (ΦΕΚ 106 Α’/24.6.1987) και Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997),
όπως ισχύουν». 

Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 314/5-1-2017 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τις καθυστερήσεις στην αποζηµίωση των πληγέντων αγροτών
της Αρκαδίας από τη θεοµηνία της 25ης Ιουνίου. 

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, συναντηθήκαµε πάλι για το ίδιο θέµα στις 7

Οκτωβρίου του 2016. Έχουν περάσει επτά µήνες από τη µεγάλης
κλίµακας θεοµηνία που έπληξε την Αρκαδία και που είχε ως απο-
τέλεσµα ολική καταστροφή σε καλλιέργειες, οπωροφόρα, κηπευ-
τικά, σε ζωικό κεφάλαιο, µελίσσια και πολλά άλλα. 

Στις 7 Οκτωβρίου -αναφέρω τι είχατε δεσµευθεί εσείς και τί-
ποτα παραπάνω- είχατε πει ότι το διαθέσιµο ύψος κρατικών ενι-
σχύσεων είναι στα 15 εκατοµµύρια και ότι µεταφέρονται τα πο-
ρίσµατα εκείνης της εβδοµάδας από τον ΟΠΕΚΕΠΕ στον ΕΛΓΑ.
Έχουν περάσει τρεις µήνες. Αναφέρατε ότι γίνονται προσπά-
θειες να καταβληθούν οι ενισχύσεις µέσω ΠΣΕΑ και για άλλες
απώλειες εισοδήµατος που δεν καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ, όπως
τα εισοδήµατα των επόµενων χρόνων, η καταστροφή εξοπλισµού
και παγίων εγκαταστάσεων. Είπατε πως όταν ξεκινήσει το πρό-
γραµµα 2014, θα δοθεί η δυνατότητα για δαπάνες αποκατάστα-
σης ζηµιών. Για το ασφάλιστρο του ΕΛΓΑ –και θα σας πω γιατί
το αναφέρω- είπατε ότι δυστυχώς δεν µπορεί να γίνει συµψηφι-
σµός, ακόµη και στις καταστροφές. 

Σήµερα, επτά µήνες µετά την καταστροφή και τρεις µήνες
µετά την ερώτηση και τις δεσµεύσεις σας, πού βρισκόµαστε; Το
θέµα δεν είναι να πούµε βαριές κουβέντες ή οτιδήποτε, κύριε
Υπουργέ. Η πραγµατικότητα είναι ότι, αν συνεχιστεί αυτή η δια-
δικασία και δεν πληρωθούν χθες, όχι αύριο -κι εσείς το είπατε
ότι η καταστροφή είναι ολική-, δεν θα έχει µέλλον η παραγωγή
µας στην περιοχή της Αρκαδίας.

Μέχρι τώρα έχουν γίνει ελάχιστες πληρωµές. Αν θέλετε, έχει
γίνει ελάχιστη πληρωµή µετά από επτά µήνες, ούτε στο 5%. Αν
έχετε στοιχεία, θα σας παρακαλούσα να µας τα καταθέσετε,
γιατί από εσάς θα το περιµέναµε.

Δεύτερον, θέλω να δεσµευτείτε σε ποιον χρονικό ορίζοντα θα
αποπληρωθούν αυτοί οι άνθρωποι.

Θέλω επίσης να σας βάλω και ένα θέµα, κύριε Υπουργέ: να ξα-
νασκεφτείτε τον συµψηφισµό, γιατί πρόκειται για µια έκτακτη κα-
τάσταση και µαθαίνω, αν δεν κάνω λάθος και αν έχετε το στοι-
χείο, ότι από τις δύο µικρές περιοχές που πληρώθηκε ούτε το
5% των πληρωµών, πιθανότατα να µην µπόρεσαν να πληρωθούν
από το 5% ούτε το 1,5%, γιατί είχαν θέµατα µε τον ΕΛΓΑ.

Άρα, κύριε Υπουργέ, οι δεσµεύσεις σας αυτές ισχύουν για
ΠΣΕΑ, ΕΛΓΑ, νέο πρόγραµµα;

Τρίτον, θα ολοκληρωθούν οι πληρωµές και σε ποιο διάστηµα;
Επίσης, επειδή είπατε µέχρι 15 εκατοµµύρια, µήπως πληρω-

θούν κάποιοι και οι υπόλοιποι δεν αποπληρωθούν τελικά, γιατί,
αν συνεχίσετε τις πληρωµές µε αυτόν τον ρυθµό, λίγο πριν από
τα Χριστούγεννα στο 5% και Ιανουάριο, θα φτάσετε Ιούνιο και
τότε δεν θα µπορεί να προχωρήσει η παραγωγή.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κύριε Υπουργέ,

έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, ή δεν έχετε πληροφορηθεί
σωστά τα πράγµατα ή να µην το πω.

Εδώ σας είχα πει τον Οκτώβρη και έχω εδώ τη φράση: «Αυτή
την ώρα πραγµατοποιείται η επεξεργασία των στοιχείων από το
αρχείο ΟΣΔΕ του ΟΠΕΚΕΠΕ που θα αποσταλούν στον ΕΛΓΑ
τέλη Οκτωβρίου. Στη συνέχεια, θα κοινοποιηθούν τα πορίσµατα
και θα ακολουθήσει η καταβολή των αποζηµιώσεων στους κρι-
θέντες ασφαλιστικά ενήµερους παραγωγούς.».

Ξέρετε πόσο διαρκούσε πριν από το 2016 αυτή η διαδικασία;
Έναν µε ενάµιση χρόνο. Είπατε εσείς για επτά µήνες. Λοιπόν,
σας πληροφορώ ότι ήδη από το τέλος του Δεκέµβρη είχαµε πλη-
ρωµές στους ασφαλιστικά ενήµερους. Να το ξεκαθαρίσω αυτό
το πράγµα, διότι ο συµψηφισµός δεν είναι µια εύκολη διαδικασία,
όταν έχεις µια χρονιά η οποία είναι από τις χειρότερες και όταν
ήδη ξεκινάµε την καινούργια χρονιά µε πολύ δύσκολες συνθήκες.
Άρα θα φτάσουµε σε κάποια λογική, η οποία θα λέει: «Δώσε µου
αυτά που δικαιούµαι, για να σε πληρώσω.». Από πού; Ξέρετε κι
εσείς όλοι ότι ο ΕΛΓΑ λειτουργεί ανταποδοτικά.

Ερχόµαστε, λοιπόν, και σας λέω ότι πληρώθηκαν τον Δεκέµ-
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βρη 300.000 σε δικαιούχους και εντός Ιανουαρίου και µέχρι τα
µέσα Φεβρουαρίου θα ολοκληρωθεί η πληρωµή όλων αυτών που
καλύπτονται από τον ΕΛΓΑ, δηλαδή µιλάµε σε µια διαδικασία
οκτώ µηνών από την ώρα που συνέβησαν. Γιατί το λέω αυτό;
Διότι, όπως σας έχω πει και άλλες φορές, είναι µια διαδικασία
που δεν είναι εύκολη. Ξεκινώντας από τις υποβολές των αιτή-
σεων, από τις προεκτιµήσεις, από τις εξατοµικεύσεις να έρθουν
στον ΟΠΕΚΕΠΕ, διότι εδώ πρέπει να γίνει ο σχετικός έλεγχος,
να ξαναπάµε στον ΕΛΓΑ, να δούµε πότε θα βγουν τα πορίσµατα.
Είναι µια διαδικασία η οποία απαιτεί χρόνο. Βεβαίως µέσα σε ένα
διάστηµα επτά µηνών το να πληρώνονται αυτές οι ζηµιές δεν έχει
υπάρξει ξανά.

Τώρα, επειδή αναφέρεστε και σε άλλα θέµατα που έχουν
σχέση µε τα ΠΣΕΑ, έχουν σχέση µε τις διαδικασίες...

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς θα µας το πείτε.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Εγώ θα σας πω, βεβαίως. Το είπα και προηγου-
µένως.

Τα ΠΣΕΑ είναι µια διαδικασία η οποία προϋποθέτει τη στοιχει-
οθέτηση ενός φακέλου και βεβαίως αυτός ο φάκελος για να στοι-
χειοθετηθεί πρέπει να έχει και στοιχεία συγκοµιδής της χρονιάς
και βεβαίως πρέπει να συσχετισθεί µε τα προηγούµενα χρόνια,
να σταλεί στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για να εγκριθεί.

Προηγούµενα υπήρχαν δύο έλεγχοι και γι’ αυτό είχαµε διαδι-
κασίες δύο και τριών χρόνων. Ο έλεγχος είναι ένας στην Ευρω-
παϊκή Επιτροπή και βεβαίως, εφόσον το επιτρέπουν οι δηµο-
σιονοµικές συνθήκες της χώρας, να γίνουν οι πληρωµές. Μην κο-
ροϊδεύεστε µεταξύ σας. Αν ανατρέξουµε στα προηγούµενα χρό-
νια, τέσσερα και πέντε χρόνια, ερχόµαστε και πληρώνουµε
ακόµα ΠΣΕΑ του 2012 και του 2013. 

Άρα, λοιπόν, αναγνωρίστε επιτέλους ότι έχει µπει τάξη στα
πράγµατα, στις πληρωµές, πόσω µάλλον όταν ο ΕΛΓΑ είναι ένα
ταµείο το οποίο λειτουργεί αποκλειστικά ανταποδοτικά και όταν
το 2016 έχουµε µια χρονιά πάρα πολύ δύσκολη.

Άρα, λοιπόν, από τη δική µας πλευρά ξεκαθαρίζουµε ότι αυτό
που δεσµευτήκαµε το κάνουµε και µέχρι τα µέσα Φεβρουαρίου
όλες οι ζηµιές του Ιουνίου της Αρκαδίας από τις συγκεκριµένες
πληµµύρες θα έχουν καλυφθεί για τους ασφαλιστικά ενήµερους
αγρότες.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Γυµνάσιο Χαλανδρίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, έχετε

δεχτεί πίεση για την Αρκαδία -και νοµίζω και για τους άλλους νο-
µούς- από την πρώτη µέρα κι όχι απλά πίεση «πολιτικάντικη»,
όπως κάνατε τα προηγούµενα χρόνια εσείς. Θα µπορούσα να
σας αναφέρω αυτά που λέγατε για την Ευρώπη, δηλαδή ότι πε-
ριµέναµε να την αλλάξετε, αλλά δεν την αλλάξατε ακόµα. Εγώ
σε αυτή τη λογική δεν θα µπω, γιατί αυτά τα ζητήµατα αφορούν
ανθρώπους, οι οποίοι θέλουν να επιβιώσουν και, αν δεν επιβιώ-
σουν, δεν θα µπορέσει να υπάρχει παραγωγή στη χώρα και ειδι-
κότερα στην Αρκαδία, στην περιοχή µου. Εσείς µιλήσατε για τα
ΠΣΕΑ, περιµένουµε να δούµε πότε θα γίνει. 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, ελπίζω αυτά που είπατε να γίνουν πράξη,
σχετικά µε την πληρωµή. Βεβαίως, δεν µας είπατε οι 300.000 για
πόσους ανθρώπους είναι, σε πόσους ασφαλιστικά ενήµερους.
Εµείς σας λέµε την πρότασή µας. Αφού έχετε τα στοιχεία, δώστε
τα µας. Είναι σε πέντε, σε δέκα, σε εκατό, σε πεντακόσιους; Για
να καταλάβουµε και τι γίνεται. 

Το δεύτερον, σας λέµε και κάτι πάλι: Από αυτή τη διαδικασία

ο συµψηφισµός δεν θα δηµιουργήσει πρόβληµα. Αυτά τα λεφτά
που έχετε να δώσετε θα τα πάρει ο ΕΛΓΑ και πιθανόν να πάρουν
ένα µέρος και οι αγρότες. Δεν θέλετε να το κάνετε αυτό. Θα κρι-
θείτε γι’ αυτό. Θα κριθείτε και θα σας κρίνουν και οι αγρότες, όχι
µόνο της Αρκαδίας, γι’ αυτή τη στάση σας. Είναι δικαίωµά σας
αυτά που λέγατε πριν να µην τα λέτε τώρα και να µην τα υλοποι-
είτε. 

Θα πάτε και στην Αρκαδία το επόµενο δεκαπενθήµερο και άρα
θα δείτε, θα γνωρίσετε και θα ακούσετε τους ανθρώπους εκεί.
Ελπίζω µε έναν ωραίο τρόπο, µε έναν δηµοκρατικό τρόπο κι όχι
µε αυτά που κάνατε εσείς, να µιλήσουν και να σας πουν ακριβώς
τι συµβαίνει στην Αρκαδία και πού βρίσκονται όλον αυτόν τον
καιρό. Σας ερωτώ και σας λέω και πάλι πως θα φανεί αν η δέ-
σµευσή σας θα τηρηθεί ή όχι. 

Συνεχίζω όµως και λέω ότι, αν κάνετε τον συµψηφισµό, δεν θα
το κλείσετε, γιατί θα αποκλειστεί στην Αρκαδία τουλάχιστον το
50% των αγροτών. Θα αποκλειστούν. Δεν χάνει κανένας, κύριε
Υπουργέ. Ούτε ο ΕΛΓΑ ούτε οι αγρότες, γιατί από αυτά τα λεφτά
που είναι να πάρουν οι αγρότες, θα πάνε πρώτα στον ΕΛΓΑ -και
το ζητούν οι ίδιοι οι αγρότες αυτό- και µετά ό,τι αποµείνει θα πάει
σε αυτούς. Άρα δεν καταλαβαίνω γιατί µια Κυβέρνηση, η οποία
θέλει να είναι κοντά στον αγροτικό πληθυσµό κι η οποία θέλει να
αλλάξει τα λάθη του παρελθόντος, δεν το κάνει πράξη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο και πάλι.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Κύριε συνάδελφε, πραγµατικά θέλετε να διαλύ-
σετε έναν ασφαλιστικό φορέα, που αυτή την ώρα έχει έναν ευ-
ρύτερο δηµόσιο χαρακτήρα στον αγροτικό χώρο. 

Για περιπτώσεις µη πληρωµής ασφαλίστρων όπου έχουν υπο-
στεί ζηµιές αγρότες, έχουµε συζητήσει µαζί τους πολλές φορές,
«ελάτε να σας ρυθµίσουµε τις συγκεκριµένες οφειλές σας,
δώστε µας µία δόση, για να µπορέσουµε να µπούµε στη λογική
που λέτε».

Από κει και πέρα, αν εφαρµοστεί πανελλαδικά µία τέτοια άπο-
ψη, αντιλαµβάνεστε ότι όλοι πλέον θα περιµένουν πότε θα υπο-
στούν ζηµιά, για να τη συµψηφίσουν µε το ασφάλιστρο που είναι
να πληρώσουν. Γιατί θέλετε να αποφύγετε µια πραγµατικότητα
την οποία εσείς υπηρετήσατε κατά κόρον τα προηγούµενα χρό-
νια;

Δεύτερον, εγώ θα σας δώσω τα στοιχεία για το πού πήγαν οι
300.000 ευρώ. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης

και Τροφίµων): Δεν είναι δυνατόν να κουβαλάω ατοµικές κατα-
στάσεις στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, όταν θέτετε τόσα ζητή-
µατα. Θα σας τα δώσω, δεν έχω κανένα πρόβληµα. Θα δείτε τις
πληρωµές φέτος σε σχέση µε προηγούµενα χρόνια.

Το 2016 έγινε στον αγροτικό χώρο µια επανάσταση που δεν
την έχετε αντιληφθεί και από πλευράς πληρωµών. Ξέρετε ότι
πληρώσαµε 3,7 δισεκατοµµύρια πληρωµές που είχατε σε εκκρε-
µότητα από το 2012, το 2007, το 2008; Σας παρακαλώ. Επιτέ-
λους, ας αναγνωρίσετε κι εσείς κάτι που αφορά τον αγροτικό
χώρο, για τον οποίο κι εσείς καίγεστε κι εµείς καιγόµαστε να τον
κρατήσουµε όρθιο. Πραγµατικά χαίροµαι, γιατί είδα ότι ζητήσατε
και προ ηµερησίας διατάξεως συζήτηση. Να έλθουµε στη Βουλή
και να τα πούµε, δεν έχουµε κανένα πρόβληµα, για να πληροφο-
ρηθεί όλη η ελληνική κοινωνία τι κάνατε εσείς και τι κάνουµε
εµείς στον αγροτικό χώρο. 

Άρα, λοιπόν, ας δώσουµε αυτό το ραντεβού και θα δείτε µε
στοιχεία όχι µόνο αριθµητικά, την εικόνα της αγροτικής οικονο-
µίας σήµερα µε τις προϋποθέσεις που εµείς υπηρετούµε, πώς
θα είναι τα πράγµατα την επόµενη µέρα. Αυτό είναι το κυρίαρχο
και σ’ αυτό θα δούµε και τις δικές σας απόψεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Σας ευχαριστώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επίκαιρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Αποφάσεις Βουλής: συζήτηση και ψήφιση, σύµφωνα µε τις
διατάξεις του άρθρου 76 του Συντάγµατος και του άρθρου 118
του Κανονισµού της Βουλής, της πρότασης: «Για την τροποποί-
ηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής».

Προτείνω να λάβει τον λόγο ένας εισηγητής ή µία εισηγήτρια
από κάθε κόµµα για δέκα λεπτά και, αν επιθυµεί κάποιος Βου-
λευτής να οµιλήσει, να λάβει τον λόγο για πέντε λεπτά.

Τον λόγο έχει η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας κ. Κοζοµπόλη για
δέκα λεπτά.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά την παρούσα κοινοβουλευ-
τική περίοδο, από την πρώτη κιόλας συνεδρίαση της Επιτροπής
Κανονισµού, όλα τα µέλη συνοµολογήσαµε την αναγκαιότητα
τροποποίησης του Κανονισµού και µάλιστα της επικαιροποίησης
του πρώτου µέρους και τη γενική αναµόρφωση του δεύτερου µέ-
ρους του Κανονισµού. Συνεπείς σε ό,τι συµφωνήσαµε τότε, ξε-
κινήσαµε µε θέµατα επείγοντα χαρακτήρα αρχικά, εκκρεµείς
συµβάσεις εργασίας, θέµατα προσωπικού κ.λπ. και στη συνέχεια
ρυθµίστηκαν -µε συναινετικές διαδικασίες πάντα- µονιµότερα ζη-
τήµατα.

Σήµερα βρισκόµαστε στο στάδιο εκείνο που έχουν υποβληθεί
προτάσεις απ’ όλα τα µέλη της επιτροπής και από τον Πρόεδρο
της Βουλής και είναι αντικείµενο επεξεργασίας τόσο από τους
υπηρεσιακούς παράγοντες όσο και από την Επιστηµονική Επι-
τροπή της Βουλής και είµαστε έτοιµοι το επόµενο χρονικό διά-
στηµα, αφού τεθούν σε διαβούλευση, να ολοκληρωθούν οι τρο-
ποποιήσεις που έχουµε συναποφασίσει. 

Υπάρχει, όµως, η αναγκαιότητα πρόταξης κάποιων τροποποι-
ήσεων και είναι αυτές που έρχονται σήµερα προς ψήφιση. Οι
προς ψήφιση τροπολογίες αφορούν και στα δύο µέρη του Κανο-
νισµού, στο πρώτο, το κοινοβουλευτικό, και στο δεύτερο, που
αφορά στην οργάνωση των υπηρεσιών και του προσωπικού της
Βουλής.

Στο πρώτο µέρος τροποποιούνται δύο διατάξεις, αυτή του άρ-
θρου 13 του Κανονισµού, µε την οποία διευρύνεται το σώµα Διά-
σκεψης των Προέδρων µε την προσθήκη ενός ακόµα µέλους, του
ή της Προέδρου της Επιτροπής Οικονοµικών της Βουλής. 

Αυτό κρίθηκε αναγκαίο, αφού οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές, ό-
ντως περισσότεροι από πέντε, ζήτησαν και θα έχουν εκπροσώ-
πηση στη Διάσκεψη των Προέδρων. Με τον τρόπο αυτόν διασφα-
λίζεται η ισορροπία της κοινοβουλευτικής πλειοψηφίας. 

Επίσης, τροποποιείται από το πρώτο µέρος, το κοινοβουλευ-
τικό, η διάταξη του άρθρου 70Α του Κανονισµού, προκειµένου
να δύνανται να ασκήσουν το δικαίωµα ψήφου στις ονοµαστικές
ψηφοφορίες και οι γυναίκες Βουλευτές που βρίσκονται σε κατά-
σταση κυήσεως κατά το τελευταίο χρονικό διάστηµα πριν από
τον τοκετό και το αµέσως επόµενο χρονικό διάστηµα. Στο διά-
στηµα αυτό που καθορίστηκε σε έναν µήνα πριν και έναν µήνα
µετά τον τοκετό θα έχουν τη δυνατότητα να ασκήσουν το δι-
καίωµά τους οι συγκεκριµένες Βουλευτές, είτε µε επιστολική
ψήφο είτε µε αποστολή τηλεοµοιοτυπίας. 

Το δεύτερο µέρος του Κανονισµού της Βουλής ως γνωστόν
περιέχει διατάξεις για την οργάνωση των υπηρεσιών της Βουλής
και την κατάσταση του προσωπικού της. Το µέρος αυτό έχουµε
συµφωνήσει ότι χρειάζεται ριζική αναµόρφωση και εν συνεχεία
κωδικοποίηση των διατάξεων, ώστε να µην είναι διάσπαρτες σε
διάφορα κείµενα, µε τελικό σκοπό να θεσµοθετήσουµε ένα απλό
νοµοθέτηµα, που θα εξασφαλίζει και εύρυθµη λειτουργία της
Βουλής και των υπηρεσιών της αλλά και απόλυτη διαφάνεια.

Με τις προτεινόµενες τροποποιήσεις τροποποιούνται βασικά
τέσσερις διατάξεις, αλλά µε τον ίδιο σκοπό. Σκοπός των τροπο-
ποιήσεων είναι η εναρµόνιση του Κανονισµού της Βουλής µε τον
ν.4412/2016 για τις δηµόσιες συµβάσεις. Οι διατάξεις που εναρ-
µονίζουν αυτό το µέρους του Κανονισµού µε τον ν.4412/2016 γί-
νονται µε απόλυτο σεβασµό στην αυτονοµία της Βουλής. Εδώ το
σηµαντικό είναι ότι η Βουλή δεν εντάσσεται στις κεντρικές κυ-

βερνητικές αρχές, αλλά τηρείται ανάλογα η διαδικασία των δη-
µόσιων συµβάσεων όπως αυτή θεσµοθετήθηκε µε τον ν.4412/
2016 που προανέφερα. 

Τροποποιείται το άρθρο 19 για να προστεθεί στη Διεύθυνση
Προµηθειών, Διαχειρίσεως Υλικού και Παγίων Παροχής Υπηρε-
σιών. 

Το άρθρο 21 τροποποιείται για να αντικατασταθεί το εδάφιο
1, ώστε η Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών να είναι αρµόδια για
τη διεξαγωγή της διαδικασίας σύναψης, την εποπτεία και την επί-
βλεψη δηµόσιας σύµβασης έργου ή µελέτης της Βουλής, στην
εκπόνηση µελέτης από την ίδια τη Βουλή για τα κτήρια της,
καθώς και για τη συντήρησή τους, τη λειτουργία των κτηρίων και
τη λειτουργία των οχηµάτων. 

Για τον σκοπό αυτό και µε το ίδιο πνεύµα τροποποιούνται τα
άρθρα 149 και 152 µε τα οποία προβλέπεται αντί του Εθνικού Συ-
στήµατος Ηλεκτρονικών Δηµοσίων Συµβάσεων (ΕΣΗΔΗΣ) ή Κεν-
τρικού Ηλεκτρονικού Μητρώου Δηµοσίων Συµβάσεων (ΚΗΜΔΗΣ)
να γίνεται η χρήση της διαδικτυακής πύλης της Βουλής. Προβλέ-
πεται, κατόπιν κοινής απόφασης του Προέδρου της Βουλής και
του Υπουργού Οικονοµίας, η διασύνδεση των συστηµάτων
αυτών -ΕΣΗΔΗΣ και ΚΗΜΔΗΣ– µε τη διαδικτυακή πύλη της Βου-
λής. 

Επίσης, συγκροτείται µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής
Επιτροπή Εξέτασης Προδικαστικών Προσφυγών και ορίζεται ο
τρόπος συγκρότησής της και η διάρκεια της θητείας των µελών
της. Η επιτροπή αυτή έχει ως αποκλειστική αρµοδιότητα την επί-
λυση, µετά από την άσκηση προδικαστικής προσφυγής, των δια-
φορών που αφορούν το στάδιο που προηγείται της σύναψης
δηµοσίων συµβάσεων της Βουλής. 

Τέλος, υπάρχει και ένα τρίτο µέρος τροποποιήσεων, που σχε-
τίζεται µε θέµατα που αφορούν το Υπηρεσιακό Συµβούλιο. Με
πρόσφατη τροπολογία του Κανονισµού, τον Αύγουστο, η επιλογή
των µελών του Υπηρεσιακού Συµβουλίου πρέπει να έχει ολοκλη-
ρωθεί µέχρι την τελευταία Πέµπτη του Μαρτίου του 2017. Εδώ
ζητείται µια παράταση µέχρι τον Ιούνιο του τρέχοντος έτους, κα-
θότι κάποιες προσφυγές, που για την επίλυσή τους έχει επιλη-
φθεί το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους, έχουν επιφέρει καθυ-
στέρηση. 

Τέλος, αποκαθίσταται µια αβλεψία στη συγκρότηση της Επι-
τροπής Επιλογής Γενικών Διευθυντών, που ως αναπληρωτής του
Προέδρου είχε οριστεί ένα µέλος ΔΕΠ της Εθνικής Σχολής Δη-
µόσιας Διοίκησης, ενώ το ορθό είναι ένα µέλος ΔΕΠ ενταγµένο
στο Εθνικό Μητρώο του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης. 

Κλείνοντας, να υπογραµµίσω ότι κατά κύριο λόγο όλες οι τρο-
ποποιήσεις που προτείνονται σήµερα να ψηφιστούν και που θα
γίνουν, είναι µε ένα συναινετικό πνεύµα και κατά κύριο λόγο οµό-
φωνα. 

Εισηγούµαι τη ψήφιση των σηµερινών προτεινόµενων τροπο-
ποιήσεων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ευχαριστώ πολύ,

κυρία Κοζοµπόλη.
Εισηγητής από την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας είναι ο κ.

Τραγάκης.
Παρακαλώ, κύριε Τραγάκη, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή

των Ελλήνων είναι ο κορυφαίος αντιπροσωπευτικός θεσµός της
δηµοκρατίας µας. Η κοινοβουλευτική διαδικασία πρέπει να δια-
σφαλίζει και να διευκολύνει την ανάδειξη και την προβολή της
ορθής πολιτικής και ιδεολογικής αντιπαράθεσης. Η λειτουργία
της Βουλής δεν αρκεί να είναι θεσµική, νοµιµοποιητική και επι-
κυρωτική, πρέπει να είναι και δηµιουργική. 

Ο Κανονισµός της Βουλής όπως ορίζει το Σύνταγµα, ειδικά ως
προς το κοινοβουλευτικό µέρος του, διασφαλίζει την ελεύθερη
και δηµοκρατική λειτουργία της. Μερικές διαπιστώσεις που µπο-
ρούµε να κάνουµε για τον Κανονισµό της Βουλής είναι ότι, συγ-
κρινόµενος µε τους κανονισµούς άλλων κοινοβουλίων, µπορεί να
θεωρηθεί ιδιαίτερα λεπτοµερής και µε υψηλό βαθµό πολυπλο-
κότητας ως κείµενο. 

Σε παλαιότερη εισήγησή µου σε ό,τι αφορά την αλλαγή του
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Κανονισµού της Βουλής, εγώ είχα δηλώσει ότι η αλλαγή πρέπει
να είναι µία: Να εφαρµόζεται αποκλειστικά και από το Προ-
εδρείο, αλλά και από τους συναδέλφους Βουλευτές, ο Κανονι-
σµός της Βουλής. Αυτό και µόνο το άρθρο θα έφτανε για να
ολοκληρωθεί µια διαδικασία αλλαγής του Κανονισµού σε ό,τι
αφορά το κοινοβουλευτικό µέρος. 

Ο Κανονισµός είναι ένα κείµενο αυστηρό, αλλά και ζωντανό,
προσαρµοζόµενο στην καθηµερινή χρήση και στην πολιτική πρα-
κτική. Γι’ αυτόν, ακριβώς, τον λόγο -και παρ’ όλο που έχει την
ισχύ τυπικού νόµου- φτιάχνεται σε κάθε του αναθεώρηση µε το
σκεπτικό ότι οι ρυθµίσεις του δεν είναι µόνιµες όπως εκείνες του
Συντάγµατος, αλλά έχει την ευελιξία και τη δυνατότητα ανάλογα
µε τις επικρατούσες συνθήκες να διαµορφώνει τον χαρακτήρα
του, άλλοτε ως πιο ρευστό κι άλλοτε ως πιο συµπαγή, ως προς
την ερµηνεία των διατάξεών του. 

Θα αναφερθώ, κατ’ αρχάς, στο δεύτερο µέρος του Κανονι-
σµού, που αναφέρεται στον ν.4412, που εξασφαλίζει την αυτο-
νοµία της Βουλής. Κακώς, πολλοί από εµάς αναφέρονται σε αυ-
τοτέλεια της Βουλής. Δεν υπάρχει αυτοτέλεια της Βουλής. Υπάρ-
χει αυτονοµία της Βουλής. Και όπως πολύ σωστά ο σεβαστός
µας καθηγητής, ο κ. Μαυριάς, έχει πει -δεν είναι τώρα εδώ, αλλά
το έχει γράψει σε σύγγραµµά του- η Βουλή είναι το καθαυτό όρ-
γανο που παράγει νόµους, άρα έχει κατοχυρωµένη αυτονοµία. 

Εποµένως για την κατοχύρωση αυτής της αυτονοµίας έρχον-
ται ορισµένες διατάξεις οι οποίες εναρµονίζουν τον ν.4412/2016
περί δηµοσίων συµβάσεων και προµηθειών έργων του δηµοσίου,
που µε λίγα λόγια κατοχυρώνει αυτή την αυτονοµία της Βουλής
και δίνει το δικαίωµα στη Βουλή να µπορεί και τα έργα τα οποία
ενεργούνται εκ µέρους της Βουλής, αλλά και οι προµήθειες οι
οποίες ενεργούνται εκ µέρους της Βουλής, να είναι σε ιδιαίτερο
–γιατί πολλοί νοµίζουν ότι δεν υπάρχει- ηλεκτρονικό σύστηµα και
όχι στο σύστηµα ΕΣΗΔΗΣ και ΚΗΜΔΗΣ που υπάγεται το υπό-
λοιπο δηµόσιο. Αυτό εξασφαλίζει την αυτονοµία της Βουλής και
σε αυτό είµαστε όλοι σύµφωνοι. 

Όπως είµαστε σύµφωνοι και για την εξέταση των προδικαστι-
κών προσφυγών, µε µία προσθήκη, κύριε Πρόεδρε, την οποία
δεν είδα να έχει µπει, την οποία είχα ζητήσει εχθές στην επι-
τροπή, δηλαδή το σηµείο που λέει «υπάρχει ένα µέλος του επι-
στηµονικού προσωπικού της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βου-
λής», να αντικατασταθεί από «ένα µέλος του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου της Βουλής». Το είχα ζητήσει και νόµιζα ότι είχε γίνει
αποδεκτό. Δεν το βλέπω στο τελικό κείµενο. 

Όπως, επίσης, είχα ζητήσει να αλλάξει η θητεία για το Επιστη-
µονικό Συµβούλιο της Βουλής, η οποία προβλέπεται να είναι µο-
νοετής, και να γίνει τριετής, όπως η θητεία όλων των άλλων. Να
το δούµε και αν είναι δυνατόν, σήµερα κιόλας, να το διορθώ-
σουµε.

Τώρα, για τις τεχνικές προδιαγραφές και την τεχνική επάρκεια,
είναι συµπληρωµατικά των υπολοίπων και νοµίζω ότι αναφέρθηκε
η κ. Κοζοµπόλη και δεν θα κάνω τον κόπο να αναφερθώ. 

Θα αναφερθώ, όµως, αναλυτικά στο άρθρο 6, κύριε Πρόεδρε-
όλα τα άλλα τα ψηφίζουµε- διότι συνήθως ο Κανονισµός της Βου-
λής ψηφίζεται οµόφωνα, αλλά είχα διατηρήσει µια επιφύλαξή σε
ό,τι αφορά το άρθρο 6.

Αυτή µου την επιφύλαξή µου την επιβεβαιώνω και σήµερα. Θα
ψηφίσουµε «παρών», διότι η διάταξη αυτή, η οποία δίνει µια πα-
ράταση µέχρι την αναµονή της απόφασης του αιτήµατος της κυ-
ρίας Νοµικού Συµβούλου του Κράτους που υπάρχει στη Βουλή
να πάει σε τµήµα του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, έχω την
αίσθηση ότι προσπαθεί να λύσει µάλλον ένα εσωτερικό πολιτικό
πρόβληµα της Βουλής νοµικίστικα. Όλοι γνωρίζουµε τι κρύβεται
πίσω από αυτή την παράταση. 

Προχθές, κύριε Πρόεδρε, δηµοσιεύτηκε µια απόφασή σας -και
µάλιστα αυτό θα το καταθέσω στη Βουλή, διότι δηµοσιεύτηκε
προχθές, στις 10 Ιανουαρίου, και δεν είχαµε γνώση, εγώ σήµερα
έλαβα γνώση αυτού- µε την οποία παρατείνεται κατά σαράντα
ηµέρες η κατάθεση των πινάκων σε ό,τι αφορά της προαγωγές
των υπαλλήλων της Βουλής. Αυτό σας το καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τραγάκης, καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-

ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Για αυτό, λοιπόν, στο άρθρο 6 θα κρατήσουµε αυτή την επι-
φύλαξη. Βέβαια, υπάρχει µια δυσκολία απόφασης, διότι υπήρξε
πράγµατι µια απόφαση του Επιστηµονικού Συµβουλίου. Υπήρξε
µια διαδικασία, όπως προβλέπεται από τον Κανονισµό και η δια-
δικασία αυτή ακολουθήθηκε. Μετά από κλήρωση βγήκε µια επι-
τροπή, η οποία ανέδειξε εκείνους οι οποίοι θα είναι µέλη για να
κρίνουν τις προαγωγές των Γενικών Διευθυντών, των Διευθυντών
της Βουλής. 

Σε αυτό, λοιπόν, κρατάµε µια επιφύλαξη, θα δηλώσουµε «πα-
ρών» και θα το παρακολουθούµε βήµα προς βήµα, γιατί υπήρξε
και µια ανακοίνωση σήµερα ενός εκ των συνδυασµών της Βου-
λής, της Ενωτικής Δράσης Εργαζοµένων Βουλής, η οποία εµένα
τουλάχιστον µε άφησε έκπληκτο. Και αυτό το καταθέτω στα Πρα-
κτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ιωάννης Τραγάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα ανακοίνωση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα µου δοθεί όµως τώρα η ευκαιρία, κύριε Πρόεδρε, να ανα-
φερθώ και στο πρώτο τµήµα του Κανονισµού της Βουλής, που
νοµίζω πως είναι και το κυριότερο και µας ενδιαφέρει περισσό-
τερο από όλους, διότι ο Κανονισµός της Βουλής πρέπει να βελ-
τιωθεί, πρέπει να εκσυγχρονιστεί, πρέπει να δηµιουργηθούν
εκείνες οι προϋποθέσεις, ώστε να έχουµε έναν Κανονισµό που
να µην έχει αστερίσκους, διότι η τελευταία αναθεώρηση που εί-
χαµε κάνει στον Κανονισµό ήταν πριν από πέντε χρόνια περίπου. 

Έχουν διαµορφωθεί καινούργιες συνθήκες. Υπάρχουν δυσε-
φάρµοστες διατάξεις, πρέπει να γίνει κάποιος εξορθολογισµός
σε ορισµένες ρυθµίσεις και πρέπει να δοθεί η δυνατότητα ουσια-
στικοποίησης της λειτουργίας της Βουλής, που αποτελεί η απε-
ξάρτηση από την κηδεµονία της Κυβέρνησης. Νοµίζω ότι το
κύριο µέληµά µας θα πρέπει να είναι να έχουµε έναν Κανονισµό
που να έχει απεξαρτηθεί από την κηδεµονία της εκάστοτε κυβέρ-
νησης. 

Ένας δεύτερος σκοπός και στόχος µας θα πρέπει να είναι η
στενότερη διασύνδεση ευθέως ανάµεσα στη µεσολάβηση της
Κυβέρνησης µε τους ενωσιακούς θεσµούς. Εµείς παίζουµε τον
κυρίαρχο ρόλο, γιατί εµείς εδώ νοµοθετούµε και εδώ επικυρώ-
νουµε όλες τις συµβάσεις που φέρνουν από την Ευρωπαϊκή
Ένωση. Θεωρούµε, λοιπόν, θετική αυτή τη γόνιµη διαβούλευση
για την προώθηση ενός νέου Κανονισµού της Βουλής που θα αν-
ταποκρίνεται στις σύγχρονες εξελίξεις και απαιτήσεις. 

Θα ήθελα επ’ ευκαιρία, επειδή έχω υποβάλει µια πρόταση εκ
µέρους του κόµµατός µου, της Νέας Δηµοκρατίας, για την ανα-
θεώρηση, επιγραµµατικά να αναφέρω κάποια πράγµατα για να
σας δώσω ορισµένα ερεθίσµατα ως σκέψη. Κατ’ αρχάς, θα σας
µεταφέρω µια προσωπική µου άποψη από τη µακρά εµπειρία µου
εδώ στο Κοινοβούλιο σε ό,τι αφορά το θέµα των ασθενειών που
περάσαµε, κύριε Πρόεδρε, για την κύηση και την λοχεία, ένα
µήνα για τις έγκυες Βουλευτίνες µας.

Έχω την αίσθηση ότι αυτό το µέτρο µπορεί να επεκταθεί και
σε άλλες περιπτώσεις -το ζήτησα και στην επιτροπή- για αποδε-
δειγµένη βαρύτατη ασθένεια συναδέλφου Βουλευτή, ο οποίος
θα µπορεί µε επιστολική ψήφο να ψηφίσει και όταν θα υπάρχει
σοβαρότατος λόγος ασθενείας, γιατί θα υπάρξουν και τέτοιες
περιπτώσεις.

Δεν θα ξεχάσω την περίπτωση του 1985, τότε µε την µυστική
ψηφοφορία της εκλογής του Προέδρου της Δηµοκρατίας για τον
κ. Σαρτζετάκη, ότι συνάδελφος Βουλευτής ήρθε εδώ διασωλη-
νωµένος για να ψηφίσει. 

Παίρνοντας αφορµή αυτό θα σας καταθέσω µια προσωπική
µου άποψη σε ό,τι αφορά την εκλογή του Προέδρου της Βου-
λής.

Όπως ξέρετε, η εκλογή του Προέδρου της Βουλής και του
Προεδρείου της Βουλής γίνεται µε µυστική ψηφοφορία, όταν η
εκλογή του Προέδρου της Δηµοκρατίας γίνεται µε ονοµαστική
ψηφοφορία, όταν όλοι οι προϋπολογισµοί γίνονται µε ονοµαστική
ψηφοφορία, όταν ακόµα και οι προγραµµατικές δηλώσεις της
κυβέρνησης γίνονται µε ονοµαστική ψηφοφορία. 
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Εγώ, λοιπόν, θα πρότεινα –είναι προσωπική µου άποψη αυτή-
να γίνεται µε ονοµαστική ψηφοφορία και όχι µε µυστική ψηφο-
φορία και η εκλογή του Προέδρου και του Προεδρείου της Βου-
λής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε,  µε συγχωρείτε, θα πάρω ένα, δυο λεπτά
ακόµα και σας ευχαριστώ πολύ.

Ένα δεύτερο στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ είναι το θέµα
της διάρκειας της Επιτροπής Δεοντολογίας. Δηµιουργήθηκε ένα
θέµα για τη διάρκεια της Επιτροπής Δεοντολογίας, αλλά υπάρ-
χουν και άλλα θέµατα, τα οποία πρέπει να επανεξετάσουµε σε
ό,τι αφορά την Επιτροπή Δεοντολογίας. Η Επιτροπή Δεοντολο-
γίας πρέπει να δηµιουργείται καθ’ όλη την περίοδο και όχι µόνο
κάθε Σύνοδο αφ’ ενός και αφ’ ετέρου να εξετάσουµε την περί-
πτωση που παρουσιάζεται σε αρκετές περιπτώσεις συναδέλφων
Βουλευτών, οι οποίοι είναι µέλη της Επιτροπής Δεοντολογίας και
συγχρόνως έχουν υποστεί και τη βάσανο µιας µήνυσης από οποι-
ονδήποτε. Είναι ένα πολύ συχνό φαινόµενο αυτό. 

Επίσης, θα ήθελα να προτείνω κάτι για το Προεδρείο ορισµέ-
νων επιτροπών. Για παράδειγµα, το Προεδρείο των Επιτροπών
Εσωτερικών Θεµάτων, Βιβλιοθήκης και Οικονοµικών της Βουλής
ήταν πάντοτε διακοµµατικό. Όσα χρόνια θητεύω στη Βουλή,
ήταν πάντοτε διακοµµατικό. Αυτή την περίοδο, αλλά και από την
προηγούµενη περίοδο για πρώτη φορά, δηλαδή από τον Ιανουά-
ριο του 2015 δεν είναι διακοµµατικό αυτό το Προεδρείο, διότι
στο Προεδρείο αυτό συµµετέχουν, όπως γνωρίζετε, οι Κοσµήτο-
ρες της Βουλής, οι οποίοι είναι απ’ όλα τα κόµµατα. 

Ένα άλλο το οποίο θα ήθελα να θέσω- και είναι πολύ σηµαν-
τικό- είναι το θέµα της αντισυνταγµατικότητας των νόµων. Όπως
προβλέπεται από τον Κανονισµό της Βουλής, η αντισυνταγµατι-
κότητα συζητείται στην αρχή της κατ’ αρχήν συζήτησης στη
Βουλή, όταν έρχονται τροποποιήσεις, όταν έρχονται νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις εκ µέρους της Κυβέρνησης που είναι διπλάσιες
ή τριπλάσιες από το ίδιο το νοµοσχέδιο κι έχουν σωρεία αντισυν-
ταγµατικών ρυθµίσεων µέσα. Άρα µία σηµαντική πρόταση, η
οποία πρέπει να περάσει είναι να δίνεται η δυνατότητα να εξετα-
στεί η αντισυνταγµατικότητα και των τροποποιήσεων, αλλά και
των νοµοτεχνικών βελτιώσεων. 

Μια άλλη πρόταση θα κάνω και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε. Θα
αναφερθώ στο θέµα των πάρα πολλών υπουργικών αποφάσεων
και εγκυκλίων που προβλέπονται από τους νόµους. Υπάρχει
νόµος που προέβλεπε εξήντα επτά υπουργικές αποφάσεις και
εγκυκλίους και δεν έχουν ακόµα εκδοθεί, άρα δεν έχει ισχύ ο
νόµος. Αντιλαµβάνεστε τι κενό δηµιουργείται. 

Η πρότασή είναι η εξής: Συγχρόνως µε τον νόµο να κατατίθεν-
ται και οι υπουργικές αποφάσεις και οι εγκύκλιοι που προβλέ-
πονται από τον νόµο, ώστε να είναι πλήρης η γνώση όλων µας. 

Σε ό,τι αφορά το νοµοθετικό, υπάρχουν πάρα πολλές προτά-
σεις, τις οποίες επιφυλάσσοµαι να καταθέσω όταν θα αρχίσουµε
να συζητάµε λεπτοµερειακά πλέον τον Κανονισµό της Βουλής,
όπως επίσης, έχω και πάρα πολλές προτάσεις που µπορώ να κα-
ταθέσω σε ό,τι αφορά τον κοινοβουλευτικό έλεγχο, διότι θα πρέ-
πει και ο κοινοβουλευτικός έλεγχος να βελτιωθεί σε πάρα πολλές
περιπτώσεις, αλλά κυρίως στην περίπτωση άρνησης των Υπουρ-
γών να παρίστανται στις επίκαιρες ερωτήσεις. 

Υπήρξε ηµέρα στην οποία προήδρευα και υπήρχαν δώδεκα
επίκαιρες ερωτήσεις να συζητηθούν και δεν συζητήθηκε καµµία,
λόγω κωλύµατος Υπουργών. Το πρόβληµα είναι διαχρονικό, δεν
το εντοπίζω τώρα. Η πρότασή µου ήταν και είναι να µπορεί ο
ερωτών Βουλευτής να αναπτύξει ακόµα και εν απουσία του
Υπουργού επί δίλεπτο την επίκαιρή ερώτησή του. Και θα δείτε
µετά απ’ αυτό -το εφήρµοσα εγώ στην πράξη- πόσοι Υπουργοί
θα έρχονται και θα απαντούν σε επίκαιρες ερωτήσεις. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ για την προσοχή σας. Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή του χρόνου που µου δώσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Κι εγώ ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Παππάς, ειδικός αγορητής της

Χρυσής Αυγής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα µιλήσω από εδώ δι’ ολίγον, κύριε
Πρόεδρε. 

Προτού τοποθετηθούµε σε ό,τι αφορά τον Κανονισµό της Βου-
λής, θα µου επιτρέψει ο κ. Τραγάκης να κάνω µια καλοπροαίρετη
παρατήρηση - διόρθωση.

Η κύηση ή λοχεία για τη γυναίκα –υπάρχουν εδώ και γιατροί
Βουλευτές και το λέω γιατί έχει ευαισθησία η Χρυσή Αυγή για το
θέµα το δηµογραφικό, της υπογεννητικότητας, που µαστίζει την
πατρίδα µας- δεν είναι ασθένεια. Γιατί αναφερθήκατε σε αυτή
ως ασθένεια. Είναι µια ολοκλήρωση του φύλου. Είναι, θα έλεγα,
θείο δώρο. Νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε κι εσείς. 

Σε ό,τι αφορά τον Κανονισµό της Βουλής, θέλω να σας πω ότι
για το πρώτο µέρος, σχετικά µε την τροποποίηση του άρθρου
13, που προκύπτει µε την προσθήκη ενός µέλους στη σύνθεση
της Διασκέψεως των Προέδρων, δηλαδή προστίθεται ο Πρό-
εδρος της Επιτροπής Οικονοµικών της Βουλής, στην αιτιολογική
έκθεση που απέστειλε το γραφείο δεν παρατίθεται ο ακριβής
λόγος για τον οποίο προτείνεται αυτή η προσθήκη. 

Παρά ταύτα, θεωρούµε ότι η παρουσία του Προέδρου της Επι-
τροπής Οικονοµικών της Βουλής δεν θα επιφέρει κάποιες ουσια-
στικές αλλαγές στη λειτουργία του οργάνου. Διατηρούµε, λοι-
πόν, επιφυλάξεις σχετικά µε την ύπαρξη πολιτικών σκοπιµοτήτων
σε αυτή την απόφαση. Δηλαδή, γίνεται η αλλαγή στον Κανονισµό
για αυτή τη χρονική στιγµή και όχι διαχρονικά. Και γι’ αυτό σε
αυτό το κοµµάτι θα δηλώσουµε «παρών».

Τώρα, αναφορικά µε την τροποποίηση του άρθρου 70Α, θεω-
ρούµε ότι είναι θετική η συµµετοχή των εγκύων Βουλευτών, δη-
λαδή των γυναικών Βουλευτών που βρίσκονται σε στάδιο προ-
χωρηµένης κύησης ή λοχείας, που θα συµµετέχουν σε ψηφοφο-
ρίες του Κοινοβουλίου, και κρίνεται απαραίτητη αυτή η ευχέρεια. 

Θα ρωτήσω, όµως, γιατί αυτό το προνόµιο να ισχύει µόνο για
τις εγκύους ή να το επεκτείνω, µόνο για τις γυναίκες του δηµο-
σίου, τις δηµοσίους υπαλλήλους; Δηλαδή, οι υπόλοιποι Έλληνες,
οι ιδιωτικοί υπάλληλοι ή οι ελεύθεροι επαγγελµατίες, οι γυναίκες
που αντιµετωπίζουν τη βάσανο και την απειλή της απόλυσης
όταν διαπιστωθεί, από τον κακό επαγγελµατία, ότι είναι σε κατά-
σταση εγκυµοσύνης, δεν έχουν δικαιώµατα; Επίσης, οι επαγγελ-
µατίες, αυτή τη στιγµή βιώνουν µια οικονοµική πραγµατικότητα
χειρότερη από την Τουρκοκρατία της δεκάτης και του χαρα-
τσίου. Είναι επαγγελµατίες από τους οποίους το κράτος, κυριο-
λεκτικά, αρπάζει το 70% των εσόδων τους. Δεν έχουν, λοιπόν,
και αυτοί αυτά τα προνόµια.    

Με αυτή την έννοια και σε αυτό το σηµείο θα δηλώσουµε «πα-
ρών», όχι στην ουσία του, αν είναι σωστό ή όχι. 

Στο δεύτερο µέρος προτείνεται η προσθήκη συνολικά επτά άρ-
θρων. Επί της ουσίας, παρατηρούµε την αναλογική εφαρµογή
των διατάξεων του ν.4412, για τις δηµόσιες συµβάσεις, δηλαδή
τα έργα, τις προµήθειες κ.λπ.. Κατ’ ουσίαν, δεν παίζει ρόλο η το-
ποθέτηση κανενός εξ ηµών. Είναι απλώς µια εναρµόνιση του Κα-
νονισµού µε τον προαναφερόµενο νόµο. Δεν έχει καµµία ουσία
και γι’  αυτό, και για πολιτικούς λόγους ακόµα περισσότερο, δη-
λώνουµε «παρών». 

Σε ό,τι αφορά γενικά τον Κανονισµό της Βουλής και την τρο-
ποποίηση, έχω να πω ότι και ο ελληνικός λαός που µας παρακο-
λουθεί παρατηρεί ότι η εφαρµογή του Κανονισµού της Βουλής
γίνεται κατά το δοκούν. Δηλαδή, για ποιον Κανονισµό της Βου-
λής µιλάµε; Για τον Κανονισµό που δεν εφαρµόζεται; Για τον Κα-
νονισµό που καταστρατηγείται σε κάθε συνεδρίαση; Για αυτόν
τον Κανονισµό µιλάµε και θέλετε να τροποποιήσουµε;

Επίσης, µιλάµε για τον Κανονισµό που ευτελίζει την κοινή λο-
γική και θα έλεγα και την κοινοβουλευτική διαδικασία; Ευτελίζει
και διακωµωδεί τους Προεδρεύοντες –µου το επιτρέπετε, κύριε
Πρόεδρε, δεν αναφέροµαι προσωπικά σε εσάς, είναι γενικό- και
ο κόσµος γελάει µε αυτό το θέαµα, όταν κάθονται, όπως καλή
ώρα κάθεστε στην Έδρα σας, και λένε «διακόπτεται η συνε-
δρίαση για δέκα λεπτά» και σηκώνονται όρθιοι και ξανακάθονται,
ξανασηκώνονται και µετά από ένα λεπτό λένε «επαναλαµβάνεται
η διακοπείσα συνεδρίαση».

Εφαρµόζετε, δηλαδή, τον τύπο και γελοιοποιείτε κυριολεκτικά
και το Προεδρείο και τις διαδικασίες. Αυτό είναι παρονυχίς µπρο-
στά στα υπόλοιπα όργια που γίνονται σε ό,τι αφορά τον Κανονι-
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σµό και την καταστρατήγησή του.
Εδώ εσείς είστε της τακτικής του «Γιάννης κερνάει και Γιάννης

πίνει». Θέλω να πω ότι εµείς το καταγγέλλουµε. Η αλήθεια είναι
ότι είµαστε αυτοί που ήρθαµε τον Μάϊο του 2012 χωρίς κοινο-
βουλευτική εµπειρία -γιατί δεν ήµασταν όµοιοί σας και συνεχί-
ζουµε να παραµένουµε µη όµοιοί σας- και ήµασταν οι πρώτοι που
καταγγείλαµε το όργιο της Βουλής των Ελλήνων. Ποιο όργιο
εννοώ; Τη µισθοδοσία. 

Ποιος άλλος έφερε στη δηµοσιότητα το επτασφράγιστο µυ-
στικό του πόσα παίρνει ένας Βουλευτής; Το έκαναν οι Βουλευτές
της Χρυσής Αυγής από τούτο το Βήµα. Ποιος άλλος έφερε στη
δηµοσιότητα το απαράδεκτο καθεστώς των επιτροπών, να πλη-
ρώνεται ο Βουλευτής επιπλέον για τη δουλειά που είναι υπό-
χρεος να κάνει, να συµµετέχει σε επιτροπές; Και µάλιστα σηκώ-
σαµε θόρυβο και από εκεί που για δέκα λεπτά, για µισή ώρα, για
µία ώρα συνεδρίαση σε µία επιτροπή, η αποζηµίωση της συµµε-
τοχής ήταν 350 ευρώ –όταν 350 ευρώ για τον τυχερό που έχει
δουλειά στις µέρες του µνηµονίου είναι ένας µισθός- το κάνατε
75 ευρώ.

Και υπάρχει η πρεµούρα –µε συγχωρείτε για την έκφραση,
αλλά το παρατηρώ και στις επιτροπές που δεν έχουν δηµοσιό-
τητα, που δεν έχουν κάλυψη από το κανάλι της Βουλής, αλλά και
στη Διάσκεψη των Προέδρων, που θα αναφερθώ στη συνέχεια-
να µην το πάρουν τα κανάλια αυτό, να µην µας πουν κάτι παρα-
πάνω. Υπάρχει αυτός ο φόβος σε όλους. Το έχω ακούσει σε κάθε
κοινοβουλευτική σύνοδο, όχι τώρα µε τη λεγοµένη Αριστερά,
αλλά και µε τη λεγοµένη Δεξιά.

Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά τις επιτροπές: Εδώ ο Κανονι-
σµός είναι µέρος του Συντάγµατος. Και έτσι πρέπει να είναι.
Εφαρµόζεται το Σύνταγµα; Εφαρµόζεται ο Κανονισµός της Βου-
λής; Όχι. Γιατί και εσείς και όλοι οι Προεδρεύοντες, και όχι τώρα
αλλά και πριν, έχει τύχει να λέτε: «κατά παράδοση, κατά από-
φαση της Ολοµέλειας». Βάζετε, δηλαδή, την ολοµέλεια παρα-
πάνω και από τον Κανονισµό. Να βάλουµε, λοιπόν, την Ολοµέλεια
παραπάνω και από το Σύνταγµα, να µην έχουµε διαδικασίες ανα-
θεώρησης του Συντάγµατος κ.λπ.. Να πούµε ότι η Ολοµέλεια
λέει «κάντε αυτό». Ό,τι µας συµφέρει, τη στιγµή που µας συµφέ-
ρει. Ή υπάρχει Κανονισµός και εφαρµόζεται ή τα κάνετε όπως
τα θέλετε. Ο Κανονισµός, λοιπόν, πρέπει να υπάρχει και να εφαρ-
µόζεται. 

Και εάν θέλουµε και υπάρχει ένα αδιέξοδο ή οτιδήποτε, θα
πρέπει τότε και µόνο να αλλάξει ή να δοθεί µια λύση όχι από την
Επιστηµονική Υπηρεσία, αλλά από τους εκπροσώπους του ελλη-
νικού λαού, µε τα 3/5 της Βουλής, µε τους εκατόν ογδόντα Βου-
λευτές. Διότι και η Νοµική Υπηρεσία της Βουλής είναι υπάλληλοι
και δεν είναι εκπρόσωποι του έθνους και µπορεί να υπάρχουν και
άλλες αγκυλώσεις και σχέσεις των εκάστοτε κυβερνώντων µε τη
νοµική υπηρεσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω.
Αναφέρθηκε ο κ. Τραγάκης στην Επιτροπή Δεοντολογίας και

παίρνω αφορµή απ’ αυτό. Γιατί στη Βουλή των Ελλήνων πέρα
από την Επιτροπή Εθνικής Άµυνας –και το δέχοµαι, είναι σωστό
αυτό- να εφαρµόζεται το απόρρητο της διαδικασίας και η µη δη-
µοσιοποίηση του περιεχοµένου της επιτροπής, η µη τηλεοπτική
κάλυψη; Γιατί στις υπόλοιπες επιτροπές να µην λαµβάνει γνώση
ο ελληνικός λαός; Γιατί να µην υπάρχει κάλυψη, δηλαδή, στην
Επιτροπή Δεοντολογίας; Γιατί να είναι µόνο ο Βουλευτής, ο εκ-
πρόσωπος του ελληνικού λαού, αυτός ο οποίος θα έχει πρό-
σβαση στα Πρακτικά της Επιτροπής Δεοντολογίας; Ο ελληνικός
λαός, όµως, δεν µπορεί να ξέρει.

Εγώ από τη χθεσινή επιτροπή –και εάν θέλετε κάντε το και
θέµα, κύριε Πρόεδρε- δηµοσιοποίησα τα Πρακτικά της Επιτρο-
πής Δεοντολογίας από το µπλογκ µου και από το µπλογκ της
Χρυσής Αυγής, για να ξέρει ο ελληνικός λαός τι γίνεται µέσα εκεί.

Όπως, επίσης, πρέπει να γνωρίζει ο ελληνικός λαός τι γίνεται
ακριβώς στη Διάσκεψη των Προέδρων. Δεν µπορεί να λέµε, κύριε
Πρόεδρε, ότι µόνο όταν είναι δηµοσίου χαρακτήρα θα πρέπει να
υπάρχει κάλυψη της Διασκέψεως των Προέδρων. Όλη η Βουλή
είναι δηµοσίου χαρακτήρα και ο ελληνικός λαός πρέπει να ξέρει

ακριβώς τι γίνεται στην ελληνική Βουλή, όσο και αν θέλουν κά-
ποιοι να σκεπάζουν το τι γίνεται εδώ και να κατηγορούν αυτοί οι
κάποιοι εµάς, που ήρθαµε να τους ξεσκεπάσουµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής του κόµµατος Το Ποτάµι, ο κ. Λυκούδης. Λόγω
του ότι θα µε αντικαταστήσει στην Έδρα, θα προηγηθεί του συ-
νάδελφου κ. Κεγκέρογλου.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-
χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και τον συνάδελφο κ. Κεγκέρογλου για την παρα-
χώρηση της σειράς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή είναι ο αντιπροσωπευ-
τικός θεσµός της δηµοκρατίας µας. Είναι ένας θεσµός µε κορυ-
φαία σηµασία και θεσµική και νοµιµοποιητική και επικυρωτική.
Ακριβώς επειδή έχει πολύ µεγάλη σηµασία ως τέτοιος θεσµός,
πρέπει να δούµε και τα διπλά χαρακτηριστικά που έχει στη δοµή
του. 

Ο Κανονισµός της Βουλής είναι ένα κείµενο, το οποίο δεν µπο-
ρεί παρά να είναι αυστηρό, γιατί αλλιώς δεν είναι λειτουργικό.
Δεν µπορεί να έχουµε έναν χαλαρό Κανονισµό της Βουλής, γιατί
έτσι δεν µπορεί να υπάρξει ουσιαστική λειτουργία του Κοινοβου-
λίου. Αλλά, παράλληλα, ακριβώς επειδή η θεσµική του λειτουρ-
γία έχει τεράστια σηµασία, δεν µπορεί παρά να είναι και ένα
ζωντανό κείµενο, δηλαδή ένα κείµενο που να υφίσταται τις ανα-
γκαίες επανατοποθετήσεις και αναδιατάξεις των άρθρων του και
των διατάξεών του. Υπ’ αυτή την έννοια ορθώς αντιµετωπίζουµε
πάρα πολλές φορές την ανάγκη να ξαναδούµε πλευρές και ση-
µεία του Κανονισµού. 

Σήµερα έχουµε προτεινόµενες διατάξεις που αφορούν συγκε-
κριµένα ζητήµατα και τα οποία τίθενται προς έγκριση από την
Ολοµέλεια. Εµείς συµφωνούµε µε τις προτεινόµενες διατάξεις
του πρώτου µέρους, που έχουν σχέση µε την προσθήκη στη Διά-
σκεψη των Προέδρων που πρέπει να γίνει, και µε τη διευκόλυνση
στη συµµετοχή στις ψηφοφορίες των Βουλής των συναδέλφων
µας εγκύων Βουλευτών. Όπως, επίσης, συµφωνούµε στο δεύ-
τερο µέρος µε τις προτεινόµενες διατάξεις που προσαρµόζουν
στις παρούσες συνθήκες διάφορες λειτουργικές πλευρές. 

Θα µπορούσα εδώ να κλείσω αυτή την παρατήρηση, αλλά
θέλω να πω δυο λόγια, να ονοµατίσω κυρίως πλευρές που πρέπει
στον Κανονισµό της Βουλής να προσελκύσουν το ενδιαφέρον
µας και την προσοχή µας σε µια επόµενη συνάντηση και στην
Επιτροπή Κανονισµού της Βουλής και µετά, ενδεχοµένως, µε
προτάσεις στην Ολοµέλεια. 

Υπάρχουν τρεις βασικοί τοµείς που θέλουν πάρα πολύ µεγάλη
προσοχή και το ενδιαφέρον µας. Ο πρώτος τοµέας, που νοµίζω
ότι έχει πάρα πολύ µεγάλη σηµασία να σκύψουµε απάνω του για
να δούµε, ενδεχοµένως, διορθώσεις, είναι η διαχείριση του χρό-
νου στη συζήτηση του νοµοθετικού µας έργου στη Βουλή. 

Κύριε Πρόεδρε, όλο το τελευταίο διάστηµα -και νοµίζω ότι δεν
κάνω λάθος- υπάρχει µια επαρκής παρουσία στο Βήµα και ανά-
λυση των απόψεων των συναδέλφων µου Βουλευτών, διότι, ό-
µως, εξαντλούµε µε απίστευτο τρόπο την ηµερήσια διάταξη, δη-
λαδή τον χρόνο που έχουµε µπροστά µας. Πάµε µέχρι τη 1.00’ ή
2.00’ πρωινή, για να κατορθώσουµε να παρουσιαστούν οι από-
ψεις του συνόλου των Βουλευτών. 

Αυτό γιατί; Γιατί υπάρχει ένας καταιγισµός στην κάλυψη του
χρόνου από πλευράς Υπουργών, Υφυπουργών, Αναπληρωτών
Υπουργών, Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, εισηγητών και ειδι-
κών αγορητών από τα κόµµατα. Το σύνολο αυτού του χρόνου
είναι απίστευτα εκτεταµένο. Η χρονική άνεση την οποία έχουν να
εκθέσουν τις απόψεις τους οι θεσµικοί παράγοντες των κοµµά-
των, που είναι όσοι ανέφερα πριν, είναι υπερβολικός σε σχέση
µε τη δυνατότητα που πρέπει να έχουν και οι Βουλευτές να παίρ-
νουν τον λόγο και να µιλούν.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να γίνει µια αναδιάρθρωση του τρό-
που µε τον οποίο συζητούνται τα νοµοθετήµατα στη Βουλή. 

Ο δεύτερος µεγάλος τοµέας που νοµίζω ότι πρέπει να προ-
σελκύσει το ενδιαφέρον µας είναι ο τρόπος µε τον οποίο ασκείται
ο κοινοβουλευτικός έλεγχος. 

Είπε πριν ο συνάδελφος, ο κ. Τραγάκης, το θέµα το οποίο
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ήθελα να θίξω και εγώ. Δεν είναι δυνατόν να έχουµε τόσες πολ-
λές απουσίες Υπουργών, όταν ασκείται ο κοινοβουλευτικός έλεγ-
χος και τόσες πολλές αναβολές των επικαίρων ερωτήσεων, έτσι
που πολλές φορές µια επίκαιρη ερώτηση, αναβαλλόµενη για
τρίτη φορά, να καθίσταται µη επίκαιρη, να µην υπάρχει δηλαδή
κανένας λόγος για να τη συζητήσεις µετά. 

Πρέπει να βρούµε έναν τρόπο, για να αλλάξει αυτό. Δεν ξέρω
εάν η πρόταση του κ. Τραγάκη, που εγώ την βρίσκω ενδιαφέ-
ρουσα, προσκρούει σε άλλου τύπου «κλειστές» πλευρές του Κα-
νονισµού µας. Δηλαδή, εάν µπορεί να εκθέτει την επίκαιρη ερώ-
τησή του ο Βουλευτής και απόντος του Υπουργού. Έτσι ενδεχο-
µένως µπορεί να αλλάξει και το κλίµα κατά την άσκηση του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου.

Από εκεί και πέρα, ο τρίτος µεγάλος τοµέας που νοµίζω ότι
πρέπει να µας απασχολήσει είναι ο τοµέας των τροπολογιών.
Πρέπει να συνεννοηθούµε µε πάρα πολύ µεγάλη σαφήνεια, αλλά
και αυστηρότητα, πώς κατατίθενται οι τροπολογίες, πού κατατί-
θενται οι τροπολογίες, πώς και µε ποιον τρόπο γίνονται δεκτές,
τι συµβαίνει και πώς αντιµετωπίζουµε τις εκπρόθεσµες τροπολο-
γίες, προφανώς µε µια απόκλιση από την αυστηρότητα που πολ-
λές φορές έχει αυτό το ζήτηµα και εάν, ενδεχοµένως, πιεζόµαστε
αντικειµενικά από διάφορα ζητήµατα. Όµως, ο τρόπος µε τον
οποίο τώρα έρχονται προς συζήτηση οι τροπολογίες στη Βουλή
νοµίζω ότι κανέναν δεν βοηθά. Δεν βοηθά την Κυβέρνηση, δεν
βοηθά την Αντιπολίτευση και δεν βοηθά συνολικά την άσκηση
του νοµοθετικού έργου και την κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Ένα τελευταίο ζήτηµα στο οποίο θα ήθελα να αναφερθώ, αλλά
που πολύ φοβάµαι ότι δεν µπορεί να οριστεί µε την οποιαδήποτε
προσπάθεια και µε καµµιά αυστηρότητα του Κανονισµού, είναι η
παραβίαση του χρόνου που έχει κάθε Υπουργός ή απλός Βου-
λευτής, για να καταθέσει τις απόψεις του, τον χρόνο που του
δίνει ο Κανονισµός. Αυτό το θέµα κάπως πρέπει να το λύσουµε
µέσα σε µια συνεννόηση άλλου τύπου µεταξύ µας, ως µέλη του
ελληνικού Κοινοβουλίου.

Είναι αδύνατο να συνεχιστεί αυτό το οποίο όλοι γνωρίζουµε
και αυτό το οποίο και εγώ έχω βιώσει πολλές φορές από την
Έδρα διευθύνοντας συζητήσεις. Είναι αδύνατον, δηλαδή, να συ-
νεχιστεί αυτή η λογική, κανείς σχεδόν από τους Βουλευτές ή
τους Υπουργούς ή τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους να
µην θεωρεί ότι είναι υποχρεωµένος να µιλήσει περίπου στα
λεπτά που του δίνει ο Κανονισµός ή βάσει της συνεννόησης που
έχει γίνει. Λέω περίπου, δεν λέω αυστηρά. Όταν, δηλαδή, καλεί-
ται να µιλήσει για επτά λεπτά, να µιλήσει επτά, οκτώ ή και εννιά
λεπτά. Όµως, η ανάπτυξη µιας πολιτικής οµιλίας από τα έξι λεπ-
τά στα δώδεκα είναι συνήθης πρακτική.

Λέω ότι αυτό δεν µπορεί να λυθεί, υποθέτω, µε κανενός είδους
διάταξη, διότι διατάξεις υπάρχουν. Του αφαιρείται ο λόγος ή του
κλείνεις το µικρόφωνο. Δεν γίνεται αυτός όµως, διότι έτσι δεν
µπορούµε να κάνουµε µια συζήτηση µέσα σε ένα καλό κλίµα.
Πρέπει, πάντως, να γίνει συνείδηση όλων µας ότι µπορεί να
υπάρχει σχετική παρέκκλιση από τον χρόνο ή πολλές φορές και
από το θέµα που συζητάµε, αλλά αυτή η κατάφωρη παραβίαση
του χρόνου, αλλά πολλές φορές και η συζήτηση εκτός θέµατος,
πλήρως εκτός θέµατος, κατά τη διάρκεια της οµιλίας ενός συ-
ναδέλφου δεν µπορεί να συνεχιστεί.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Πάντως, να µου

επιτρέψετε να πω, κύριε Λυκούδη, ότι η καλύτερη απόδοση στο
να προσέρχονται οι Υπουργοί και να απαντούν στις ερωτήσεις
ήταν στο καθεστώς σύµφωνα µε το οποίο οριζόταν µια ηµέρα
ανά Υπουργείο. Οπότε, εάν δεν ερχόταν ο Υπουργός, ερχόταν ο
Αναπληρωτής Υπουργός ή ο Υφυπουργός. Πάντως, κάποιος θα
ερχόταν, διότι αλλιώς θα έµενε µεγάλο κενό, όταν θα ήταν, λό-
γου χάρη, η ηµέρα του Υπουργείου Οικονοµικών και δεν θα ερ-
χόταν κανείς για να απαντήσει. Αυτό το καθεστώς είχε αποδώσει
περισσότερο απ’ ό,τι τα άλλα καθεστώτα όσον αφορά αυτό το
θέµα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, τώρα υπάρχει το φαινόµενο να µην έρχεται ο Υπουρ-
γός, να µην έρχεται ο Αναπληρωτής Υπουργός, να µην έρχεται
και ο Υφυπουργός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ακριβώς.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Και

όχι µία φορά, αλλά δυο ή τρεις. Εγώ έχω καταθέσει ερώτηση, η
οποία ανεβλήθη για τρίτη φορά και την απέσυρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Έτσι θα εκτίθεται
το Υπουργείο περισσότερο βέβαια, οπότε θα αναγκάζεται κά-
ποιος να έρχεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα επτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 5ο Γυµνάσιο Χαλανδρίου.

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Κεγκέρογλου, σας ζητούµε συγνώµη, αλλά θα δώσουµε
τον λόγο στον κ. Γεωργιάδη, ο οποίος ήταν σε µια άλλη επιτρο-
πή.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σήµερα είµαστε γαλαντόµοι! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Κρεµαστινός): Ωραία!
Ο κ. Γεωργιάδης έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ και ευχαριστώ και όλους

τους συναδέλφους οι οποίοι παραχωρούν τη θέση τους. Δύο
λεπτά θα κάνω, δεν θα καθυστερήσω πάρα πολύ. Θα ψηφίσουµε
και κατευθείαν θα τοποθετηθούµε και µε την ψήφο µας, καθώς
σε όλα τα άρθρα τείνουµε θετικά. 

Αναφορικά µε το άρθρο 1, καλοδεχούµενος, όπως έχει ειπω-
θεί, στη Διάσκεψη των Προέδρων ο πρόεδρος των Οικονοµικών,
καθώς µπορεί να υπάρχει κάτι σηµαντικό το οποίο θα θέλει να
θέσει. Κακό δεν κάνει. 

Το άρθρο 2 είναι δεκτό βέβαια, όσον αφορά το θέµα. Επιτέ-
λους, λύνεται και το θέµα περί εγκύων, αν και  εφόσον –υπόθεση
κάνουµε- κάποια εγκυµονούσα έχει κάποιο θέµα ασθένειας. Οδη-
γείται έτσι σε άλλο κοµµάτι, οπότε πάµε στο θέµα της ασθενείας
και καλύπτουµε και τις εγκύους. 

Στο δεύτερο µέρος ορθή η αποσαφήνιση βάσει των προσόν-
των για το άρθρο 5 και για το άρθρο 6, δεν θα εναντιωθούµε στη
διάταξη, καθώς όπως φαίνεται θα δώσει µια λύση, παρά θα πα-
ρατείνει ή θα διαιωνίσει κάποια κατάσταση. 

Προχωράµε µε τις προτεινόµενες τροποποιήσεις για το άρθρο
2. Ας συσταθεί, όπως αναφέρεται, η επιτροπή και ας δούµε τι
έργο µπορεί να παράξει στο θέµα των προδικαστικών προσφυ-
γών, αρκεί, βέβαια, στην πορεία να µην επιφορτιστεί επιπλέον
αρµοδιότητες ή αυξηθούν τα µέλη, όπως συνήθως συµβαίνει σε
τέτοιες περιπτώσεις.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

Αναφορικά µε το άρθρο 4, αναµένουµε τις διευκρινίσεις σχε-
τικά µε το θέµα της λέξης «παρέκκλισης». Να διευκρινιστεί. Θε-
ωρούµε ότι θα πρέπει να είναι πιο συγκεκριµένο αυτό για τις
διατάξεις που διέπουν το δηµόσιο.

Για τα άρθρα 5 και 6 εµείς είµαστε θετικοί και γενικότερα,
όπως σας είπα, επί του συνόλου της πρότασης τείνουµε θετικά. 

Κάποια γενικά σχόλια θα ήθελα να πω για ένα λεπτό, αναφο-
ρικά µε την εκπροσώπηση των Ανεξάρτητων Βουλευτών στη Διά-
σκεψη των Προέδρων. Βεβαίως εφόσον έχουν φτάσει αυτή τη
στιγµή τους επτά, είναι επιτακτικό να γίνει αυτό. Από την άλλη
θα πρέπει να µας προβληµατίσει το θέµα ότι διαφωνούν αρκετοί
συνάδελφοι και ανεξαρτητοποιούνται. Μπορεί να είναι προσωπι-
κές φιλοδοξίες, µπορεί να είναι το οτιδήποτε αλλά βλέπουµε ότι
σε λίγο µπορεί να φτάσουν τους δέκα και να φτιάξουν δική τους
Κοινοβουλευτική Οµάδα εντός του Κοινοβουλίου. 

Επιπλέον αναφορικά µε την προτεινόµενη διάταξη σχετικά µε
την επιστολική ψήφο των Βουλευτών όσον αφορά κάποιο κοινο-
βουλευτικό έργο που έχουν, το στηρίζουµε και εµείς. Θεωρούµε
ότι τα κοµµατικά καθήκοντα συνάδουν µε το κοινοβουλευτικό
έργο του κάθε Βουλευτή. Δεν θεωρούµε ότι θα γίνει κάποια κα-
τάχρηση. Έτσι και αλλιώς βλέπουµε και ποιοι έχουν την πρόθεση
να έρθουν να ψηφίσουν αντί να στείλουν επιστολική ψήφο. Όµως
δεν θα πρέπει να αγνοείται η βούληση του Βουλευτή και να θε-
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ωρείται ως ήσσονος σηµασίας το έργο του που παράγει εν τη
απουσία του από τη Βουλή. Άρα καλό θα είναι, να γίνουν δεκτές
και αυτές οι προτάσεις όσον αφορά τις επιστολικές ψήφους.

Επίσης θα θέλαµε να προτείνουµε και µια πρόταση, που κά-
ναµε και κατά τη διάρκεια της επιτροπής, την επαναφορά των
πραγµάτων στην προηγούµενη κατάσταση, αναφορικά µε την εκ-
προσώπηση των κοµµάτων στις Διαρκείς Επιτροπές. Είδαµε ότι
τόσο µε τη δική µας ανεξαρτητοποίηση, από το κόµµα µας Βου-
λευτή, όσο και από Το Ποτάµι και λόγω της µείωσης των κοινο-
βουλευτικών δυνάµεων, έχουµε χάσει τέσσερις Βουλευτές σε
επιτροπές. Αυτό το γεγονός όσον αφορά τις Διαρκείς Επιτροπές,
µας δηµιουργεί πάρα πολλά προβλήµατα στην παρακολούθηση
και στην εύρυθµη λειτουργία του κοινοβουλευτικού µας έργου. 

Φρονούµε ότι θα µπορούσε να υπάρξει µια νέα αντιµετώπιση
του συγκεκριµένου θέµατος, που θα δίνει την δυνατότητα, να µην
υστερούµε ως Κοινοβουλευτική Οµάδα στην επιτέλεση των κα-
θηκόντων µας, για λόγους που δεν οφείλονται σε δική µας βού-
ληση ή υπαιτιότητα. 

Τέλος µε την παρέµβαση αυτή απευθύνοµαι στην υπηρεσία
του νοµοθετικού έργου. Ζητούµε επιτέλους να υπάρξει ένας κα-
λύτερος προγραµµατισµός όσον αφορά τα επείγοντα και τα κα-
τεπείγοντα. Καταλαβαίνετε ότι αυτό δηµιουργεί αλυσιδωτές
αντιδράσεις στο εσωτερικό της Βουλής, τόσο για τους υπαλλή-
λους οι οποίοι µπορεί να χρειαστεί να ξηµεροβραδιάζονται εδώ,
για να µας παρέχουν ένα εύρυθµο κοινοβουλευτικό έργο, όσο
και για εµάς τους Βουλευτές όπου τελευταία στιγµή καλούµαστε
να διαβάσουµε πολυάριθµες σελίδες για ένα σχέδιο νόµου. Καλό
είναι αυτό να γίνεται, εάν απαιτείται πραγµατικά, αλλά όχι να
είναι πανάκεια, όπως έχουµε συνηθίσει κατά τη διάρκεια των τε-
λευταίων µηνών, γιατί δεν εξυπηρετεί κανέναν. 

Δεν θεωρούµε ότι πιεζόµαστε από κάποιους και µπορούµε να
έχουµε τα νοµοσχέδια υπό τη φυσιολογική διαδικασία. Καλό θα
είναι να υπάρξει ένας καλύτερος προγραµµατισµός για την κα-
λύτερη διευκόλυνση όλων µας. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ και τους συναδέλφους, που µου παραχώρησαν τη

θέση τους. Όπως είπα ξανά, επί του συνόλου εµείς είµαστε θε-
τικοί και ψηφίζουµε όλα τα άρθρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Βουλή, ο βασικός θεσµός της δηµοκρατίας και του αντιπρο-

σωπευτικού µας συστήµατος πρέπει να είναι µέριµνά µας και συ-
νεχώς να αναβαθµίζεται, να αναβαθµίζονται οι λειτουργίες του
και, κυρίως, να έχουµε στόχο την καλή νοµοθέτηση και τον απο-
τελεσµατικό κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Στα ζητήµατα αυτά τα τελευταία χρόνια έχουµε φαινόµενα κα-
ταχρηστικών πρακτικών. Όσον αφορά τη νοµοθέτηση µε τη δια-
δικασία των τροπολογιών αλλά και των συµπτύξεων των χρόνων
συζήτησης και στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια, το νοµοθετικό
έργο έχει υποβαθµιστεί. Η έννοια της καλής νοµοθέτησης έχει
πάει περίπατο. Βεβαίως η επίκληση της µη κανονικότητας από
την πλευρά της Κυβέρνησης και του ότι στο µέλλον όταν θα
έρθει αυτή η κανονικότητα, θα τηρούνται οι διαδικασίες που προ-
βλέπονται για την καλή νοµοθέτηση, νοµίζω ότι δεν έχει αντίκρι-
σµα. Και δεν έχει αντίκρισµα, γιατί δεν γίνεται, κατά την άποψή
µας, σωστός προγραµµατισµός από την πλευρά της Κυβέρνη-
σης, ούτως ώστε να µην εκβιάζει ουσιαστικά τη Βουλή, µε προ-
θεσµίες που αφορούν τη χώρα.

Σχετικά µε το θέµα των τροπολογιών για το οποίο έχει γίνει
πάρα πολλή συζήτηση. Δεν µπορεί να συνεχίζεται η κατάχρηση
και κάθε φορά που έχουµε σωρεία τροπολογιών, που υπερβαί-
νουν τον αριθµό των άρθρων του νοµοσχεδίου που συζητείται,
να έχουµε επίκληση της µιας περίπτωσης που έγινε το 1865 ή το
1975. 

Δεν µπορεί η ανάγκη σήµερα για την αναβάθµιση του νοµοθε-
τικού έργου να παραβλέπεται και αντ’ αυτού να πολλαπλασιά-
ζονται τα φαινόµενα των (ν)τροπολογιών, µε «ν» µπροστά. Πάντα
υπήρχαν -ειπώθηκε από τον κ. Τραγάκη- φαινόµενα. Ναι αλλά
τώρα έχουµε φθάσει στην κατάχρηση. 

Έχουµε καταθέσει πρόταση, για την οποία θα επιµείνουµε
στην Επιτροπή Κανονισµού. Τροπολογίες Βουλευτών κατατίθεν-
ται στην επιτροπή που επεξεργάζεται το νοµοσχέδιο. Βεβαίως
στην Ολοµέλεια ο Υπουργός δικαιούται να κάνει αποδεκτές βου-
λευτικές τροπολογίες, αλλά µόνο εφόσον έχει τηρηθεί η διαδι-
κασία που προβλέπεται για την έκθεση του Γενικού Λογιστηρίου
του Κράτους και µόνο εφόσον είναι εµπρόθεσµες και εφόσον
είναι σχετικές µε το νοµοσχέδιο.

Θα επιµείνουµε σε αυτό, γιατί πρέπει να κλείσει αυτή η «τρύ-
πα» επιτέλους, ανεξαρτήτως από το πότε άνοιξε και από το πότε
µεγεθύνθηκε, ανεξαρτήτως του πότε ξεκίνησε αυτή η καταχρη-
στική πρακτική.

Τα Υπουργεία µπορούν για τις αναγκαίες τροπολογίες, να είναι
έγκαιρα προετοιµασµένα και να φέρουν υπουργικές τροπολογίες
σύµφωνα µε τον Κανονισµό. Από εκεί και πέρα αυτό το απαρά-
δεκτο το οποίο συνέβη και κατά τη συζήτηση του τελευταίου νο-
µοσχεδίου πριν τις γιορτές, πρέπει να πάρει τέλος. Γι’ αυτό θα
επιµείνουµε και περιµένουµε τη δεύτερη φάση τροποποίησης
του Κανονισµού, που θα αφορά το νοµοθετικό έργο. 

Ένα θέµα που συναρτάται µε το νοµοθετικό έργο είναι οι τρο-
πολογίες, ακόµα και οι υπουργικές, στις διεθνείς συµβάσεις.
Είναι ντροπή µια διεθνής σύµβαση, η οποία δηµοσιεύεται και στη
χώρα ή στις χώρες µε τις οποίες έχουµε συνυπογράψει, να πε-
ριλαµβάνει και µια ρύθµιση για τον τρόπο διάθεσης των λυµάτων,
να περιλαµβάνει µια ρύθµιση για ζητήµατα εσωτερικά. Αυτό είναι
απαράδεκτο και δεν θα πρέπει να γίνεται, µόνο και µόνο γιατί
εκτιθέµεθα πέρα από το εσωτερικό και στο εξωτερικό και στην
κάθε χώρα µε την οποία έχουµε συνάψει αυτή τη διεθνή σύµβα-
ση.

Όσον αφορά το θέµα του κοινοβουλευτικού ελέγχου, υπάρχει
κατάχρηση από τους Υπουργούς, από την Κυβέρνηση και από
την κυβερνητική πλευρά. Θα πρέπει, βεβαίως, να υπάρξει επε-
ξεργασία κανόνων, που θα διασφαλίζουν ότι αυτή η κατάχρηση
η οποία γίνεται σήµερα, θα περιοριστεί στα ζητήµατα που έχουν
να κάνουν µε ανωτέρα βία, µε υποχρεώσεις του Υπουργού στο
εξωτερικό ή οτιδήποτε άλλο. Κι εκεί υπάρχουν προτάσεις και
σκέψεις, οι οποίες έχουν εκφραστεί απ’ όλες τις πλευρές. Οφεί-
λουµε να το πράξουµε. 

Ο κοινοβουλευτικός έλεγχος είναι βασική λειτουργία του Κοι-
νοβουλίου και σε µια περίοδο όπου είναι φτωχό το νοµοθετικό
έργο για πολλούς λόγους, αυτή η διαδικασία κοινοβουλευτικού
ελέγχου πρέπει να είναι περισσότερο δυναµική και δηµιουργική,
ούτως ώστε να δίνονται λύσεις µέσα από αυτή, για τα ζητήµατα
που αφορούν την κοινωνία, τη χώρα και τους πολίτες. 

Κατάχρηση µπορεί να υπάρχει και από Βουλευτές. Μπορεί να
υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, -και κατά την τοποθέτησή σας αναφερ-
θήκατε- και στα ζητήµατα του χρόνου. Βεβαίως. Όµως, κοιτάξτε,
δεν θα ξεκινήσετε από τον περιορισµό του χρόνου τη σκέψη. Το
λέω επειδή αναφερθήκατε και εσείς και µπορεί να έχει αναφερθεί
και από άλλα µέλη του Προεδρείου ή να το έχετε συζητήσει µε-
ταξύ σας. Θα ξεκινήσετε από την εφαρµογή του Κανονισµού ως
προς τον χρόνο. Βεβαίως είστε ελαστικοί, προς όφελος του δια-
λόγου, πολλές φορές. Αυτό όµως αντί να είναι προς όφελος του
διαλόγου είναι εις βάρος του διαλόγου και της έκφρασης των
Βουλευτών. Εποµένως η υπέρβαση, η κατάχρηση του χρόνου -
τα δέκα λεπτά να γίνονται δεκαοχτώ- από οποιονδήποτε είτε
Βουλευτή είτε Υπουργό είτε παρεµβαίνοντα Κοινοβουλευτικό Εκ-
πρόσωπο, είναι εις βάρος του διαλόγου. 

Άρα θα πρέπει να βάλουµε µία γραµµή, ότι µέχρι εδώ η παρα-
βίαση του χρόνου. Να αρχίσει να τηρείται ο χρόνος µε µία συγ-
κεκριµένη ελαστικότητα, την οποία θα έχει στη διάθεσή του ο
Προεδρεύων. Να είναι, όµως, συγκεκριµένη. Όχι όταν είναι ο κ.
Κουράκης να µας αφήνει καµιά δεκαριά λεπτά, ενώ έχουµε επτά
λεπτά κι εσείς παραδείγµατος χάριν –τυχαία είναι τα ονόµατα-
που είστε περισσότερο αυστηρός, να µας αφήνετε από επτά
λεπτά να µιλάµε µόνο οχτώ λεπτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αφήνω είκοσι λεπτά,
δυστυχώς. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι δυστυχώς. 
Άρα ξεκινάµε από την τήρηση του χρόνου. Εάν µε την τήρηση

του Κανονισµού δούµε ότι υπάρχει θέµα χρόνου, τότε θα σκε-
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φτούµε µείωση. Το λέω αυτό, επειδή έχουν διαρρεύσει κάποιες
απόψεις που έχουν κατατεθεί, να είναι στην ευχέρειά σας να κά-
νετε το επτάλεπτο τρίλεπτο, αναλόγως µε το εάν θα σας βγει ή
δεν θα σας βγει η κατάσταση, δηλαδή ανάλογα µε το αν µπορεί
να συνεχιστεί η διαδικασία µε την τροπή που θα έχει πάρει το νο-
µοσχέδιο ή η όποια συζήτηση στη Βουλή. Νοµίζω ότι δεν πρέπει
να προχωρήσει αυτή η σκέψη αλλά να δούµε από την αρχή την
εφαρµογή του Κανονισµού. 

Έρχοµαι τώρα σε αυτά τα οποία εισάγει η επιτροπή για συζή-
τηση στην Ολοµέλεια και µε την επισήµανση ότι πρώτα θα
έπρεπε να έχουµε ασχοληθεί µε το σοβαρό θέµα του νοµοθετι-
κού έργου και του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Σε κάθε περίπτω-
ση µετά την εξήγηση που έδωσε ο κύριος Πρόεδρος ότι θα έρθει
στο άµεσο επόµενο διάστηµα, µπαίνουµε στη συζήτηση που
αφορά µερικές ρυθµίσεις οι οποίες έχουν έρθει. 

Εµείς έχουµε εκφράσει διαφωνία σε δύο ζητήµατα. Κατ’ αρχάς
θα πρέπει να πω ότι το ζήτηµα της χώρας σήµερα, το µεγάλο
πρόβληµα της χώρας είναι η έλλειψη εθνικής συνεννόησης, η έλ-
λειψη συναίνεσης, η έλλειψη διαδικασιών που θα φέρουν αποτέ-
λεσµα προς όφελος της χώρας και του πολίτη. Αυτό έχει να κάνει
και µε τις λειτουργίες του Κοινοβουλίου και, κυρίως, µε τις λει-
τουργίες της Διάσκεψης. 

Είµαστε η παράταξη η οποία µαζί και µε άλλες δυνάµεις µέσα
στη Διάσκεψη των Προέδρων, σπάσαµε µια συγκεκριµένη διαδι-
κασία η οποία ήταν ατέρµονη και οδηγούσε στη µη λειτουργία
του Εθνικού Ραδιοτηλεοπτικού Συµβουλίου στη χώρα. Και η µη
ύπαρξη αυτού του συµβουλίου είναι εις βάρος της δηµοκρατίας.

Δώσαµε, λοιπόν, δείγµατα γραφής σε αυτό και δεν ήταν ανά-
γκη να υπάρχει ούτε υπέρ, πλειοψηφία κυβερνητική του ενός
κόµµατος ούτε των δύο πρώτων κοµµάτων που δεν είχαν κατα-
φέρει να συνεννοηθούν. Οι υπόλοιποι, λοιπόν, αναγκάσαµε µε
τις µικρές µας δυνάµεις και υπήρξε αυτή η συνεννόηση. 

Αυτό πρέπει να τηρείται, γι’ αυτό διαφωνούµε µε το άρθρο 1,
το οποίο έρχεται να αυξήσει τον αριθµό των µελών της Διάσκε-
ψης µονοµερώς και λέµε ότι θα το ψηφίσουµε µόνο µε µια προ-
ϋπόθεση. Επειδή η εισήγηση αφορούσε τη διάταξη αυτή λόγω
του ότι θα εκπροσωπηθούν µε ανεξάρτητο Βουλευτή οι Ανεξάρ-
τητοι Βουλευτές στη Διάσκεψη, αυτή η διάταξη πρέπει να ενερ-
γοποιείται µόνο σε αυτή την περίπτωση. Εάν µπει αυτό, που ήταν
η αιτιολογία µέσα στη Διάσκεψη των Προέδρων -δεν ξέρω αν
ήταν και στην Επιτροπή Κανονισµού-, τότε το αποδεχόµαστε, όχι
όµως ως γενική διάταξη και ανεξάρτητη από οτιδήποτε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Βεβαίως ήταν οξύµωρο το ότι στην παρατήρησή µου στη Διά-

σκεψη των Προέδρων, ανέλαβε να απαντήσει και να υποστηρίξει
την κυβερνητική πλειοψηφία ο κ. Τραγάκης, εκπρόσωπος της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και αυτό είναι ενδεικτικό της αντί-
ληψης των δύο κοµµάτων όσον αφορά τη σύνθεση της Διάσκε-
ψης των Προέδρων. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτό πρέπει να µπει. 
Και το δεύτερο άρθρο στο οποίο θα ψηφίσουµε «παρών», είναι

το άρθρο που αφορά τα υπηρεσιακά συµβούλια, την παράταση
χρόνου, διότι δεν δόθηκαν οι απαραίτητες εξηγήσεις στο ερώ-
τηµά µας «Γιατί χρειάζεται αυτή η µεταφορά χρόνου;» και γι’
αυτό θα ψηφίσουµε «παρών».

Κατά τα λοιπά αναµένουµε τη διαδικασία που θα αφορά την
αναβάθµιση του νοµοθετικού έργου και την αποτελεσµατικότητα
του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Παφίλη, έχετε

τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Φυσικά δεν µπορεί να έχει κανένας

αντίρρηση όσον αφορά τη συζήτηση για τροποποίηση του Κα-
νονισµού της Βουλής, ωστόσο αυτό που είναι βασικό, είναι το αν
εφαρµόζεται ο Κανονισµός ή όχι, αυτός ο Κανονισµός που υπάρ-
χει και µε τα προβλήµατα και τις αδυναµίες που µπορεί να έχει.

Είναι φανερό ότι και παλαιότερα αλλά και τα τελευταία χρόνια,
ειδικά µετά το 2009, -και ορισµένοι ας µην παριστάνουν τις
αθώες περιστερές- και η σηµερινή Κυβέρνηση βέβαια, όχι µόνο

δεν εφαρµόζουν τον Κανονισµό αλλά έχουν ξεφύγει. Φυσικά οι
εξηγήσεις είναι δεδοµένες, όµως στην πράξη αυτό συµβαίνει.
Αυτό αφορά τα επείγοντα και τα κατεπείγοντα νοµοσχέδια,
καθώς πλέον σπάνια βρίσκεις νοµοσχέδιο που να έρχεται για συ-
ζήτηση µε κανονική διαδικασία. Αφορά επίσης αυτό το καθεστώς
των τροπολογιών -θα γίνει φαντάζοµαι θέµα σε έργα θεατρικά
που θα παρουσιαστούν στο µέλλον-, δηλαδή το ότι έρχονται σα-
ράντα και πενήντα τροπολογίες ή τροπολογίες εκατό σελίδων,
ανεξάρτητα από τις εξηγήσεις που µπορεί να δίνονται, όπως επί-
σης αφορά και τα θέµατα του κοινοβουλευτικού ελέγχου.

Εποµένως το πρώτο και το ζητούµενο είναι να εφαρµόζεται ο
Κανονισµός που υπάρχει σήµερα. 

Τώρα για τις τροποποιήσεις εµείς θέλουµε να ξεκαθαρίσουµε
τη δική µας άποψη ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, έχοντας
σαφή αντίληψη και για το τι µπορεί να λύσει αυτή η Βουλή όχι
µόνο µε τη συγκεκριµένη σύνθεση συνολικότερα, αλλά και για
το τι µπορεί να λύσει ένα αστικό κοινοβούλιο. 

Ωστόσο σε αυτό το πλαίσιο εµείς τασσόµαστε κατά οποιουδή-
ποτε περιορισµού είτε αυτός αφορά στη συζήτηση στις επιτρο-
πές, τις ηµέρες που διατίθενται στην επεξεργασία των νοµοσχε-
δίων είτε αφορά τον περιορισµό, επίσης, στην Ολοµέλεια της
Βουλής είτε αφορά τις οµιλίες και τις τοποθετήσεις. 

Όλα αυτά συνολικά αποβαίνουν εις βάρος δύο πραγµάτων. Το
πρώτο και το βασικό, κατά τη δική µας άποψη, είναι ότι πρέπει
να υπάρχει ο ανάλογος χρόνος, ώστε να µπορεί ο λαός να ενη-
µερώνεται για το τι φέρνει η Κυβέρνηση, για να µπορούν οι φο-
ρείς, τα συνδικάτα, οι σύλλογοι ό,τι είναι, να οργανώσουν και την
απάντησή τους. Γιατί το θέµα δεν είναι να ψηφίζεις µια φορά στα
τέσσερα ή στα δύο χρόνια, που θεωρείται απαύγασµα της δηµο-
κρατίας, αλλά το θέµα είναι να δίνεται η δυνατότητα στο οργα-
νωµένο κίνηµα, στο µαζικό κίνηµα να µπορεί να απαντά καθη-
µερινά απέναντι στις αντιλαϊκές πολιτικές, οι οποίες δεν έχουν
τελειωµό. 

Άρα η βασική µας κατεύθυνση είναι ότι πρέπει να δίνεται η δυ-
νατότητα, να µην περιοριστεί ο χρόνος αλλά το αντίθετο, να
δοθεί περισσότερος στην επεξεργασία των νοµοσχεδίων, ώστε
να µπορεί να απαντήσει το µαζικό κίνηµα.

Αυτό είναι το πιο σηµαντικό για εµάς, γιατί εκεί θα δοθούν λύ-
σεις ή θα δηµιουργηθούν προϋποθέσεις για πιέσεις, ώστε να
µπορεί να αποσπάσουν έστω κάποια ηµίµετρα –ας το πούµε έτσι-
η εργατική τάξη και τα λαϊκά στρώµατα.

Το δεύτερο είναι, ότι δεν δεχόµαστε κανέναν περιορισµό στον
χρόνο οµιλιών στη Βουλή. Θα το επαναλάβω. Δεν θα καταντή-
σουµε Ευρωκοινοβούλιο, όπου έχεις ένα λεπτό για να πεις για
την εξωτερική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένωσης ή για οποιοδή-
ποτε θέµα. Σας λέω και την εµπειρία µας, που και άλλοι Ευρω-
βουλευτές θα την έχουν. Στα πεντέµισι χρόνια ο µεγαλύτερος
χρόνος που πήρα ήταν δυόµισι λεπτά µια φορά. Συνήθως ήταν
ένα ή ενάµισι λεπτό. Αυτό είναι κοροϊδία κυριολεκτικά. Και αυτό
δεν αφορά το ότι δεν καταλαβαίνουν οι άλλοι Βουλευτές τι λέει
κάθε κόµµα, αλλά αφορά το κατά πόσο µπορεί, όσο είναι δυνα-
τόν και όσο παρακολουθεί, ο ελληνικός λαός να αντιλαµβάνεται
πλήρως τι ακριβώς λέει το κάθε κόµµα.

Επίσης τίθεται κι ένα ψεύτικο για εµάς ερώτηµα. Κόµµα ή Βου-
λευτές; Έχει µπει ήδη για συζήτηση, δηλαδή, το να περιοριστεί
–λέει- ο χρόνος των κοµµάτων, δηλαδή των Κοινοβουλευτικών
Εκπροσώπων και των Αρχηγών των κοµµάτων, για να µιλούν πολ-
λοί Βουλευτές.

Θέλω να πω, κατ’ αρχάς, ότι αυτό δεν έχει καµµία λογική. Όταν
πάει µε κανονική διαδικασία ένα νοµοσχέδιο και όταν είναι σο-
βαρό, µπορεί να δοθεί και παράταση και µπορούν να µιλήσουν
όσοι θέλουν να µιλήσουν. Ο περιορισµός του χρόνου των Βου-
λευτών, κυρίως, προέρχεται από το ότι έρχονται νοµοσχέδια µε
τη διαδικασία του επείγοντος και του κατεπείγοντος. Ενώ µε την
κανονική διαδικασία, αν θέλει η Βουλή, µπορεί να αποφασίσει να
συζητηθεί το νοµοσχέδιο και για µια µέρα ακόµη.

Άρα αυτό είναι υποκριτικό και είναι υποκριτικό, γιατί σε τελευ-
ταία ανάλυση κυβερνητικά κόµµατα βάζουν αυτό το θέµα. Έχει
µπει στην επιτροπή. Δεν ξέρω αν θα το υποστηρίξουν και άλλα
κόµµατα. Εµείς είµαστε εναντίον. Για εµάς δεν υπάρχει το δί-
ληµµα «Κόµµα ή Βουλευτής;». Κόµµα είναι, γιατί ο καθένας εκλέ-

3968 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



γεται µε ένα κόµµα, µε ένα πολιτικό πρόγραµµα που κατεβάζει
κάθε κόµµα και αυτή η θεωρία συνολικά ότι ο Βουλευτής είναι
αυτόνοµος και εκτός, κατά τη γνώµη µας, κρύβει µεγάλη υποκρι-
σία.

Εποµένως για να τελειώνουµε, σ’ αυτό το πνεύµα εµείς θα το-
ποθετηθούµε στη συζήτηση που θα γίνει για την τροποποίηση
του Κανονισµού της Βουλής και όχι σ’ αυτό που αιωρείται και µε
βάση τις προτάσεις που έχουν γίνει µέχρι τώρα για fast track δια-
δικασίες παντού, όπως περιορισµό του χρόνου οµιλίας, του χρό-
νου επεξεργασίας νοµοσχεδίων, του χρόνου ανάµεσα στην
πρώτη και τη δεύτερη ανάγνωση των νοµοσχεδίων κ.λπ.. Πού
πάµε, δηλαδή; Τι φοβόµαστε;

Σε ό,τι αφορά τα συγκεκριµένα άρθρα. Εµείς στο πρώτο άρ-
θρο δεν συµφωνούµε και δεν συµφωνούµε για λόγους γενικότε-
ρους. Φαντάζοµαι ότι ο καθένας καταλαβαίνει, ότι οι κυβερνήσεις
που προκύπτουν, δεν εκφράζουν την πλειοψηφία. Το αντίθετο
συµβαίνει. Είναι η µειοψηφία στον ελληνικό λαό. Το ότι έχουν
πλειοψηφία, οφείλεται στο µπόνους των πενήντα εδρών, κυρίως,
και κατά δεύτερον στο εκλογικό σύστηµα που δεν είναι η απλή
αναλογική, όπως τη λένε όλοι.

Σ’ αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, διαµορφώνονται και οι συσχετισµοί
και στη Διάσκεψη των Προέδρων. Και εµείς δεν µπορούµε να
συµφωνήσουµε, στο να προστεθεί άλλος ένας πρόεδρος επιτρο-
πής. 

Στα υπόλοιπα άρθρα εκτός από το άρθρο 7 –θα πω γιατί-, δεν
έχουµε αντίρρηση. Δηλαδή στο άρθρο 2, στο 3, στο 4, στο 5 και
στο 6. 

Στο άρθρο 7 δεν συµφωνούµε και δεν συµφωνούµε για γενι-
κότερους λόγους, όχι γιατί δεν πρέπει αυτό να εφαρµοστεί, εφό-
σον υπάρχει νοµοθεσία. Όµως ο καθένας τοποθετείται µε βάση
και το πώς κρίνει το σύστηµα επιλογής των προϊσταµένων στο
δ-ηµόσιο. Και σ’ αυτό το σύστηµα επιλογής εµείς ως Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας –δεν θέλω να τα επαναλάβω, είναι γραµ-
µένο στα Πρακτικά ούτε θέλω να «φάω» τον χρόνο- είχαµε τοπο-
θετηθεί «κατά». Εποµένως δεν µπορούµε τώρα να συµφωνή-
σουµε στην εφαρµογή αυτού µε το οποίο διαφωνήσαµε και κατά
τη γνώµη µας πολύ σωστά διαφωνήσαµε.

Κλείνοντας, θα ήθελα να επαναλάβω ότι από την πλευρά του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, βάζουµε το θέµα εφαρµο-
γής του Κανονισµού και για το επόµενο διάστηµα, όσο το δυνα-
τόν περισσότερο. Εξαιρέσεις µπορεί να υπάρχουν. Κανείς δεν
είναι παράλογος. Άλλο, όµως, η εξαίρεση και άλλο το να γίνεται
η εξαίρεση κανόνας.

Το δεύτερο είναι, ότι εµείς θα είµαστε σφόδρα αντίθετοι στην
όποια κατεύθυνση περιορισµού της συζήτησης και κυρίως του
χρόνου επεξεργασίας των νοµοσχεδίων συνολικά. Σε αντίθετη
περίπτωση είµαστε διατεθειµένοι να συµβάλλουµε και εµείς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ο κύριος Πρόεδρος της Βουλής έχει τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Πρόεδρος της Βουλής): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ξεκίνησε µια πολύ ενδιαφέρουσα συ-
ζήτηση, η οποία είναι συνέχεια της συζήτησης, που είχε γίνει για
τις αλλαγές στο Β’ Μέρος του Κανονισµού της Βουλής, που επί-
σης ήταν πολύ ενδιαφέρουσα. 

Αυτή η συζήτηση θα εξελιχθεί, θα συνεχιστεί και ελπίζουµε να
έχει τελειώσει σε έναν µήνα από τώρα, αφού ενδιάµεσα θα γί-
νουν και συνεδριάσεις της Επιτροπής Κανονισµού, για να φέρνει,
ίσως κατά τµήµατα, τα ζητήµατα σε ό,τι αφορά στη νοµοθετική
διαδικασία, στην κοινοβουλευτική διαδικασία κ.λπ.. 

Έχουν κατατεθεί πολύ ενδιαφέρουσες προτάσεις από πολλές
πλευρές και όταν θα έρθουν τα οικεία άρθρα και οι διαδικασίες,
νοµίζω πως θα εξελιχθεί µια πάρα πολύ σοβαρή συζήτηση. 

Θέλω να πω ότι ως Προεδρείο της Βουλής και µε τη βοήθεια
όλων των συναδέλφων, των εκπροσώπων των κοµµάτων στη σχε-
τική επιτροπή, είµαστε απολύτως συνεπείς µε αυτό που είχαµε
πει αναλαµβάνοντας, δηλαδή ότι δεν θα βάζουµε τα θέµατα κάτω
από το χαλί ούτε θα τα παραπέµπουµε στις ελληνικές ή στις διε-
θνείς καλένδες και ασχολούµαστε µε όλα τα ζητήµατα, τα οποία
είτε βρίσκονταν σε εκκρεµότητα είτε πρέπει να εκσυγχρονιστούν
και να εξορθολογιστούν και αφορούν και στον Κανονισµό της

Βουλής, όπως και σε όλα τα άλλα τα διοικητικά, λειτουργικά και
λοιπά θέµατα της Βουλής. Είµαστε εντάξει και στους χρόνους
µας σε σχέση µε αυτό και νοµίζω ότι θα πρέπει να είµαστε ευχα-
ριστηµένοι ως προς αυτό το ζήτηµα.

Βεβαίως σε ό,τι αφορά ειδικότερα στον Κανονισµό, πρέπει να
έχουµε υπ’ όψιν µας, ότι η Βουλή καλείται να λειτουργήσει και
λειτουργεί τα τελευταία χρόνια µε έναν Κανονισµό, που είχε φτια-
χτεί σε µια άλλη φάση και καλείται να λειτουργήσει σε µια συγ-
κυρία, όπου, πρώτον, τα κόµµατα είναι πολύ περισσότερα. Είναι
οκτώ και µάλιστα είχαν γίνει εννέα, όταν οι Ανεξάρτητοι Βουλευ-
τές είχαν φτιάξει οµάδα, γιατί ήταν πάνω από δέκα. Αυτό µπορεί
να συµβεί και στην παρούσα περίοδο. Εάν µάλιστα εφαρµοστεί
στο προσεχές διάστηµα η απλή αναλογική που έχει ψηφιστεί από
τη Βουλή, µπορεί να είναι µια Βουλή µε περισσότερα κόµµατα.
Αυτό δεν αντιστοιχεί στον τρόπο και στην αντίληψη που είχε δια-
µορφωθεί ο Κανονισµός, µε τον οποίο λειτουργούσε η Βουλή τα
προηγούµενα χρόνια. 

Επίσης η Βουλή καλείται να λειτουργήσει και λειτουργεί µε
βάση συναινέσεις και µε βάση ανοχές που υπάρχουν -περί αυτού
πρόκειται. Γιατί να κρυβόµαστε µεταξύ µας; Μας ακούει και ο ελ-
ληνικός λαός- και πολλές φορές επίσης λειτουργεί –επιτρέψτε
µου την έκφραση, ξέρω ότι θα παρεξηγηθεί αλλά δεν µε ενδια-
φέρει- και µε πατέντες που γίνονται µε συνεννόηση, για να εξε-
λίσσεται η διαδικασία, µέσα σε µια περίοδο όπου υπάρχουν
δεσµεύσεις της χώρας από διεθνείς συµφωνίες. Καλώς ή κακώς
υπάρχουν και υπάρχει και διαδικασία ουσιαστικά επιτήρησης,
καθώς και διαδικασίες που προκαλούν συµπτώµατα ασφυξίας
όλη την τελευταία εξαετία στη νοµοθετική λειτουργία. Αυτά είναι
γεγονότα και καταστάσεις που όλοι και όλες τα γνωρίζουµε.

Άρα, λοιπόν, προσπαθήσαµε και προσπαθούµε, συζητώντας
για τον Κανονισµό, να θεωρήσουµε ότι πρέπει να εκσυγχρονιστεί,
να εξορθολογιστεί. Δεν µπορεί, όµως, να αντιστοιχιστεί και να
εναρµονιστεί µε µια κατάσταση, την οποία ελπίζουµε -και εργα-
ζόµαστε όλοι για αυτό- να την ξεπεράσουµε όσο γίνεται πιο γρή-
γορα. 

Είναι, δηλαδή, φανερό ότι θα πρέπει να επιµείνουµε πάρα
πολύ, ο Κανονισµός να έχει την αντίληψη, τη φιλοσοφία, την
κουλτούρα –αν θέλετε- και την άνεση, για την οποία µίλησε προ-
ηγουµένως ο συνάδελφος κ. Παφίλης και της χρονικής άνεσης
και της δυνατότητας για δηµιουργική συζήτηση συνθέσεις και τα
λοιπά. Επίσης θα πρέπει ο Κανονισµός να έχει και τη δυνατότητα
της ισηγορίας, της ισονοµίας σε όλες τις πλευρές της δηµοκρα-
τικής διαδικασίας.

Εδώ θέλω να αποσαφηνίσω κάτι, διότι ακούστηκαν αρκετά
πράγµατα και για το κατά πόσο η Βουλή είναι ο πυλώνας της δη-
µοκρατίας και η κατ’ εξοχήν και µόνη διαδικασία νοµοθέτησης
και δικαιώµατος νοµοθέτησης. Δεν είναι ακριβώς έτσι και το γνω-
ρίζουµε όλοι και όλες, διότι η νοµοθετική πρωτοβουλία ανήκει
στην Κυβέρνηση. 

Ακόµα και στα άρθρα και στις διαδικασίες στις οποίες έχει γίνει
προσπάθεια να εξισορροπηθεί αυτό –παραδείγµατος χάριν, προ-
τάσεις νόµων κοµµάτων, προτάσεις νόµων που µπορούν να γί-
νουν από Βουλευτές, ο κοινοβουλευτικός έλεγχος, όπου την
πρωτοβουλία την έχουν οι Βουλευτές και τα λοιπά- σε τελευταία
ανάλυση είναι η κυβέρνηση η οποία αποφασίζει, εισηγείται, γίνε-
ται µια προ ηµερησίας διάταξης συζήτηση. 

Δηλαδή αν δείτε όλα τα άρθρα και τη ραχοκοκαλιά αυτού του
Κανονισµού, τον οποίο θέλουµε να τροποποιήσουµε και να συ-
ζητήσουµε, ο οποίος σε κανονικές –υποτίθεται- περιόδους, σε
αυτό που λέµε «κανονικότητα», µεταπολιτευτικές είχε διαµορφω-
θεί και έχει καταγραφεί, έχει µια αντίληψη, σύµφωνα µε την
οποία η Βουλή σε πολύ µεγάλο βαθµό παρακολουθεί ως προς
τη νοµοθετική πρωτοβουλία, για να είµαστε πάρα πολύ σαφείς. 

Και σας το λέω, διότι πιστεύω ότι σε όλους τους εκπροσώπους
κοµµάτων έρχονται -και σε εµένα, ως Πρόεδρο, µάλιστα πολλές
φορές έρχονται- κοινωνικοί φορείς, οι οποίοι λένε «πάρτε αυτή
την πρωτοβουλία να µπει αυτή η τροπολογία, να µπει αυτή η νο-
µοθεσία». Αυτό δεν µπορεί να γίνει, παρά µόνο και εφ’ όσον έρθει
διά του αρµοδίου Υπουργού. Μπορούµε να πούµε µόνο την καλή
µας κουβέντα, να συνηγορήσουµε ως κόµµατα, ως Κοινοβουλευ-
τικές Οµάδες, να έρθουν διά της Κυβέρνησης να εξετασθούν και
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να νοµοθετήσουµε. Αυτό το λέω απλώς έτσι, για να ξέρουµε και
το όριο που το ίδιο το Σύνταγµα εκ των πραγµάτων θέτει, βε-
βαίως, στον πρώτο πυλώνα της δηµοκρατίας και της νοµοθετικής
διαδικασίας, που είναι η Βουλή. 

Ως προς τα συγκεκριµένα -τα οποία σήµερα ελπίζω ότι θα ψη-
φιστούν απ’ ό,τι φάνηκε κιόλας- νοµίζω πως έχουν δοθεί όλες οι
διασαφηνίσεις. 

Για το ζήτηµα της Διάσκεψης των Προέδρων είπα και µέσα στη
συνεδρίαση, ότι πρέπει να υπάρχει –διότι αυτό, επίσης, διαπνέει
τον Κανονισµό σε όλα του τα άρθρα και η Διάσκεψη των Προ-
έδρων είναι Επιτροπή της Βουλής- το τεκµήριο της δυνατότητας,
έστω και οριακά, της πλειοψηφίας, έτσι όπως γίνεται και στις
Διαρκείς Επιτροπές. Και η Διάσκεψη των Προέδρων έχει το ιδι-
αίτερο χαρακτηριστικό να έχει µια σύνθεση, η οποία δεν είναι
συγκεκριµένη ως προς τον αριθµό της. Δηλαδή κάθε φορά προ-
κύπτει από το πόσοι πρώην Πρόεδροι της Βουλής είναι ξανά
Βουλευτές και µπορεί να είναι παρόντες, πόσοι έχουν διπλές
ιδιότητες. 

Να σας πω εγώ κάτι, κύριε Κεγκέρογλου, επειδή θέσατε και εκ
µέρους του κόµµατός σας αυτό το ζήτηµα. Η κ. Χριστοδουλο-
πούλου, παραδείγµατος χάριν, η οποία είναι στη Διάσκεψη ως
Αντιπρόεδρος της Βουλής, είναι ταυτόχρονα Πρόεδρος της Επι-
τροπής Θεσµών και Διαφάνειας. Και αντί της κ. Χριστοδουλοπού-
λου έχει έρθει ο κ. Τραγάκης. 

Θα µπορούσε, λοιπόν, εάν δεν υπήρχε η διάσταση η στενή, η
κοµµατική για να τηρηθούν οι αριθµοί και αυτή η οριακή πλει-
οψηφία, να γινόταν µία αντικατάσταση της κ. Χριστοδουλοπού-
λου, έτσι ώστε να έρθει ένας ακόµα από το κυβερνών κόµµα. Δεν
έγινε έτσι. Και σωστά δεν έγινε. Μου έδωσε τη γνωµοδότησή της
και η Επιστηµονική Επιτροπή και ήρθε στη Διάσκεψη των Προ-
έδρων ο Πρόεδρος κ. Τραγάκης. 

Αυτά, δηλαδή, τα ζητήµατα πρέπει να τα αντιµετωπίζουµε κάθε
φορά, µε βάση την κατάσταση που διαµορφώνεται στη συγκε-
κριµένη Περίοδο της Βουλής µετά τις εκλογές. Δεν γίνεται δια-
φορετικά. Γι’ αυτό ακριβώς γίνεται και αυτή η πρόταση, εφόσον
ξεπέρασαν τους πέντε οι Ανεξάρτητοι Βουλευτές και στέλνουν
έναν κατά πλειοψηφία συνάδελφο, τον κ. Θεοχάρη, να συµµετέ-
χει και ο Πρόεδρος της Επιτροπής Οικονοµικών της Βουλής.
Περί αυτού πρόκειται.

Επαναλαµβάνω ότι σε µία άλλη Περίοδο της Βουλής, την προ-
ηγούµενη, στην οποία συµµετείχα στη Διάσκεψη των Προέδρων,
συµµετείχαν δύο, τρεις πρώην Πρόεδροι της Βουλής και άλλα-
ζαν τότε, κύριε Κεγκέρογλου, και οι συσχετισµοί κ.λπ.. Στην επό-
µενη, ενδεχοµένως, µέσω άλλων συσχετισµών που ο ίδιος ο λαός
θα έχει δώσει, µπορεί να είναι πολύ διαφορετική αυτή η σύνθεση.
Έχει, δηλαδή, αυτή την ιδιαιτερότητα η Διάσκεψη των Προ-
έδρων. Περί αυτού πρόκειται και αυτό ήθελα να το διευκρινίσω.

Τα άλλα θέµατα τα οποία εθίγησαν, είναι πάρα πολύ λεπτά. Να
υπάρξει, δηλαδή, µία πρόβλεψη και για βαρύτατα ασθενούντες
ή για συναδέλφους οι οποίοι –χτύπα ξύλο!- είχαν ένα ατύχηµα,
για να µπορεί να προσµετράται η ψήφος τους. Δεν είναι εύκολα
ζητήµατα. Θα τα συζητήσουµε ιδιαίτερα. Για όλα όσα ακούστη-
καν, είναι ήδη κατατεθειµένες οι προτάσεις, είναι γνωστές στους
εκπροσώπους των κοµµάτων και έχουµε και θέσεις -τουλάχιστον
εγώ ως Πρόεδρος- διότι δουλέψαµε µέσα στις διακοπές. Είναι
θέµατα, που είτε είναι ευαίσθητα είτε επιδέχονται αρκετές ερµη-
νείες είτε χρειάζονται συνθέσεις τις οποίες θα κάνουµε εδώ.

Και γι’ αυτό νοµίζω ότι η διαδικασία σωστά ξεκίνησε σήµερα,
µπήκαν κάποιες προτεραιότητες άµεσες, λειτουργικές θα έλεγε
κανείς, και για τη Βουλή, κυρίως στο θέµα των προµηθειών, των
διαγωνισµών κ.λπ., που πρέπει να επιλυθεί. Στα άλλα µέσα στον
µήνα θα προχωρήσουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Τον λόγο έχει ο κ. Καµµένος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα είµαι σύντοµος.
Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες, όπως είπαµε και χθες στην εισήγησή

µας, στηρίζουµε όλες τις τροποποιήσεις που προτάθηκαν από

το Προεδρείο. Είναι λογικές.
Η σηµαντικότερη απ’ όλες νοµίζω ότι είναι η αυτοτέλεια ή η

αυτονοµία. Θα συµφωνήσω και µε τους δύο όρους, δεν νοµίζω
ότι κάποιος είναι «χειρότερος» από τον άλλο, να χρησιµοποιούµε
για τη Βουλή σε σχέση µε την προσπάθεια που πρέπει να κάνει
να φτιάξει δηµόσιες συµβάσεις, να έχει εποπτεία, επίβλεψη και
να συνάπτει τις συµβάσεις αυτές για έργα και µελέτες που αφο-
ρούν τη Βουλή. 

Οπότε είναι εξαιρετικά σηµαντικό, όλα αυτά όπως ψηφίστηκαν
και προτάθηκαν, να ανεβαίνουν σε έναν δηµόσιο διάλογο, να
είναι δηµόσια, να υπάρχει µια διαύγεια, µια διαφάνεια για πολύ
απλούς δηµοκρατικούς λόγους και για την ενηµέρωση του κάθε
πολίτη οπουδήποτε αυτός βρίσκεται, εντός ή εκτός Ελλάδας,
πόσω µάλλον και των ίδιων των Βουλευτών οι οποίοι δεν παρα-
κολουθούν, αν θέλετε, στο πλαίσιο των αρµοδιοτήτων που έχουν
και τις εργασίες της Βουλής όσο έχει να κάνει µε τις συµβάσεις
που συνάπτει για διάφορα έργα και µελέτες. 

Για το ζήτηµα των εγκύων συναδέλφων δεν έχουµε να συζη-
τήσουµε κάτι περαιτέρω. Το στηρίζουµε. Είναι εύλογο και λογικό.
Συζητήσαµε εχθές και µε τον Πρόεδρο όλες τις υπόλοιπες περι-
πτώσεις ασθενείας, ατυχήµατος, χρόνιας παθήσεως. Είναι µια
µεγάλη κουβέντα που πρέπει να γίνει, εάν κάποιος ακολουθεί µία
φαρµακευτική αγωγή, για παράδειγµα, αν έχει τη διαύγεια για
να ψηφίσει µε οποιονδήποτε τρόπο εκτός Βουλής είτε δι’ αντι-
προσώπου. Αυτό σε άλλα κοινοβούλια στην Ευρώπη ή ανά τον
κόσµο συµβαίνει, αλλά στην Ελλάδα δεν µπορεί να ψηφίσει δι’
αντιπροσώπου παρά µόνο µέσω της επιστολικής ψήφου. 

Όλα αυτά θα συζητηθούν στο µέλλον. Νοµίζω ότι υπάρχει
καλή διάθεση και κατατέθηκαν πάρα πολλές προτάσεις. 

Στο πρώτο ζήτηµα για την τροποποίηση που αφορά την αύ-
ξηση των µελών συµφωνήσαµε, ψηφίσαµε «ναι», εφόσον υπάρχει
Κοινοβουλευτική Οµάδα Ανεξαρτήτων Βουλευτών, που εκπρο-
σωπείται αυτή τη στιγµή από τον κ. Θεοχάρη. Και νοµίζω ότι όλοι
πρέπει να τους ευχηθούµε καλή επιτυχία, διότι πρέπει να συµ-
βάλλουν στο έργο της Βουλής, της δηµοκρατίας και του κοινο-
βουλευτικού ελέγχου προς εµάς, προς την Κυβέρνηση.

Δεν έχουµε άλλες παρατηρήσεις. Αυτό που πρέπει, κλείνον-
τας, να πω, είναι πως ειδικά για εµάς τους νέους Βουλευτές και
για τις Κοινοβουλευτικές Οµάδες που έχουν µικρή εκπροσώ-
πηση, σηµαντικό είναι το κοµµάτι της επιστολικής ψήφου αν, για
παράδειγµα, έχουµε δύο ή τρεις επιτροπές ή πρέπει από επι-
τροπή της Βουλής ή από το κόµµα µας να παραστούµε στο εξω-
τερικό για εργασία της επιτροπής της Βουλής ή του κόµµατος. 

Θα µπορούσαµε να το βάλουµε αυτό στον Κανονισµό. Εµείς
ως Ανεξάρτητοι Έλληνες για παράδειγµα, δεν έχουµε κόσµο.
Έχουµε Βουλευτές, µέλη της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας
που είναι και Υπουργοί και δεν είναι όλοι στη Βουλή. Θα µπορού-
σαµε και εµείς να ψηφίζαµε µε επιστολική ψήφο, ώστε να µη
χαθεί και η εργασία που έχουµε ενταλθεί να κάνουµε στο εξωτε-
ρικό. 

Το δεύτερο θέµα που συζήτησα, ήταν η ψηφιοποίηση των εγ-
γράφων της Βουλής. Με χαρά άκουσα ότι προχωράει το έργο
πολύ γοργά. Είναι πολύ σηµαντικό στον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
στις εισηγήσεις, στις οµιλίες, στις επίκαιρες ερωτήσεις που κά-
νουµε στους Υπουργούς, όσα καταθέτουµε στη Βουλή να ψη-
φιοποιούνται, ώστε ανά πάσα στιγµή να µπορούµε να βρούµε
αυτά τα στοιχεία και να µην ταλαιπωρούνται οι υπάλληλοι της
Βουλής να βρίσκουν τα έγγραφα, να βγάζουν φωτοτυπίες και να
έχουµε ένα τεράστιο διαχειριστικό κόστος και όχι µόνο, αλλά να
κάνουµε και τη δική µας ζωής πιο εύκολη, για να ανασύρουµε
στοιχεία ανά πάσα στιγµή. 

Τέλος, έθεσα και το θέµα της κοινοβουλευτικής εκπροσώπη-
σης µε τον αριθµό των Βουλευτών. Υπάρχουν αποχωρήσεις από
πολλά κόµµατα και τυγχάνει οι Ανεξάρτητοι Έλληνες να έχουν
αλλάξει και στη σειρά των εισηγήσεων στη Βουλή. Έθεσα, λοι-
πόν, το θέµα, του κατά πόσο θα έπρεπε να προβλεφθεί από τον
Κανονισµό της Βουλής, άµεσα ή έµµεσα, και η αλλαγή στην εκ-
προσώπηση στα Προεδρεία της Βουλής. Αυτό έγινε δεκτό. Το
στήριξε και ο εισηγητής της Ένωσης Κεντρώων, κ. Γεωργιάδης.
Νοµίζω ότι είναι κάτι που πρέπει να δούµε. 

Ευχαριστώ πολύ. Χρόνια πολλά σε όλους. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Τελευταίος έχει ζητήσει τον λόγο ο συνάδελφος κ. Καρράς.
Κύριε Καρρά, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Εύχοµαι χρόνια πολλά, καλή χρονιά και παραγωγική σε όλους. 
Έχω αποτελέσει µέλος της Επιτροπής Κανονισµού επί δεκα-

τετράµηνο. Έχω εργαστεί στην Επιτροπή Κανονισµού. Γινόταν,
πράγµατι, ένας εποικοδοµητικός διάλογος και µπορώ να πω και
δηµοκρατικός. Όµως έχω βγάλει ένα συµπέρασµα –θα µου επι-
τρέψετε την έκφραση, κύριε Πρόεδρε, την οποία γνωρίζω ότι
έχετε συµπαθήσει, γιατί την έχετε χρησιµοποιήσει και εσείς- µε
µία νοµική διαστροφή.

Διαπίστωσα τούτο, ότι ο Κανονισµός και το Σύνταγµα δεν συµ-
βαδίζουν. Γιατί το λέω αυτό; Ίσως έχει συνέπεια ο λόγος µου. Το
Σύνταγµα παραπέµπει στον Κανονισµό τα θέµατα λειτουργίας
της Βουλής αλλά το Σύνταγµα είναι ο υπέρτατος νόµος και ο Κα-
νονισµός της Βουλής πρέπει να συµβαδίζει. 

Θέλω να κάνω κάποιες διαπιστώσεις, µεταξύ των οποίων και
µία σηµερινή από τη συζήτηση που κάνουµε. Όλος ο Κανονισµός
δίνει το προβάδισµα στα κόµµατα, ενώ το Σύνταγµα δίνει το προ-
βάδισµα στους Βουλευτές τους οποίους αναγορεύει αντιπροσώ-
πους του έθνους και το µόνο δικαίωµα που αναφέρεται στα κόµ-
µατα, είναι για να εκφράζεται η Αρχή της Δεδηλωµένης, ούτως
ώστε να λειτουργεί η Κυβέρνηση. Αυτό, όµως, και από παρωχη-
µένους χρόνους έχει µεταφερθεί ήδη στον Κανονισµό της Βου-
λής. 

Θέλω να κάνω κάποιες συντοµότατες παρατηρήσεις. Το βλέ-
πω σήµερα στο άρθρο 1. Έρχεται η κυβερνητική πλειοψηφία και
λέει τούτο, ότι επειδή οι Ανεξάρτητοι είναι πλέον των πέντε και
εκπροσωπούνται στη Διάσκεψη των Πρόεδρων, να βάλουµε ένα
µέλος ακόµα, τον Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονοµικών της Βου-
λής, για να µη διαταραχθεί η ισορροπία. Αυτό συµβαδίζει µε τη
λειτουργία της Βουλής, µιας Βουλής η οποία πρέπει να είναι
χώρος διαλόγου και ιδεών; 

Η Βουλή δεν είναι τα κόµµατα, κύριε Πρόεδρε. Γιατί αν ακο-
λουθήσουµε τα κόµµατα, δεν έχει λόγο να λειτουργεί η Βουλή,
δεν υπάρχει λόγος να διαµαρτύρονται οι συνάδελφοι, ότι περιο-
ρίζεται ο χρόνος που τους χορηγείται για να εκφράσουν τις από-
ψεις τους. Συνεπώς το άρθρο 1, το οποίο αποτελεί πλέον το
απαύγασµα του περιορισµού του δικαιώµατος των Βουλευτών,
εγώ προσωπικά δεν µπορώ να το υποστηρίξω. 

Θέλω να προχωρήσω, όµως και παρακάτω, να πω δύο, τρεις
λέξεις ακόµη. Ποια ήταν τα επιχειρήµατα της φιµώσεως της
φωνής των Βουλευτών και ιδιαίτερα των Ανεξαρτήτων; 

Τώρα έχω µια διαφορετική εµπειρία και ακούω πράγµατα τα
οποία δίνουν µια υποβάθµιση στον ρόλο των Ανεξαρτήτων Βου-
λευτών και επιπλέον, µεταφέρουν τα κόµµατα µέσα στη Βουλή,
έτσι ώστε να λειτουργεί η Βουλή µόνο κοµµατικά και όχι ως
χώρος, όπως προείπα, διαλόγου.

Τα επιχειρήµατα, λοιπόν, που ακούστηκαν ήταν ότι περιορίζε-
ται ο χρόνος των αγορητών, των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων.

Έχω διατελέσει Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και µπορώ να
πω, κύριε Πρόεδρε, ότι έχω κάνει και κατάχρηση των δικαιωµά-
των µου και πολλές φορές µε την ανοχή του Προεδρείου. Δεν
σηµαίνει, όµως, ότι αυτό το καθεστώς πρέπει να διατηρείται. Για
ποιον λόγο; Αν έρχονται τα νοµοσχέδια είτε µε τη µορφή του κα-
τεπείγοντος είτε του επείγοντος ως πακέτο, για να ψηφιστούν
από την κυβερνητική πλειοψηφία, δεν συνεισφέρει η Βουλή
πλέον. Δεν έχει ρόλο σηµαντικό.

Περαιτέρω, ένα άλλο ζήτηµα που τίθεται και θέλω να το πω,
είναι το εξής. Ο περιορισµός του ρόλου των Βουλευτών εµφανί-
ζεται και µε την ποσόστωση των επίκαιρων ερωτήσεων και επι-
πλέον και µε το δικαίωµα του Ανεξάρτητου Βουλευτή το πότε,
ποια ηµέρα, αν και εφόσον καταθέσει επίκαιρη ερώτηση, για να
συζητηθεί.

Εδώ πέρα, λοιπόν, θα πρέπει να πω -και θα το πω µε κάθε συ-
νέπεια- ότι όχι µόνο φαλκιδεύεται το δικαίωµα του Βουλευτή να
ασκήσει κοινοβουλευτικό έλεγχο, αν περιµένει ο Ανεξάρτητος τε-

λευταίος στη σειρά να υποβάλει µια ερώτηση και αν περισσεύει
-δεν µιλώ για το θέµα της παρουσίας των Υπουργών, έχει εξαντ-
ληθεί αυτό- χρόνος για τον Ανεξάρτητο να ασκήσει τον κοινο-
βουλευτικό έλεγχο. Καταλαβαίνετε ότι δεν συµβαδίζει µε το
Σύνταγµα καµµία ρύθµιση από αυτές του ισχύοντος Κανονισµού.
Ακόµη δε και µε την εµπειρία την οποία έχω αποκτήσει στον σύν-
τοµο χρόνο δεν θα συµβαδίσει και ο επόµενος Κανονισµός. Όσο
και αν είπε ο κ. Βούτσης ότι θα φέρει Κανονισµό στη Βουλή να
επικαιροποιήσει και να τον εκσυγχρονίσει, δεν θα συµβαδίζει.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να ανοίξει µια µεγάλη συζήτηση για
το ποιος είναι ο ρόλος του Βουλευτή. Υπάρχει ο ρόλος του Βου-
λευτή; Έχει µόνο ρόλο να καλύπτει τα κόµµατα; Έχει ρόλο δια-
λόγου; Έχει λόγο ανεξαρτησίας γνώµης; Τα θέτω προς προβλη-
µατισµό.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της πρότασης: «Για την τροποποίηση διατάξεων του
Κανονισµού της Βουλής».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση επί της αρχής;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η πρόταση

«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βουλής»
έγινε δεκτή επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί των άρθρων.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 2

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 ως έχει;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Παρών.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Παρών.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κα-

νονισµού της Βουλής» έγινε δεκτή επί της αρχής και επί των άρ-
θρων.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η πρόταση και στο σύνολο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Παρών.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ναι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ναι.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ναι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Η πρόταση έγινε δεκ-

τή και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς η πρόταση: «Για την τροποποίηση διατάξεων του Κα-

νονισµού της Βουλής - Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/
24.6.1987) και Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51Α’/10.4.1997), όπως ισχύουν»,
έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου και έχει ως εξής: 

«Για την τροποποίηση διατάξεων του Κανονισµού της Βου-
λής - Μέρος Κοινοβουλευτικό (ΦΕΚ 106 Α’/ 24.6.1987) και Μέ-
ρος Β’ (ΦΕΚ 51Α’/10.4.1997), όπως ισχύουν

Ι. ΜΕΡΟΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟ

Άρθρο 1

Στην παρ. 1 του άρθρου 13 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Κοινοβουλευτικό), µετά τη φράση «τον Πρόεδρο της Επι-
τροπής Θεσµών και Διαφάνειας» προστίθεται η φράση «, τον
Πρόεδρο της Επιτροπής Οικονοµικών της Βουλής».

Άρθρο 2

Στο άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Κοινοβου-
λευτικό) µετά το τέλος του πρώτου εδαφίου προστίθεται εδάφιο,
ως εξής:

«Οι ανωτέρω ρυθµίσεις εφαρµόζονται αναλόγως στην περί-
πτωση εγκύων Βουλευτών, για το χρονικό διάστηµα του τελευ-
ταίου µήνα της κύησης, καθώς και αυτού που ακολουθεί τον
τοκετό.» 

ΙΙ. ΜΕΡΟΣ Β’

Άρθρο 3

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 19 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει, µετά τη λέξη «υλικών», προστίθενται τα
εξής: «και παγίων, παροχής υπηρεσιών».

2. Η παρ. 1 του άρθρου 21 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής:

«1. Η Διεύθυνση Τεχνικών Υπηρεσιών είναι αρµόδια για τη διε-
ξαγωγή της διαδικασίας σύναψης, την εποπτεία και την επίβλεψη
δηµόσιας σύµβασης έργου ή µελέτης της Βουλής, την εκπόνηση
µελέτης από την ίδια, για τα κτήρια της Βουλής, τους περιβάλ-
λοντες χώρους τους και το Σταθµό Οχηµάτων, καθώς και για τη
συντήρηση και κανονική λειτουργία των εγκαταστάσεων των κτη-
ρίων αυτών.» 

Άρθρο 4

1. Ο τίτλος του άρθρου 149 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: «Διαδικασία σύ-
ναψης συµβάσεων».

2. Η παρ. 1 του άρθρου 149 του Κανονισµού της Βουλής (Μέ-
ρος Β’), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η Βουλή δεν εντάσσεται στις Κεντρικές Κυβερνητικές Αρχές,
κατά την έννοια της νοµοθεσίας για τις δηµόσιες  συµβάσεις. Για
τη σύναψη σύµβασης της Βουλής που συνεπάγεται δαπάνη του
προϋπολογισµού της εφαρµόζονται, κατ’ αναλογίαν, οι διατάξεις
της ως άνω νοµοθεσίας, µε εξαίρεση τις διατάξεις των άρθρων
36 και 38 του ν. 4412/2016 (ΦΕΚ Α’147) και του Μέρους Πρώτου
του ν. 4013/2011 (ΦΕΚ Α’204), ενόψει της ανάπτυξης Συστήµα-
τος Ηλεκτρονικών Συµβάσεων της Βουλής, και µε την επιφύλαξη
ειδικών ρυθµίσεων του παρόντος Κανονισµού. 

Όπου στη νοµοθεσία για τις δηµόσιες συµβάσεις προβλέπεται
χρήση ή ανάρτηση στο «Εθνικό Σύστηµα Ηλεκτρονικών Δηµο-
σίων Συµβάσεων (Ε.Σ.Η.ΔΗ.Σ.)» ή στο «Κεντρικό Ηλεκτρονικό
Μητρώο Δηµοσίων Συµβάσεων (Κ.Η.Μ.ΔΗ.Σ.)», νοείται χρήση ή
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ανάρτηση στη Διαδικτυακή Πύλη της Βουλής των Ελλήνων. 
Όπου στην ως άνω νοµοθεσία προβλέπεται ενέργεια ή πράξη

Υπουργού, νοείται ενέργεια ή πράξη του Προέδρου της Βουλής
ή του εξουσιοδοτηµένου από αυτόν οργάνου. 

Με κοινή απόφαση του Προέδρου της Βουλής και του Υπουρ-
γού Οικονοµίας και Ανάπτυξης, τηρουµένων, εφόσον απαιτείται,
των διατάξεων περί προστασίας δεδοµένων προσωπικού χαρα-
κτήρα, δύνανται να ρυθµίζονται θέµατα που αφορούν τη διασύν-
δεση και τη διαλειτουργικότητα της Διαδικτυακής Πύλης της
Βουλής των Ελλήνων µε το «Εθνικό Σύστηµα Ηλεκτρονικών Δη-
µοσίων Συµβάσεων (Ε.Σ.Η.ΔΗ.Σ.)» και το «Κεντρικό Ηλεκτρονικό
Μητρώο Δηµοσίων Συµβάσεων (Κ.Η.Μ.ΔΗ.Σ.)». 

Με αποφάσεις του Προέδρου της Βουλής ρυθµίζονται, κατά
τρόπο αποκλειστικό, λοιπές λεπτοµέρειες εφαρµογής της πα-
ρούσας.»

3. Η παρ. 2 του άρθρου 149 του Κανονισµού της Βουλής (Μέ-
ρος Β’), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 

«2. Επιτρέπεται η σύναψη δηµόσιας σύµβασης, µε απευθείας
ανάθεση, µέχρι ποσού είκοσι χιλιάδων (20.000) ευρώ, και µε συ-
νοπτικό διαγωνισµό, µέχρι ποσού εξήντα χιλιάδων (60.000) ευρώ.
Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής ή του οργάνου που έχει
εξουσιοδοτήσει και µετά από αιτιολογηµένη εισήγηση της αρµό-
διας διεύθυνσης της Βουλής, είναι δυνατή υπέρβαση των εν
λόγω ορίων, τηρουµένων των ορίων της σχετικής νοµοθεσίας
της Ευρωπαϊκής Ένωσης.»

4. Η παρ. 3 του άρθρου 149 του Κανονισµού της Βουλής (Μέ-
ρος Β’), όπως ισχύει, αντικαθίσταται ως εξής: 

«3. Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής, συγκροτείται Επι-
τροπή Εξέτασης Προδικαστικών Προσφυγών, η οποία έχει ως
αποκλειστική αρµοδιότητα, την επίλυση, µετά από άσκηση προ-
δικαστικής προσφυγής, των διαφορών που αφορούν το στάδιο
το οποίο προηγείται της σύναψης δηµόσιων συµβάσεων της
Βουλής, εξαιρουµένης της περίπτωσης του συνοπτικού διαγω-
νισµού.

Η Επιτροπή συγκροτείται από έναν επίτιµο δικαστικό λει-
τουργό, µε βαθµό τουλάχιστον Προέδρου Εφετών και πείρα στις
δηµόσιες συµβάσεις, ως Πρόεδρο, µε τον αναπληρωτή του, ένα
µέλος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, που ορίζει, µε τον
αναπληρωτή του, ο Πρόεδρος του Νοµικού Συµβουλίου του Κρά-
τους, και ένα µέλος του επιστηµονικού προσωπικού της Επιστη-
µονικής Υπηρεσίας της Βουλής, που προτείνεται, µε τον ανα-
πληρωτή του, από τον Πρόεδρο του Επιστηµονικού Συµβουλίου
της Βουλής. Για την επιλογή του Προέδρου της Επιτροπής και
του αναπληρωτή του, ο Πρόεδρος της Βουλής απευθύνει στους
Προέδρους των Ανώτατων Δικαστηρίων της Χώρας (Συµβούλιο
της Επικρατείας, Άρειο Πάγο, Ελεγκτικό Συνέδριο) ερώτηµα,
προκειµένου να υποδείξουν, έκαστος, δύο τουλάχιστον ενδιαφε-
ροµένους, εφόσον αυτοί συναινούν. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής
και ο αναπληρωτής του επιλέγονται, µετά από εισήγηση του
Προέδρου της Βουλής, από τη Διάσκεψη των Προέδρων, µε από-
λυτη πλειοψηφία των παρόντων µελών.

Ο Πρόεδρος της Επιτροπής και ο αναπληρωτής του, καθώς
και το µέλος του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους, ορίζονται
για τριετή θητεία. Το µέλος του επιστηµονικού προσωπικού της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής και ο αναπληρωτής του
ορίζονται για θητεία ενός έτους. Η θητεία των ως άνω παρατεί-
νεται αυτοδικαίως µέχρι το διορισµό νέων. Σε περίπτωση κατά
την οποία υφίσταται εκκρεµής υπόθεση, η θητεία των ως άνω
παρατείνεται αυτοδικαίως έως την ολοκλήρωσή της. Εκκρεµής
θεωρείται η υπόθεση επί της οποίας η Επιτροπή έχει συνέλθει
τουλάχιστον µία φορά. Σε περίπτωση θανάτου, παραίτησης ή
απώλειας της ιδιότητας υπό την οποία έχει επιλεγεί µέλος της
Επιτροπής, ορίζεται αντικαταστάτης του για το υπόλοιπο της θη-
τείας, κατά την ως άνω προβλεπόµενη διαδικασία επιλογής.

Ο Πρόεδρος και τα µέλη της Επιτροπής απολαύουν προσωπι-
κής και λειτουργικής ανεξαρτησίας κατά την άσκηση των καθη-
κόντων τους. Ο Πρόεδρος της Επιτροπής και ο αναπληρωτής
του λαµβάνουν αποζηµίωση, το ύψος της οποίας ορίζεται µε
απόφαση του Προέδρου της Βουλής. 

Ζητήµατα σχετικά µε την υποστήριξη της Επιτροπής και κάθε
άλλο ζήτηµα σχετικό µε τη λειτουργία της ρυθµίζονται µε από-

φαση του Προέδρου της Βουλής. 
Κατά τα λοιπά, εφαρµόζονται κατ’ αναλογίαν οι σχετικές για

το Δηµόσιο διατάξεις, ως προς την έννοµη προστασία κατά τη
σύναψη δηµοσίων συµβάσεων (Βιβλίο IV του ν. 4412/2016, όπως
ισχύει). Με απόφαση του Προέδρου της Βουλής µπορεί να ρυθ-
µίζεται κάθε ειδικό ζήτηµα, κατά παρέκκλιση από τις ως άνω δια-
τάξεις. 

Μέχρι συγκροτήσεως της ως άνω Επιτροπής, εφαρµόζονται
κατ’ αναλογίαν οι διατάξεις των άρθρων 127 και 221 του ν. 4412/
2016.» 

5. Η παράγραφος 4 του άρθρου 149 του Κανονισµού της Βου-
λής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, καταργείται, και οι παράγραφοι 5,
6 και 7 αναριθµούνται σε 4, 5 και 6 αντιστοίχως.

Άρθρο 5

Στο άρθρο 151 του Κανονισµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως
ισχύει, προστίθεται παράγραφος 5, ως εξής: 

«5. Τεχνικοί υπάλληλοι της Βουλής, που διαθέτουν τα ανα-
γκαία προσόντα, µπορούν να εγγράφονται στο Μητρώο του άρ-
θρου 221 παρ. 8 στοιχείο η’ του ν. 4412/ 2016 (ΦΕΚ Α’ 147), µε
άδεια του Προέδρου της Βουλής.»

Άρθρο 6

1. Στην παρ. 1 του άρθρου 152 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει, προστίθεται εδάφιο, ως εξής: 

«Οι ελάχιστες απαιτούµενες προδιαγραφές τεχνικής επάρ-
κειας της Διεύθυνσης Τεχνικών  Υπηρεσιών της Βουλής των Ελ-
λήνων, για τη διεξαγωγή της διαδικασίας σύναψης, την εποπτεία
και την επίβλεψη δηµόσιας σύµβασης έργου ή µελέτης, καθορί-
ζονται µε απόφαση του Προέδρου της Βουλής, κατά παρέκκλιση
από τις σχετικές διατάξεις για το Δηµόσιο.»

2. Στην παρ. 2 του άρθρου 152 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει, προστίθεται η φράση, «, στο οποίο µπο-
ρούν να συµµετέχουν και υπάλληλοι του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών».

3. Στην παρ. 4 του άρθρου 152 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει, απαλείφεται η φράση «, τον Προϊστά-
µενο της Διεύθυνσης Τεχνικών Υπηρεσιών της Βουλής».

4. Στην παρ. 5 του άρθρου 152 του Κανονισµού της Βουλής
(Μέρος Β’), όπως ισχύει: α) µετά τη λέξη «µπορεί» προστίθεται
η φράση «κατά παρέκκλιση από τις σχετικές διατάξεις για το Δη-
µόσιο,», β) στο τέλος της παραγράφου προστίθενται οι φράσεις
«, στο οποίο µπορούν να συµµετέχουν και υπάλληλοι του Υπουρ-
γείου Υποδοµών και Μεταφορών. Σε κάθε περίπτωση, εφαρµό-
ζεται η επόµενη παράγραφος του παρόντος άρθρου.».

Άρθρο 7

Στο υποστοιχείο αε’ του στοιχείου α’ της υπόπαραγράφου Γ’
της παραγράφου 3 του άρθρου 82 (πρώην 88/76) του Κανονι-
σµού της Βουλής (Μέρος Β’), όπως ισχύει, η φράση «, µε ανα-
πληρωτή του ένα µέλος ΔΕΠ της Εθνικής Σχολής Δηµόσιας
Διοίκησης και Αυτοδιοίκησης που υποδεικνύει αυτός» αντικαθί-
σταται από τη φράση «µε αναπληρωτή του ένα µέλος ΔΕΠ εν-
ταγµένο στο Μητρώο του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης
και Αυτοδιοίκησης (Ε.Κ.Δ.Δ.Α.) που υποδεικνύει αυτός».

Άρθρο 8

Στο εδάφιο δεύτερο της παραγράφου 3 του άρθρου 1 της από
3 Αυγούστου 2016 Απόφασης της Ολοµέλειας της Βουλής των
Ελλήνων (ΦΕΚ 146 Α’/5.8.2016) «Για την τροποποίηση διατάξεων
του Κανονισµού της Βουλής - Μέρος Β’ (ΦΕΚ 51 Α’/10.4.1997)»,
η λέξη «Μαρτίου» αντικαθίσταται από τη λέξη «Ιουνίου».

Άρθρο 9

Η ισχύς των διατάξεων της παρούσας τροποποίησης αρχίζει
από τη δηµοσίευσή τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
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εκτός αν ορίζεται διαφορετικά σε επιµέρους διατάξεις.

Αθήνα,                   2017  

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΤΗΣ ΒΟΥΛΗΣ

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την

ψήφιση στο σύνολο της παραπάνω πρότασης. 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ανακοινώσω

ότι οι Υπουργοί Εξωτερικών, Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευ-
µάτων, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Οικονοµικών και οι Ανα-
πληρωτές Υπουργοί Εσωτερικών και Οικονοµικών κατέθεσαν
στις 11-1-2017 σχέδιο νόµου: «Τροποποίηση του Κώδικα του Ορ-
γανισµού του Υπουργείου Εξωτερικών και λοιπές διατάξεις».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.

3974 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύ-
ρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για Συνεργασία στον τοµέα
του Τουρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύ-
πτου και άλλες διατάξεις».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη Διαρκή Επιτροπή κατά πλειοψη-
φία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να
λάβουν τον λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως αυτής
της συµφωνίας.

Υπήρξε η ψήφος «ΠΑΡΩΝ» της Χρυσής Αυγής και η ψήφος
κατά του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας. Εποµένως, οι εκ-
πρόσωποι της Χρυσής Αυγής και του ΚΚΕ, αν θέλουν, µπορούν
να λάβουν τον λόγο ως αντιρρησίες.

Κυρία Ζαρούλια, ορίστε, έχετε τον λόγο για πέντε λεπτά.
ΕΛΕΝΗ ΖΑΡΟΥΛΙΑ: Συζητούµε σήµερα στην Ολοµέλεια την

κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για Συνεργασία στον τοµέα
του Τουρισµού µεταξύ Ελλάδας και Αιγύπτου. Με το εν λόγω
µνηµόνιο επιδιώκεται η ενθάρρυνση και η προώθηση της τουρι-
στικής συνεργασίας µεταξύ των δύο χωρών µε διαφόρους τρό-
πους προς όφελος και των δύο χωρών. 

Όπως είχαµε επισηµάνει και κατά την τοποθέτησή µας στην
επιτροπή, για να υπάρξει ουσιαστική και αποδοτική συνεργασία
στον τουριστικό τοµέα –εν προκειµένω, µε την Αίγυπτο, αλλά και
µε οποιαδήποτε άλλη χώρα- θα πρέπει ακριβώς να υπάρξει το
πλαίσιο εκείνο που θα ενισχύσει την ανταγωνιστικότητα του του-
ρισµού µας έναντι άλλων χωρών και θα καταστήσει την πατρίδα
µας σταθερό τουριστικό προορισµό. Αλλιώς, καµµία συµφωνία
ή κανένα µνηµόνιο κατανόησης και συνεργασίας δεν θα έχει ου-
σία.

Πώς, όµως, εννοούµε την ενίσχυση του τουρισµού; Με τον
ΦΠΑ στα νησιά; Με το 13% ΦΠΑ για τη διαµονή στα τουριστικά
καταλύµατα; Με την απουσία εθνικού σχεδίου για τον τουρισµό; 

Για τη χρονιά που ήδη διανύουµε πολλοί είναι αυτοί που εκτι-
µούν ότι η ελληνική τουριστική βιοµηχανία θα ωφεληθεί για µία
ακόµα χρονιά από το κλίµα ανασφάλειας που επικρατεί στην
Τουρκία. Υπάρχουν ήδη στοιχεία για αύξηση των προκρατήσεων
για το 2017. 

Το 2016 η πατρίδα µας φαίνεται να ωφελήθηκε έως ένα βαθµό
από τα αρνητικά γεγονότα στην Τουρκία, είτε επρόκειτο για τρο-
µοκρατικά χτυπήµατα, είτε για το εµπάργκο που είχε επιβάλει η
Ρωσία σε τουρκικά προϊόντα και υπηρεσίες. Έτσι ένα µέρος των
Γερµανών και άλλων τουριστών από τη Δυτική Ευρώπη αλλά και
Ρώσων µετακινήθηκε από την Τουρκία προς τη χώρα µας. Η Ελ-
λάδα είχε το δεκάµηνο Ιανουαρίου-Οκτωβρίου ρυθµό αύξησης
4,7% στο σύνολο των αφίξεων και 5,7% στις αεροπορικές αφίξεις
το ενδεκάµηνο Ιανουαρίου-Νοεµβρίου.

Αντιθέτως, η Τουρκία είχε πτώση του εισαγόµενου τουρισµού
κατά 21,35% τον Νοέµβριο του 2016, σε σύγκριση µε τον αντί-
στοιχο µήνα του 2015. Στο ενδεκάµηνο Ιανουαρίου-Νοεµβρίου η
πτώση στις αφίξεις έφτασε το 30,85%, σε σύγκριση µε το αντί-
στοιχο διάστηµα του 2015.

Παύουν πλέον να επιλέγουν την Τουρκία σαν τουριστικό προ-
ορισµό Βέλγοι και Ολλανδοί. Αυτό είναι κάτι που η πατρίδα µας
πρέπει να το εκµεταλλευθεί περαιτέρω, γιατί µέχρι πρότινος, δυ-
στυχώς, η Τουρκία είχε καταστεί επιθυµητός τουριστικός προ-
ορισµός για πολλούς Ευρωπαίους.

Άρα, ερχόµαστε στον αρχικό µας προβληµατισµό: Ενίσχυση
του τουρισµού, ενίσχυση της ανταγωνιστικότητάς του. Πώς θα
γίνει αυτό στην πράξη; Πώς θα γίνει η πατρίδα µας σταθερός
τουριστικός προορισµός; 

Πρέπει να εµπλουτιστεί το ελληνικό τουριστικό προϊόν µε υπο-
δοµές, προϊόντα και εναλλακτικές µορφές τουρισµού. Οι εναλ-
λακτικές µορφές µετατρέπουν το προϊόν σε ποιοτικότερο, απευ-
θύνονται σε καλύτερης ποιότητας επισκέπτες και αναβαθµίζουν

ποιοτικά τον χρόνο παραµονής στον προορισµό. 
Θα πρέπει να αναπτύξουµε τον τουρισµό σε νέες περιοχές,

εκεί που υπάρχουν υποδοµές, αλλά συγχρόνως δεν έχουν κτιστεί
πολλά καταλύµατα. Να γίνουν καταλύµατα εκεί που οι τόποι
έχουν στερηθεί, λόγω αυτής της υπερσυγκέντρωσης, τα οφέλη
δεκαετιών τουριστικής ανάπτυξης. 

Θα πρέπει να στοχεύουµε στην αναβάθµιση της προσφοράς
σε ποιοτικότερα επίπεδα. Καταλύµατα και υποδοχές που ανα-
πτύχθηκαν παλαιότερα παρουσιάζουν πρόβληµα ποιότητος, µια
και πολλά δεν έχουν ανακαινιστεί, αλλά και ανεπάρκειας στην
εξυπηρέτηση της τουριστικής ζήτησης. 

Τα καταλύµατα πρέπει όλα να ανακαινιστούν σε επίπεδο ανώ-
τερο και όλοι οι επιχειρηµατίες να βοηθηθούν µε προγράµµατα
ΕΣΠΑ. Ο ανταγωνισµός µε άλλες χώρες είναι µεγάλος και πρέπει
να µπορούµε να αντεπεξέλθουµε στις νέες ανάγκες.

Σχετικά µε τις υποδοµές αεροδρόµια και λιµάνια, πρέπει όπου
υπάρχει ανάγκη να γίνουν τα απαραίτητα έργα αναβάθµισης. 

Ταυτόχρονα θα πρέπει να στοχεύουµε στην αναβάθµιση ποι-
ότητας υπηρεσιών, µέσω εκπαίδευσης των εργαζόµενων και των
επιχειρηµατιών στον τουρισµό. Τα στελέχη που εργάζονται στον
τουρισµό πρέπει να αναβαθµίσουν τις γνώσεις τους. 

Οι ανώτερες σχολές τουριστικής εκπαίδευσης πρέπει να ενι-
σχυθούν και όχι να κλείσουν. Θα πρέπει να ενισχυθεί και να ανα-
βαθµιστεί το τουριστικό µάρκετινγκ, µε σκοπό την αναβάθµιση
και τη δυναµική προβολή της πατρίδας µας. 

Ο τουρισµός θα πρέπει να συνδεθεί µε την τοπική οικονοµία,
µέσω ανάπτυξης βιοτεχνίας, αγαθών και µέσω της προώθησης
των τοπικών προϊόντων, όπως επί παραδείγµατι η φέτα, το λάδι,
οι ελιές και άλλα αγαθά της πατρίδας µας. Ακόµα και αυτά, µε
τις πολιτικές των µεταπολιτευτικών κυβερνήσεων, κινδυνεύουµε
να τα χάσουµε.

Επίσης, οι οριζόντιες αυξήσεις επιβαρύνουν όλες τις άλλες
δοµές του ελληνικού τουρισµού, επηρεάζοντας καταλυτικά τους
κλάδους ενοικίασης αυτοκινήτων, µεταφορών, τουριστικών λεω-
φορείων, διοργάνωσης συνεδρίων, ταξιδιωτικών γραφείων, ε-
στίασης κ.λπ..

Η αυξηµένη ροή λαθροµεταναστών έχει δηµιουργήσει µείζον
θέµα στον τουρισµό. Σύµφωνα µε στοιχεία του Γερµανικού Ταξι-
διωτικού Συνδέσµου που αφορούν στους πρώτους µήνες του
τρέχοντος έτους, παραδοσιακά στην πρώτη θέση των προτιµή-
σεων των Γερµανών ταξιδιωτών παραµένουν οι ελληνικοί προ-
ορισµοί, όπως η Κρήτη, η Ρόδος και η Κέρκυρα. Ωστόσο δεν
συµβαίνει το ίδιο µε τη Σάµο και την Κω, τη Λέσβο και τη Χίο, για
παράδειγµα, λόγω της αθρόας άφιξης λαθροµεταναστών, κάτι
που για τα νησιά αυτά είναι πλέον καθεστώς και θα επιτείνει την
ήδη άσχηµη τουριστική κίνηση σε αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ο τριπλασιασµός του ΦΠΑ πέρυσι, η περαιτέρω αύξησή του
φέτος από 23% σε 24%, η κατάργηση της απαλλαγής των ξενο-
δοχειακών µονάδων από τον ΕΝΦΙΑ και η επιβολή συντελεστή
0,1%, καθώς και η αύξηση των ασφαλιστικών εισφορών, έχουν
φέρει και θα φέρουν λίαν συντόµως, πολλές τουριστικές επιχει-
ρήσεις που οριακά σώθηκαν τα τελευταία πέντε χρόνια της ύφε-
σης, στα όρια της επιβίωσης.

Ας αναδείξουµε και ας αξιοποιήσουµε διάφορες µορφές του-
ρισµού: Ναυτικός τουρισµός, τουρισµός επίσκεψη πόλεων, ια-
τρικός τουρισµός, πολιτιστικός-θρησκευτικός τουρισµός, συνεδ-
ριακός και επαγγελµατικός τουρισµός και φυσικά ο αγροτουρι-
σµός και ο οικοτουρισµός.

Ας βελτιώσουµε και προσαρµόσουµε τις υποδοµές, ώστε όλες
αυτές οι µορφές τουρισµού να είναι εφικτές για όλον τον χρόνο.
Η απλοποίηση των διαδικασιών αδειοδότησης και λειτουργίας
τουριστικών εγκαταστάσεων και υποδοµών είναι απαραίτητη.
Διαρκές ζητούµενο ο ποιοτικός τουρισµός και η αύξηση της του-
ριστικής δαπάνης. Τα συνολικά νούµερα µπορεί να φαίνεται ότι
ευηµερούν. Ωστόσο, το µεγάλο στοίχηµα της τουριστικής βιοµη-
χανίας στην Ελλάδα παραµένει η προσέλκυση του ποιοτικού του-
ρισµού και η αύξηση της κατά κεφαλήν δαπάνης του τουρίστα. 

Ας ενισχύσουµε µε κάθε τρόπο τον τουρισµό προς όφελος της
εθνικής µας οικονοµίας, προς όφελος της πατρίδας µας. 
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Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο

παραπάνω, γιατί χθες στην επιτροπή η κυρία Υπουργός µίλησε
επί µακρόν. Η συζήτηση γενικεύεται, κάτι που είναι αντικειµενικό
µε αφορµή και τη σύµβαση. Για τον λόγο αυτόν, θα θέλαµε να
πούµε ορισµένα πράγµατα για τις εξελίξεις. 

Κατά την εκτίµησή µας, αυτές οι εξελίξεις είναι άµεσα συνδε-
δεµένες µε την εξέλιξη της παγκόσµιας καπιταλιστικής οικονο-
µίας, τις εξελίξεις στην Ευρωπαϊκή Ένωση, την εξέλιξη της κρί-
σης στην Ελλάδα, µε τις ενδοϊµπεριαλιστικές αντιθέσεις στη Με-
σόγειο, τις ιµπεριαλιστικές επεµβάσεις και τις συνέπειες που
προκαλούν στους λαούς µε προσφυγιά και µετανάστευση πέρα
από το θάνατο. 

Οι εξελίξεις είναι συνδεδεµένες µε την παρέµβαση του αστι-
κού κράτους και των πολιτικών των κυβερνήσεων του κεφαλαίου
που υλοποιούν τους σχεδιασµούς των µονοπωλιακών και επιχει-
ρηµατικών οµίλων ανοίγοντας νέα πεδία κερδοφορίας µέσα από
τα λεγόµενα µνηµόνια συνεργασίας, όπως αυτό που συζητάµε
σήµερα. 

Όλες οι ελληνικές κυβερνήσεις κινήθηκαν και κινούνται στη
βάση των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης και της στρα-
τηγικής που έχει συµφωνηθεί στις διάφορες συνθήκες της. Αυ-
τές οι συνθήκες συµπυκνώνουν τις ανάγκες των ευρωπαϊκών µο-
νοπωλίων στις σύγχρονες συνθήκες του οξυµένου διεθνούς αν-
ταγωνισµού. Κοινός τους στόχος είναι η άνοδος της συγκέντ-
ρωσης και της συγκεντροποίησης σε όλους τους κλάδους και η
δηµιουργία ισχυρών επιχειρηµατικών οµίλων που να µπορούν να
αντεπεξέλθουν µε καλύτερους όρους στον διεθνή ανταγωνισµό. 

Οι συµφωνίες του ελληνικού κεφαλαίου µε ξένα κεφάλαια διέ-
πονται, όπως όλες οι σχέσεις µεταξύ καπιταλιστών, ταυτόχρονα
από συνεργασία αλλά και από ανταγωνισµούς, από µεγάλες δια-
φωνίες και αντιθέσεις. 

Η βελτίωση των στόχων της ανταγωνιστικότητας των µονοπω-
λίων του τουριστικού κλάδου, συνδυάζεται µε το χτύπηµα των
δικαιωµάτων των εργατοϋπαλλήλων του κλάδου.

Η Υπουργός, λοιπόν, στην επιτροπή αναφέρθηκε, όπως είπα,
επί µακρόν στην πολιτική που ασκεί και µας κάλεσε να χαρούµε
µε την επιτυχία στον τουρισµό, µε την επιτυχία της Κυβέρνησης.
Έχει δίκιο η Υπουργός να χαίρεται µε τις εξελίξεις, αφού ο ρόλος
της, όπως εξάλλου τον προβάλλει, είναι να δηµιουργεί τις προ-
ϋποθέσεις και τις αναγκαίες συνθήκες µε την πολιτική που ασκεί,
ώστε οι επιχειρηµατικοί όµιλοι να κάνουν «επικερδείς business»,
όπως το λέει. 

Όπως σηµείωσε και στην επιτροπή, όλα τα Υπουργεία συνερ-
γάστηκαν και αντιµετώπισαν τα προβλήµατα µε γρήγορες διαδι-
κασίες συµβάλλοντας µε τα έργα υποδοµών, δρόµων, λιµανιών,
αεροδροµίων και άλλες δράσεις στην ανάπτυξη του τουρισµού. 

Ο εκπρόσωπος του Συνδέσµου των µεγάλων τουριστικών επι-
χειρήσεων επιχαίρει την Κυβέρνηση για την υλοποίηση όλων των
αιτηµάτων που έχουν καταθέσει και οδήγησαν σε νέο ρεκόρ κερ-
δών των επιχειρήσεων. Καταθέτει δε αιτήµατα προς υλοποίηση,
όπως τη µείωση της φορολογίας των επιχειρήσεων, την επιχο-
ρήγηση για νέα αναπτυξιακά σχέδια, την αξιοποίηση µεγαλύτε-
ρου µέρους του ΕΣΠΑ και τη δυνατότητα για παραπέρα ευελιξία. 

Απαιτούν δε, προβάλλοντας το απάνθρωπο πρόσωπο του συ-
στήµατος, µέτρα ενάντια στους πρόσφυγες και µετανάστες, για
να µη χαλάει η µόστρα και να µη γίνονται εµπόδιο στην κερδο-
φορία τους. 

Είναι χαρακτηριστική η έκφραση ξενοδόχου στην Κρήτη –δεν
γνωρίζω αν µιλούσε ως εκπρόσωπός τους-, όταν γινόταν η συ-
ζήτηση για µεταφορά µέρους προσφύγων στο νησί, ο οποίος
έλεγε ότι η επιχειρηµατικότητα και η ανθρωπιά είναι έννοιες αν-
τίθετες. Αυτό βέβαια επιβεβαιώθηκε και αυτές τις µέρες µε την
άρνηση ξενοδόχων να περάσουν οι πρόσφυγες στους χώρους
τους τις παγωµένες µέρες. 

Οι επιχειρηµατίες του κλάδου έχουν φέτος ενάµισι εκατοµµύ-
ριο λόγους επιπλέον να πανηγυρίζουν και να χαίρονται, όπως η
κυρία Υπουργός ή η Κυβέρνηση, όσες είναι και οι επιπλέον αφί-

ξεις. Έχουν δισεκατοµµύρια λόγους παραπάνω, όσα είναι και τα
επιπλέον δισεκατοµµύρια κερδών που τσέπωσαν αυτήν την πε-
ρίοδο. 

Αυτή η πορεία δεν µπορεί παρά να περνά µέσα από την άνοδο
του βαθµού εκµετάλλευσης των εργαζοµένων και την αύξηση
της πίεσης στους αυτοαπασχολούµενους. 

Στον κλάδο του τουρισµού επιταχύνθηκαν οι εξελίξεις που
οδηγούν ακόµα σε µεγαλύτερη εκµετάλλευση των εργαζοµένων
µε απληρωσιά, µε εντατικοποίηση της δουλειάς, µε συγκεντρο-
ποίηση του κλάδου µέσα από αγοραπωλησίες, συγχωνεύσεις και
εξαγορές µε την εφαρµογή όλου του αντεργατικού πλαισίου που
τώρα πλέον θα αγγίζει όλο και περισσότερους χώρους. Σε συν-
θήκες έντονης και σκληρής επίθεσης του µονοπωλιακού κεφα-
λαίου σε ηλεκτρονικό και διεθνές επίπεδο και µε τους ανταγωνι-
σµούς να οξύνονται, παίρνουν µια ακόµα πιο επικίνδυνη τροπή.

Τα συµφέροντα των εργοδοτών και εργαζοµένων είναι εντε-
λώς αντιτιθέµενα, συγκρουόµενα, σε καµµία περίπτωση δεν ταυ-
τίζονται αυτά. Τα ρεκόρ κερδών του τουρισµού πραγµατοποιού-
νται πάνω στην όλο και βαθύτερη εκµετάλλευση των εργαζοµέ-
νων στον τουρισµό. Σειρά νόµων που ψηφίστηκαν από τις ελλη-
νικές κυβερνήσεις και διατηρούνται από τη σηµερινή και απο-
φάσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ενίσχυσαν την τάση συγκέν-
τρωσης, συγκεντροποίησης και ισχυροποίησης των µονοπωλια-
κών οµίλων. Οι καπιταλιστές του κράτους αξιοποίησαν και αξιο-
ποιούν στο έπακρο αυτό το νοµικό και θεσµικό πλαίσιο για να αυ-
ξήσουν το βαθµό εκµετάλλευσης. Για παράδειγµα, η αποχώρηση
πολλών ξενοδόχων από τις οργανώσεις τους, ειδικά στις µεγά-
λες τουριστικές περιοχές, συνοδεύεται µε κάθετη πτώση του
µέσου µισθού, στις περισσότερες περιπτώσεις στα όρια της Εθ-
νικής Γενικής Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας και ακόµη παρα-
κάτω.

Οι εργαζόµενοι στον τουρισµό ζουν τις συνέπειες της ανάπτυ-
ξης µε γενίκευση της ελαστικής εργασίας, µε συµβάσεις µιας
ηµέρας, µε µαύρη εργασία, αδήλωτη, ανασφάλιστη, απλήρωτη,
µε εκτεταµένη εντατικοποίηση, µε καταστρατήγηση του σταθε-
ρού ηµερήσιου χρόνου δουλειάς, µε παραβίαση της εβδοµαδι-
αίας ανάπαυσης µε πολυαπασχόληση, µε κατάργηση από την
Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και του τελευταίου δικαιώµατος, αυτού
του δικαιώµατος λήψης εφάπαξ µε είκοσι χρόνια στο επάγγελµα. 

Όσον αφορά στο ύψος του µισθού αλλά και γενικότερα τα δι-
καιώµατα των εργαζοµένων του κλάδου, επειδή είπα ότι θα σας
φέρω και στοιχεία που σοκάρουν, κυρία Υπουργέ, πρέπει να
πούµε ότι από 885,69 ευρώ που ήταν το 2012, σήµερα ο µισθός
είναι στα 586 ευρώ µεικτά ή στα 511 για τους νέους κάτω των εί-
κοσι πέντε ετών. Δηλαδή, για να καταλάβουν όλοι περί τίνος µι-
λάµε, µιλάµε για 300 λιγότερα το µήνα έως 450 ευρώ λιγότερα
το µήνα για τους εργαζόµενους σε αυτόν τον κλάδο που εσείς
λέτε ότι αναπτύσσεται µε γοργούς ρυθµούς, µε απλήρωτες πια
τις ατέλειωτες υπερωρίες τις οποίες υποχρεώνουν τους εργαζό-
µενους, µε κατάργηση αποζηµιώσεων σε περίπτωση απόλυσης,
αφού η δοκιµαστική περίοδος µε νόµο της κυβέρνησης της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ πήγε στον ένα χρόνο από δύο
µήνες που ήταν. Και αυτή η ρύθµιση, όπως και όλες οι άλλες ανα-
τροπές διατηρούνται και σήµερα. 

Η γενικευµένη µαθητεία διαµορφώνει ακόµη πιο φτηνή εργα-
τική δύναµη στον τουρισµό, αφού οι αµοιβές στην καλύτερη πε-
ρίπτωση δεν ξεπερνούν τα 300 ευρώ το µήνα. Η Κυβέρνηση µε
εργαλείο τον ΟΑΕΔ και τα προγράµµατα επιδότησης εργασίας,
όπως ισχυρίζεται, αυξάνει ακόµη περισσότερο την κερδοφορία
των επιχειρηµατικών οµίλων, αφού µειώνει ακόµη περισσότερο
το λεγόµενο εργατικό κόστος και παραχωρεί πακτωλό δισεκα-
τοµµυρίων µε επιταγές εργασίας στο κεφάλαιο. Δεν φτάνει ο µε-
σαίωνας που διαµορφώνεται από τους επιχειρηµατικούς οµί-
λους, όχι µόνο µε την ανοχή αλλά και µε τη καθοδήγηση της Κυ-
βέρνησης, ανέτρεψαν ακόµα και τις ρυθµίσεις που υπήρχαν για
την ενίσχυση από την ανεργία µε µείωση των επιδοµάτων. Σή-
µερα που συζητούµε δεν έχουν καταβληθεί ακόµα τα επιδόµατα
ανεργίας στην Ρόδο, στην Κω, στην Κέρκυρα, παντού. Η Κυβέρ-
νηση έχει κάνει παύση πληρωµών στους  άνεργους σε αυτά τα
επιδόµατα, σε αυτά τα ισχνά επιδόµατα για αυτούς τους εργα-
ζόµενους.
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Άρα, από το ετήσιο εισόδηµα, κυρία Υπουργέ, των εργαζοµέ-
νων που ήταν 5.300 ευρώ για παράδειγµα το 2012, σήµερα είναι
3.066 το ετήσιο εισόδηµά τους, δηλαδή περνάνε σήµερα µε 255
ευρώ µέσο όρο το µήνα για όλο το χρόνο. Άρα, λοιπόν, τι χαίρε-
στε για αυτήν την εξέλιξη του τουρισµού; Ποιον ευνοεί; Αυτή
είναι η ανάπτυξη λοιπόν, πακτωλός κερδών από τη µία για τους
επιχειρηµατικούς οµίλους και φτώχεια, εξαθλίωση από την άλλη
των εργαζοµένων. Η κατάσταση αυτή θα χειροτερεύσει µπροστά
στην αξιολόγηση, στο ξεδίπλωµα της αντιλαϊκής πολιτικής της
Κυβέρνησης που αφορά τις συλλογικές συµβάσεις εργασίας, τις
οµαδικές απολύσεις, τη συνέχιση της επίθεσης στα εργασιακά
δικαιώµατα και στις συνδικαλιστικές ελευθερίες. 

Ο τουρισµός και οι διακοπές στο πλαίσιο αυτού του δρόµου
ανάπτυξης που υπηρετείτε του καπιταλισµού είναι πολυτελές εµ-
πόρευµα και όχι κοινωνικό δικαίωµα. Στο πλαίσιο αυτό, όλο και
περισσότεροι θα στερούνται αυτή τη δυνατότητα στις διακοπές
και στην αναψυχή. 

Επειδή ο χρόνος όντως είναι λίγος, το µνηµόνιο συνεργασίας
Ελλάδας-Αιγύπτου απευθύνεται στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους, στα τουριστικά πρακτορεία, στα τουριστικά γραφεία που
καλούνται να προωθήσουν τουριστικά πακέτα, να συνδυάζουν
επισκέψεις στην Ελλάδα και στην Αίγυπτο. Προβλέπει επιχειρη-
µατικές συµπράξεις µε διευκόλυνση των επενδύσεων και στη µία
και στην άλλη χώρα, την προώθηση των επιχειρηµατικών συµφε-
ρόντων µέσα από τη βοήθεια και τη σύµπραξη του δηµόσιου µε
τον ιδιωτικό τοµέα. Όπως είπε η Υπουργός χαρακτηριστικά, προ-
σβλέπουµε στα πέντε εκατοµµύρια τουριστών από την Αίγυπτο,
για να γεµίσουν ακόµη περισσότερα τα θησαυροφυλάκιά τους
οι εργοδότες. 

Τα συµφέροντα λοιπόν, των επιχειρηµατικών οµίλων στην Ελ-
λάδα και στην Αίγυπτο βρίσκονται σε αντίθεση µε τα συµφέροντα
των εργαζοµένων στις δύο χώρες, αλλά και σε κάθε άλλη χώρα
που υπογράφουµε τέτοια σύµβαση συνεργασίας µαζί τους. 

Ψηφίζουµε «όχι» στη σύµβαση. 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατά τη συζήτηση του νοµοσχε-

δίου στην αρµόδια επιτροπή έγινε δεκτή και µια υπουργική τρο-
πολογία µε αριθµό 890/1. Επί της τροπολογίας, που ενσωµατώ-
θηκε στο τρίτο άρθρο του παρόντος νοµοσχεδίου, έχει ήδη ζη-
τήσει τον λόγο ο κ. Ξυδάκης. Να ανοίξει, λοιπόν, ένας κατάλογος
οµιλητών.

Να ρωτήσω κατ’ αρχάς αν θέλουν να προηγηθούν όσοι έχουν
ενστάσεις επί της τροπολογίας. Είναι η Χρυσή Αυγή µε το
«παρών», η Νέα Δηµοκρατία µε την επιφύλαξη και το ΚΚΕ µε την
επιφύλαξη.

Κύριε Ξυδάκη, έχετε αντίρρηση; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αναφέρεστε στην παράταση χρόνου

για το «πόθεν έσχες»;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, στην τροπολογία

που ψηφίσαµε στην επιτροπή. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ηλίας Παναγιώταρος από τη Χρυσή Αυγή

για πέντε λεπτά.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Χρυσή Αυγή στην επιτροπή µέσω της ειδικής αγορήτριας,

κ. Ελένης Ζαρούλια, είπε ότι στην εν λόγω τροπολογία θα δηλώ-
σουµε «παρών». Και θέλουµε να εξηγήσουµε αυτό το «παρών». 

«Παρών» διότι, όπως γνωρίζετε όλοι, υπάρχουν πολλές κατη-
γορίες νέων δηµοσίων υπαλλήλων, όπως είναι οι αστυνοµικοί, οι
οποίοι υποχρεούνται από τούδε και στο εξής να υποβάλλουν δή-
λωση «πόθεν έσχες». Και µέχρι στιγµής, επειδή είναι µια πολύ-
πλοκη διαδικασία, πολλοί εξ αυτών δεν έχουν καταφέρει να
συµπληρώσουν τα χαρτιά τους και να βγουν τα απαραίτητα για
τα δικαιολογητικά.

Για αυτόν τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, δηλώνουµε «παρών» σ’
αυτή την παράταση που δίνεται για το συγκεκριµένο ζήτηµα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Πα-

ναγιώταρε.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εκφράσαµε στην επιτροπή ορισµένες επιφυλάξεις, τις οποίες

θα ήθελα να αιτιολογήσω, λέγοντας αρχικά ότι το Κοινοβούλιο
έχει νοµοθετήσει ότι οι δηλώσεις περιουσιακής κατάστασης ό-
λων των υπόχρεων θα πρέπει να κατατίθενται µέχρι τις 31 Δε-
κεµβρίου κάθε έτους. Βεβαίως, η παράταση για τεχνικούς λό-
γους µέχρι τις 15 Ιανουαρίου, για λόγους αδυναµίας παροχής
των στοιχείων προς τους ενδιαφερόµενους από τις Δηµόσιες Οι-
κονοµικές Υπηρεσίες, µπορεί να δικαιολογηθεί. 

Ωστόσο, η παράταση µέχρι τις 13 Απριλίου, την οποία δίνει η
τροπολογία 890/1 που κατέθεσε ο κύριος Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης και την αιτιολόγησε επικαλούµενος ορισµένα
επιχειρήµατα, από την πλευρά µας χαρακτηρίζεται ως υπερβο-
λικά µεγάλη. Αρκούσε, δηλαδή, ένα διάστηµα µέχρι τα τέλη Φε-
βρουαρίου. Είπε ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης
στη Βουλή ότι είναι ζητήµατα καθαρογραφής της απόφασης του
Συµβουλίου της Επικρατείας όπου είχαν προσφύγει κάποιοι υπό-
χρεοι. Αυτό, βεβαίως, είναι και µια επιβεβαίωση εκείνου που όλοι
γνωρίζουµε, ότι η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας έχει
εκδοθεί.

Όµως, κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ της Δικαιοσύνης, ως πρώ-
ην κορυφαίος δικαστικός λειτουργός της χώρας θα έπρεπε να
γνωρίζετε -και το γνωρίζετε, είµαι βέβαιος- ότι για θέµατα γενι-
κότερου ενδιαφέροντος µε αίτηµα των ενδιαφερόµενων πλευ-
ρών προς τον Πρόεδρο και τον εισηγητή του αρµοδίου τµήµατος
του Συµβουλίου της Επικρατείας, η καθαρογραφή της απόφα-
σης, για την οποία συζητάµε και για την οποία δίνεται η παρά-
ταση, θα µπορούσε να είχε γίνει σε συντοµότερο χρόνο.

Δεν έχει χαρακτήρα γραφειοκρατικό η παρέµβασή µου και οι
παρατηρήσεις µου αυτές, κύριε Υπουργέ. Πρέπει να γνωρίζετε
ότι τα τελευταία χρόνια µε την επέλαση του λαϊκισµού στη χώρα
µας τόσο στην κοινωνία, αλλά ακόµα και εντός του Κοινοβουλίου,
υπάρχουν δυνάµεις που αναζητούν ευκαιρίες, προκειµένου να
πλήξουν το κύρος και να αµαυρώσουν την εικόνα του κοινοβου-
λευτισµού µας, του πολιτεύµατός µας και εν τέλει της ίδιας της
δηµοκρατίας. Και το Κοινοβούλιο θα πρέπει να αυτοπροστατεύε-
ται µε τις ανάλογες κινήσεις και τις ανάλογες ενέργειες. Εν τέλει,
έχει µεγάλη σηµασία το τι ψηφίζουµε, αλλά εξίσου σηµαντικό
είναι και το τι εικόνα εκπέµπεται προς την κοινωνία, για τους λό-
γους που προανέφερα.

Είπατε στην επιτροπή, κύριε Αναπληρωτή Υπουργέ Δικαιοσύ-
νης, ότι ελπίζετε να µην χρειαστεί νέα παράταση εξαιτίας του γε-
γονότος ότι συµπίπτει το τέλος της προθεσµίας µε την τροπο-
λογία στις 13 Απριλίου. Είναι οι ηµέρες του Πάσχα, το γνωρί-
ζουµε. Είναι Μεγάλη Τετάρτη 13 Απριλίου, 16 Απριλίου είναι το
Πάσχα και ευχόµαστε κι εµείς να µην χρειαστεί να δοθεί νέα πα-
ράταση.

Εκείνο, όµως, που πρέπει να καταστεί σαφές προς πάσα κα-
τεύθυνση είναι ότι αυτή η παράταση, η υπερβολική κατά την
άποψή µας, για την κατάθεση των δηλώσεων περιουσιακής κα-
τάστασης δεν είναι ούτε αίτηµα ούτε απαίτηση του πολιτικού κό-
σµου. Το είπατε βεβαίως στην επιτροπή ότι πρέπει να γίνει πιο
ξεκάθαρο για λόγους προστασίας της εικόνας του πολιτεύµατος
και της ίδιας της δηµοκρατίας.

Εν τέλει, θα ψηφίσουµε την τροπολογία, κύριε Πρόεδρε, γιατί
εµείς ως Νέα Δηµοκρατία πιστεύουµε ότι σε ζητήµατα διαφά-
νειας της λειτουργίας του πολιτεύµατός µας πρέπει εκτός από
την εποικοδοµητική κριτική να επικρατεί και πνεύµα συναίνεσης,
ακριβώς, γι’ αυτούς τους λόγους, για να προστατεύεται η εικόνα
του πολιτεύµατος, του κοινοβουλευτισµού και της δηµοκρατίας
µας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο επιφυλαχθείς κ. Κατσώτης και µετά θα

πάρουν τον λόγο η κ. Τριανταφύλλου, ο κ. Ξυδάκης και ο κ. Κων-
σταντινόπουλος. Και στο τέλος η κυρία Υπουργός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Θα ήθελα τον λόγο, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχει γίνει µία παρα-
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νόηση.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό, κύριε Κα-

τσώτη, για να παρέµβει ο κύριος Υπουργός για ένα λεπτό.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ευχαριστώ.

Πρόκειται περί διευκρίνισης αυτό που θα πω. Δεν θέλω να πω
ότι δεν καταλάβατε. Μάλλον εγώ δεν είχα εκφραστεί σωστά και
έχει γίνει κάποια παρανόηση. Επαναλαµβάνω, εγώ ίσως δεν εκ-
φράστηκα καλά. Εγώ δεν είπα ότι αν χρειαστεί, θα δώσουµε
λόγω Πάσχα κατ’ αρχάς. Είπα ότι ίσως να χρειαστεί, αν αργήσει
η καθαρογραφή.

Η έκδοση της απόφασης θα βγει από το Σ.τ.Ε., αλλά όλοι ξέ-
ρουµε ότι το Σ.τ.Ε. µερικές φορές, και τώρα τελευταία, καθυστε-
ρεί πάρα πολύ στην καθαρογραφή. Το να έχουµε µόνο διαρροή
της απόφασης, όπως συνήθως γίνεται σε µερικά ανώτατα δικα-
στήρια χωρίς να έχουµε το σκεπτικό, όπως καταλαβαίνετε, δεν
διευκολύνει κανέναν. Το Σ.τ.Ε. δεν έχει αποφασίσει ακόµα. Έχει
δώσει αναστολή κατάθεσης. Πρέπει να το εξηγήσουµε κι αυτό.
Απόφαση δεν έχουµε ακόµα, την περιµένουµε.

Κατέστησα σαφές και στην επιτροπή και το ξαναλέω και θα το
πω και όσες φορές χρειαστεί ακόµα ότι ο πολιτικός κόσµος ευ-
χαρίστως υποβάλλει πόθεν έσχες. Κάποιες τάξεις -και µάλιστα
κράτησα µια επιφύλαξη και λόγω της παλιάς µου ιδιότητας, διότι
δεν ήθελα να στραφώ κατά παλιών µου συναδέλφων- δείχνουν
µια υπερβολική ευαισθησία για τα προσωπικά τους δεδοµένα,
παρ’ ότι µέχρι τώρα υπέβαλαν γραπτώς πόθεν έσχες και δεν
υπήρξε κανένα θέµα. Και επισηµαίνω ότι για αυτές τις κατηγο-
ρίες που προσέφυγαν στο Σ.τ.Ε. και προσέβαλαν την κοινή
υπουργική απόφαση δεν υπάρχει ανάρτηση στο διαδίκτυο. Άρα,
είναι αδικαιολόγητες οι ανησυχίες τους.

Απέφυγα να µεγεθύνω το θέµα λόγω της παλιάς µου ιδιότη-
τας, γιατί δεν ήθελα να φανώ ότι αντιπαρατίθεµαι στους παλιούς
µου συναδέλφους, όµως κατέστησα σαφές και το ξανακαθιστώ
ότι ο πολιτικός κόσµος δεν είχε καµµία αντίρρηση. Ο πολιτικός
κόσµος, τα µέρη του Κοινοβουλίου, οι πολιτικοί υποβάλλουν ευ-
χαρίστως και δεν υπέβαλαν καµµία αντίρρηση. Είναι στη διαφά-
νεια και είναι πρόθυµοι να συµµετάσχουν στην προσπάθεια αυτή.
Αυτοί που καθυστερούν την ηλεκτρονική υποβολή είναι άλλοι
εκτός πολιτικού κόσµου. Μαθαίνω ότι θα επακολουθήσουν και οι
καναλάρχες. Δεν θέλω να κάνω εγώ συνδυασµό δικαστών και κα-
ναλαρχών. Θέλω να πιστεύω ότι είναι διαφορετικά τα κίνητρα.

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι η παράταση δόθηκε µόνον και
µόνον γιατί εκκρεµεί έκδοση απόφασης, όχι καθαρογραφή, για
να γίνει σαφές αυτό. Δεν έχει καν έκδοση απόφασης. Προσωρινή
διαταγή έχει δώσει µόνον το Σ.τ.Ε. και αναστολή.

Άρα, στο τρίµηνο που είπα θεωρώ ότι είναι λογικό για τα ελ-
ληνικά δεδοµένα να εκδοθεί η απόφαση και να καθαρογραφτεί.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Ακολουθεί ο συνάδελφος κ. Κατσώτης που έχει επιφυλαχθεί

και µετά τον λόγο έχει ο κ. Ξυδάκης, η κ. Τριανταφύλλου, ο κ.
Κωνσταντινόπουλος, ο κ. Τζαβάρας και κλείνει η κυρία Υπουρ-
γός.

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την τροπολογία κρατήσαµε βέβαια επιφύλαξη.

Φαίνεται εδώ η Κυβέρνηση έρχεται κατά περίπτωση να εφαρµό-
σει µια απόφαση του ΣτΕ που µιλάει για αναστολή κατάθεσης
του πόθεν έσχες.

Και µε την απόφαση αυτή, η οποία δεν έχει ακόµα καθαρογρα-
φεί -όπως λένε-, έρχεστε να υλοποιήσετε την απόφαση αυτήν.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Δεν έχει δικα-
στεί.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Δεν έχει δικαστεί. Έχει δοθεί, όµως,
προσωρινή διαταγή. Αυτό λέµε. Προσωρινή διαταγή. 

Με αυτή, λοιπόν, την παράταση έρχεστε να υλοποιήσετε µια
προσωρινή διαταγή του Συµβουλίου της Επικρατείας. Άλλες, ό-
µως, αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας που αφορούν,

αν θέλετε, µισθούς εργαζοµένων ή δικαιώνουν εργαζόµενους,
δεν έρχεστε να τις υλοποιήσετε εδώ, όπως κάνετε µε αυτό το
θέµα του «πόθεν έσχες», που όντως είναι αιτήµατα συγκεκριµέ-
νων οµάδων που είναι υπόχρεοι κατάθεσης του «πόθεν έσχες».
Δεν αφορά διευκόλυνση εργαζοµένων και άλλων λαϊκών στρω-
µάτων. 

Εµείς µε αυτή τη λογική ψηφίζουµε «παρών» σε αυτήν τη συγ-
κεκριµένη τροπολογία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο κ. Ξυδάκης έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Έγινε µια σχετικά ικανοποιητική συζήτηση στην επιτροπή για

την τροπολογία που έφερε ο Υπουργός. Από την πρώτη στιγµή
είπαµε να διευκολύνουµε να δοθεί µια παράταση για πρακτικούς
ουσιαστικά λόγους, αλλά και για ουσιαστικούς πολιτικούς λό-
γους.

Άκουσα τον κ. Κατσώτη. Δεν έχει ληφθεί απόφαση. Το διευ-
κρίνισε ο Υπουργός. Η προσωρινή διαταγή δεν είναι δικαστική
απόφαση. Είναι ένα είδος ασφαλιστικών µέτρων. Θα δοθεί.
Υπάρχει µια αργή διαδικασία. Ώσπου να βγει, όµως, αυτή η από-
φαση και ώσπου να καθαρογραφεί -προσωπικά δεν κατάλαβα
ποτέ τι σηµαίνει «να καθαρογραφεί» στα δικαστικά στην εποχή
των υπολογιστών τουλάχιστον, δεν είµαστε στην εποχή του
Μπουβάρ και Πεκισέ, που αντέγραφαν µε µολύβι και έσβηναν µε
σανδαράχη-, θα δηµιουργηθεί µια διαταραχή της ισονοµίας και
της ισοπολιτείας. Κάποιες επαγγελµατικές οµάδες και οι Βου-
λευτές -που δεν είναι επαγγελµατική οµάδα, αλλά εκπροσωπούν
τον πολιτικό κόσµο-, θα έχουν υποβάλλει και οι δικαστές θα είναι
εκτός. Αυτό δηµιουργεί ένα πρόβληµα. Η παράταση διευκολύνει,
ώστε και ο πολιτικός κόσµος και η δικαστική εξουσία και οι υπό-
χρεες επαγγελµατικές οµάδες στην υποβολή δηλώσεων, να πάνε
όλοι µαζί. Δηµιουργεί ένα οµοιογενές περιβάλλον. 

Από την άλλη µεριά, ακούµε τις αιτιάσεις ή την δυσπιστία που
εκφράζουν οι δικαστές και νοµίζω ότι στο διάστηµα αυτό θα µπο-
ρέσουν να δοθούν και κάποιες αναγκαίες διευκρινήσεις και δια-
σφαλίσεις. Αν δεν πιστεύουν οι κρατικοί λειτουργοί, όπως είναι
οι δικαστές, στην αξιοπιστία των συστηµάτων του κράτους, δη-
λαδή στην ηλεκτρονική εφαρµογή, πρέπει να το δούµε αυτό.
Πρέπει να δούµε αν οι διασφαλίσεις, οι κρυπτογραφήσεις και η
ασφάλεια του συστήµατος είναι εφάµιλλη των συστηµάτων της
εφορίας, του Υπουργείου Οικονοµικών, των συστηµάτων των
τραπεζών. Εµπιστευόµαστε όλα τα προσωπικά µας δεδοµένα σε
διάφορα ηλεκτρονικά συστήµατα. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να δούµε αν είναι εφάµιλλη αυτή η ασφά-
λεια του συστήµατος. Διότι αν είναι, έχει τελειώσει η συζήτηση.
Ούτε δηµοσιεύονται ούτε αναρτώνται και κανείς δεν παίρνει χαµ-
πάρι. Των Βουλευτών που αναρτώνται, δεν αναρτώνται ούτε οι
διευθύνσεις ακινήτων. Δεν υπάρχει τίποτα. Φοβούνται τον αν-
θρώπινο παράγοντα, αν κάποιοι θα διαρρεύσουν, θα διοχετεύ-
σουν στοιχεία; Αυτό είναι, όµως, προκαταβολική δυσπιστία και
καχυποψία έναντι του συνολικού πολιτειακού συστήµατος. 

Πρέπει, λοιπόν, εµείς ως Βουλευτές, που είµαστε αιρετοί, να
διασφαλίσουµε ότι θα υπάρχουν ασφαλείς διαδικασίες, ότι θα
υπάρχει εµπιστοσύνη σε αυτούς τους θεσµούς και να δώσουµε
ένα µήνυµα στους πολίτες που µας παρακολουθούν. Οι πολίτες
παρακολουθούν. Μας έχουν στο µικροσκόπιο. Θα πρέπει όλα να
γίνονται διαφανή. 

Από εκεί και πέρα, στο τεχνικό µέρος, έχουν ακουστεί -και στον
Τύπο τώρα-, ότι είναι µια χρονοβόρα διαδικασία, ότι είναι δύ-
σκολη. Ωραία. Αυτά έχουµε ένα µικρό περιθώριο να τα δούµε,
να τα βελτιώσουµε. Ωστόσο, η ψηφιοποίηση της διαδικασίας,
ακόµη κι αν είναι κοπιώδης και χρονοβόρα, από τη φετινή χρονιά,
δηµιουργεί µια ψηφιακή βάση δεδοµένων. Από εκεί και πέρα, θα
έχουµε πάρα πολλά εργαλεία στη διάθεσή µας, ώστε να γίνονται
και επιλεκτικοί έλεγχοι και διασταυρώσεις και χρήση, πάντα, βέ-
βαια, µε γνώµονα την ασφάλεια και τη διασφάλιση του προσω-
πικού απορρήτου. Είµαστε υπέρ αυτού. 

Από εκεί και πέρα, νοµίζω ότι είναι ένα βήµα. Είναι ένα βήµα.
Στο «πόθεν έσχες» το γραπτό, όπως υπεβάλλετο, υπήρχε ποικι-
λοµορφία. Και εκτός των δηµοσιεύσεων των Βουλευτών και
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Υπουργών, στα υπόλοιπα γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι δεκά-
δες χιλιάδες ή εκατοντάδες χιλιάδες φάκελοι από τις δηλώσεις
βρίσκονται σε κάποιες αποθήκες δηµοσίων υπηρεσιών και της
Αντιεισαγγελείας. Ουσιαστικά γίνεται η ενέργεια, αλλά δεν είναι
δυνατόν και δεν γίνεται ουδείς έλεγχος. 

Περιµένουµε, λοιπόν, να δείξουµε αυτή την εµπιστοσύνη, πε-
ριµένουµε κριτική και βελτιώσεις γι’ αυτό το σύστηµα και να
δούµε τι θα γίνει µέχρι το τέλος της προθεσµίας. Νοµίζω ότι µόνο
βελτιωτικά βήµατα µπορούν να γίνουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε.
Η κ. Τριανταφύλλου έχει τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Δεν θα

χρειαστώ όλο τον χρόνο.
Είπε ο κ. Ξυδάκης, είπαµε και στην επιτροπή, ότι παρέχουµε

τη διευκόλυνση -αν και εκφράσαµε σκέψεις- όχι µόνο γιατί βάλ-
λεται µία διαδικασία, όχι µόνο γιατί βάλλεται ευθέως µία ανεξάρ-
τητη αρχή, αλλά υπάρχουν προβληµατισµοί για την ίδια τη Βουλή
και τη λειτουργία της. Εποµένως, θεωρούµε ότι η παράταση συµ-
βάλλει στην ισοπολιτεία και βέβαια θεωρούµε και εµµένουµε
στην απόφαση για διαφάνεια. Η Κυβέρνηση αυτή έχει πάρει από-
φαση για σύγκρουση µε τη φαυλότητα κόντρα στην επέλαση της
πελατοκρατείας η οποία υπήρξε όλα τα προηγούµενα χρόνια, µε
προεξάρχοντες τα δύο κόµµατα που κυβέρνησαν αυτό τον τόπο
κυρίως από τη Μεταπολίτευση και µετά.

Θα τελειώσω, κάνοντας µόνο µία µικρή µνεία στην ίδια την κύ-
ρωση. Η αναγκαιότητα εθνικού κεντρικού σχεδιασµού, την οποία
αναφέραµε και στην επιτροπή και στην εισήγησή µας και στον
τοµέα του τουρισµού, όχι µόνο γίνεται αντιληπτή από το Υπουρ-
γείο Τουρισµού, αλλά υπάρχουν συγκεκριµένες προσπάθειες και
ενέργειες από την τωρινή ηγεσία της Υπουργού και του Υπουρ-
γείου γενικότερα, οι οποίες θεραπεύουν τις παθογένειες του πα-
ρελθόντος.

Δεν θέλω να επεκταθώ. Θα αναφέρω µόνο ένα µικρό παρά-
δειγµα. Είχαµε αναφέρει ως πολύ σηµαντική παθογένεια -όχι,
όµως, ως τη σηµαντικότερη- τη µεσαία και µικρή τουριστική επι-
χείρηση η οποία πραγµατικά καταστράφηκε. Υπάρχουν συγκε-
κριµένες ενέργειες απ’ αυτή την Κυβέρνηση και απ’ αυτή την
ηγεσία του Υπουργείου Τουρισµού, που στηρίζουν τη µικρή και
µεσαία επιχειρηµατική, τουριστική επιχείρηση. Από κει και πέρα,
υπάρχουν πάρα πολλά ζητήµατα που πρέπει να γίνουν. 

Πράγµατι ο τουρισµός είναι κοινωνικό αγαθό. Ωστόσο, δεν
είναι κοινωνός όλος ο λαός. Πρέπει να γίνουν προσπάθειες προς
αυτό. Πρέπει να γίνουν πολλές προσπάθειες, σε σχέση µε τα ερ-
γασιακά. Είµαστε σίγουροι ότι και η Κυβέρνηση και το Υπουργείο
Τουρισµού θα εργαστούν µε πολύ µεγάλη αυταπάρνηση πάνω
σε αυτό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων κα-
ταθέτει την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών «Υποχρεωτικός έλεγχος των ετήσιων και των ενοποιηµέ-
νων χρηµατοοικονοµικών καταστάσεων, δηµόσια εποπτεία επί
του ελεγκτικού έργου και λοιπές διατάξεις».

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντινόπουλος.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Άκουσα τη συνάδελφο -και βλέποντας στα υπουργικά έδρανα-

αυτό για την κοµµατοκρατία των προηγούµενων ετών, νόµιζα ότι
το είπε για τον κύριο Υπουργό, ο οποίος συµµετείχε και σε άλλες
κυβερνήσεις των προηγούµενων ετών. Νοµίζω, όµως, ότι δεν είχε
δει τα υπουργικά έδρανα.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Απλά έχουµε άλλη άποψη για την
πολιτική.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να σας πω ότι οι
κυβερνήσεις κρίνονται κυρίως από το αν έχουν µάθει από τα
λάθη του παρελθόντος και από το αν συνεχίζουν τα ίδια λάθη -
αυτό είναι το βασικό- δηλαδή αν µέσα απ’ όλη αυτή τη διαδικασία

η Κυβέρνηση µπορεί να προχωρήσει και να δώσει στους πολίτες
ουσιαστική λύση στα θέµατα τα οποία συζητάµε.

Εµείς είπαµε πρώτοι στην επιτροπή -και ρωτήσαµε τον Υπουρ-
γό και ήταν πολύ ξεκάθαρος, για να είµαστε απόλυτα ειλικρινείς-
ότι θα πρέπει να γνωρίζουν οι πολίτες πως αυτό το θέµα δεν ήλθε
από τα κόµµατα, από τον πολιτικό κόσµο. Ο Υπουργός ήταν
πάρα πολύ ξεκάθαρος σε αυτό. Υπάρχει µία απόφαση, υπάρχουν
διαδικασίες στο Συµβούλιο της Επικρατείας για τις οποίες δεν
µπορεί να είµαστε α λα καρτ, µία να τις σεβόµαστε και µία να µην
τις σεβόµαστε. Δεν µπαίνω τώρα στη λογική αν χρειάζεται ένας
µήνας, δύο µήνες, τρεις µήνες. Όµως, υπάρχει ένα θέµα, το
οποίο πρέπει να δει το Συµβούλιο της Επικρατείας και όλοι οι θε-
σµοί. 

Σε αυτή την προσπάθεια που γίνεται για τη διαφάνεια, δεν µπο-
ρεί να υπάρχουν δύο και τρεις κατηγορίες. Αυτή τη στιγµή υπάρ-
χουν αστυνοµικοί, γιατροί, πολιτικοί -πρώτα απ’ όλα πρέπει εµείς-
δικαστικοί, καναλάρχες κλπ., οι οποίοι πρέπει να αντιµετωπίζον-
ται επί ίσοις όροις.

Κατανοώ ότι πρέπει να διασφαλίζονται -και είναι ευθύνη της
πολιτεία- τα στοιχεία αυτά, τα οποία δεν πρέπει να χρησιµοποι-
ούνται από οποιονδήποτε. Από εκεί και πέρα, όµως, πρέπει όλοι
να είναι επί ίσοις όροις. Δηλαδή, από τον αστυνοµικό µέχρι τον
Πρωθυπουργό, από τον δικαστή µέχρι τον καναλάρχη πρέπει η
πολιτεία να τους αντιµετωπίζει το ίδιο. 

Για αυτό από την πρώτη στιγµή δεν είχαµε καµµία επιφύλαξη
και είπαµε «ναι» στην παράταση. Θα τη δείτε ανάλογα και µε το
πώς θα πάει η διαδικασία του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Όµως, όλος ο πολιτικός κόσµος, όλα τα δηµοκρατικά κόµµατα
πρέπει να στείλουµε το µήνυµα ότι όλοι πρέπει να καταθέτουν
το «πόθεν έσχες» τους. Θα πρέπει να υπάρχει διασφάλιση από
µέρους της πολιτείας, αλλά κανένας δεν µπορεί να λειτουργεί
υπό άλλο καθεστώς. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο κ. Τζαβάρας. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι δια-

πιστώνουµε σήµερα ότι η Κυβέρνηση -και από ό,τι φαίνεται και η
πλειοψηφία- έχει την τάση να αποφεύγει την κανονιστική προ-
σέγγιση της πραγµατικότητας, την οποία καλούµεθα και µε τη
συγκεκριµένη τροπολογία να ρυθµίσουµε ως Βουλή. Περιορίζε-
ται ή αρέσκεται -θα έλεγα- σε µια φαντασιακή ανάδειξη ή προ-
βολή κάποιων θεµάτων, τα οποία δεν έχουν καµµία σχέση µε
αυτό που είναι σήµερα το πρόβληµα. 

Το λέω, δε, αυτό, παίρνοντας αφορµή και από τα λόγια που
απεύθυνε προηγουµένως στο Σώµα ο ίδιος ο Πρόεδρος της Βου-
λής. Θέλω να πιστεύω ότι αυτά που είπε περί της «αρµοδιότη-
τας» της Κυβέρνησης ουσιαστικά να νοµοθετεί και της Βουλής
να έχει συνοδευτικό ρόλο -θέλω να πιστεύω, επαναλαµβάνω-
µάλλον απέδιδαν µια πιο ευρεία αντίληψη για τα ζητήµατα που
πραγµατικά έχουν καταντήσει να είναι µια ρουτίνα, όπως είπε.

Εν πάση περιπτώσει, εκτός από τη φαντασιακή προβολή δια-
φόρων αιτηµάτων και εκτός από την προσχώρηση σε αυτό που
θα λέγαµε «κανονιστικό ρόλο των πραγµάτων», δηλαδή να ερχό-
µαστε µονίµως ασθµαίνοντας και να νοµοθετούµε, γιατί τα πράγ-
µατα έχουν εξελιχθεί σε τέτοιο βαθµό και σε τέτοια έκταση ώστε
να µας επιβάλουν έναν συγκεκριµένο τρόπο αντιµετώπισης νο-
µοθετικής, υπάρχει -όπως προείπα- και ο κανονιστικός τρόπος
προσέγγισης των ζητηµάτων. 

Έτσι, λοιπόν, εδώ -και απευθύνοµαι στον κύριο Αναπληρωτή
Υπουργό- και ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και η Κυβέρνηση, είχαν όλη την
άνεση σε πολύ πιο ευθετότερο χρόνο να αντιµετωπίσουν το ζή-
τηµα το οποίο σήµερα µε τη συγκεκριµένη τροπολογία µας κα-
λούν να ρυθµίσουµε, όταν από τον Μάιο του 2015 -αν δεν απα-
τώµαι πρέπει να ήταν στις 12 Μάιου του 2015-αν δεν απατώµαι-
ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε σχετικό ερώτηµα στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο για τα ζητήµατα του ηλεκτρονικού «πόθεν
έσχες» και του περιουσιολογίου. Και εκεί από τον αρµόδιο Επί-
τροπο, τον κ. Μοσκοβισί, έλαβε µια απάντηση στην οποία εµπε-
ριέχεται ακριβώς και η δυσκολία µε την οποία σήµερα -ή του-
λάχιστον σε πολύ ευθετότερο χρόνο, όπως σας είπα- είχε την
υποχρέωση η Βουλή να αναµετρηθεί. Και αυτή η δυσκολία έχει
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να κάνει µε το γεγονός ναι µεν ότι είναι αναγκαία η λειτουργία
του ηλεκτρονικού «πόθεν έσχες», αλλά πάντα µε τον σεβασµό
των αρχών της εµπιστευτικότητας και της ιδιωτικότητας. Αυτά
ακριβώς έχει πει και έχει γνωµοδοτήσει και η αρµόδια Αρχή Προ-
στασίας των Προσωπικών Δεδοµένων.

Άρα, σήµερα όταν καλούµεθα να παρατείνουµε, ουσιαστικά,
δηλαδή, να συνενώσουµε στην αδυναµία της Κυβέρνησης να ορ-
γανώσει, να λειτουργήσει και να εφαρµόσει ένα σύστηµα που
διασφαλίζει τη διαφάνεια στο δηµόσιο χώρο, ουσιαστικά οµολο-
γούµε ότι η Κυβέρνηση δεν ανταποκρίθηκε στην υποχρέωση που
έχει αναλάβει και κυρίως -για να απαντήσω και στην κ. συνά-
δελφο- που όλο απέχει από το να έχει µε σοβαρό τρόπο την ικα-
νότητα να αντιµετωπίσει τις δεσµεύσεις της, αυτή, δηλαδή, που
την έχουν κάνει να βαυκαλίζεται ότι δήθεν αυτή για πρώτη φορά
στην Ελλάδα υποστηρίζει πρακτικά και αποτελεσµατικά τη δια-
φάνεια.

Γι’ αυτό, λοιπόν, η συναίνεση της Νέας Δηµοκρατίας έχει τον
εξής απλό χαρακτήρα και περιλαµβάνει το εξής σαφές νόηµα:
Συµφωνούµε σε αυτήν την παράταση, γιατί, ακριβώς, εµείς πρώ-
τοι είµαστε εκείνοι που έχουµε αναγνωρίσει και έχουµε αναγάγει
σε πρώτιστο ζήτηµα και αίτηµα του δηµόσιου βίου την προλη-
πτική δράση της διοικήσεως και όλων των πολιτειακών θεσµών
για την καταπολέµηση της διαφθοράς. Προνοµιακό, δε, µέσο σε
αυτόν τον αγώνα, είναι το «πόθεν έσχες» και κυρίως κάθε µέτρο
που αφορά την εµπέδωση της διαφάνειας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-

νάδελφε. 
Ο συνάδελφος, κ. Ψαριανός -τελευταίος οµιλητής- έχει τον

λόγο τώρα και η Υπουργός αµέσως µετά.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι.
Ορίστε, κύριε Ψαριανέ.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Επί της ουσίας, δεν θα ήθελα να µπω στο ζήτηµα αυτό. Ως Πο-

τάµι και ως άνθρωπος είµαστε και είµαι υπέρ κάθε προσπάθειας
εκσυγχρονισµού και βελτίωσης του συστήµατος σε όλα τα επί-
πεδα και σε όλους τους τοµείς. Σε όποιον εκσυγχρονισµό, εξευ-
ρωπαϊσµό, σε οποιοδήποτε πράγµα θεσµοθετείται και µε το
οποίο φεύγουµε από τα καθιερωµένα και από αυτά που ως τώρα
κάναµε και από αυτά που συµπεριφερόµασταν και τις πρακτικές
που είχαµε ως τώρα, είµαστε πάντα σύµφωνοι και ψηφίζουµε. Εί-
µαστε οι πρώτοι που τα ζητάµε κιόλας. 

Επί της ουσίας, λοιπόν, στην ψηφιοποίηση του «πόθεν έσχες»
και σε όλα αυτά τα πράγµατα, συµφωνούµε και υπερθεµατί-
ζουµε. Όµως, θέλω να σας πω ότι εάν γινόταν µια συζήτηση για
αυτά τα θέµατα αποκλειστικά µε ένα νοµοσχέδιο αναλυτικό, θα
είχαµε όλοι την ευκαιρία να συζητήσουµε εκτενώς και να πούµε
πού συµφωνούµε, πού διαφωνούµε και τι τροπολογίες προτεί-
νουµε επί του θέµατος. Όταν, όµως, από σύστηµα έρχονται τέ-
τοιες τροπολογίες πολύ σοβαρές -όπως τώρα που λέει για
αναβολή και παράταση θητειών και αναβολή στην ψηφιοποίηση
κλπ.- αυτά τα πράγµατα -επί της ουσίας, ξαναλέω- µας καθηλώ-
νουν σε αυτό που είµαστε. Αυτή η συζήτηση πρέπει να γίνεται
επί της ουσίας, σε συγκεκριµένο χρόνο, µε προκαθορισµένη ηµε-
ρήσια διάταξη, σε ένα νοµοσχέδιο που θα ρυθµίζει πάρα πολύ
σοβαρά τέτοια θέµατα.

Αντίθετα, και αυτή η Κυβέρνηση, σε πολλαπλάσιο βαθµό από
τις προηγούµενες κυβερνήσεις, τσοντάρει τροπολογίες σε συµ-
βάσεις µε τη Ζιµπάµπουε, σε συµβάσεις µε άλλες χώρες για θέ-
µατα συµπεριφοράς των κολεοπτέρων. Σε οτιδήποτε µας κατέβει
και όταν συζητάµε οποιαδήποτε σύµβαση, τσοντάρουµε πάρα
πολύ σοβαρές τροπολογίες για πάρα πολύ σοβαρά θέµατα που
απασχολούν τη χώρα. 

Αυτή η πρακτική είναι καταδικαστέα 100%. Πρέπει να σταµα-
τήσει. Εάν βάζαµε επειγόντως και εκτάκτως κάτι που πρέπει να
γίνει µεθαύριο και µία φορά στις είκοσι αναγκαζόµασταν να βά-
λουµε ένα τέτοιο θέµα, να το συζητήσουµε. Κατ’ εξαίρεση, δη-
λαδή, και εκτάκτως. Εάν, όµως, αυτό το κάνουµε «συστηµατάκι»,
επειδή έτσι µας βολεύει και επειδή θέλουµε να κάνουµε διάφο-
ρες τακτοποιήσεις ή να αναβάλλουµε πράγµατα ή διάφορα

πράγµατα να τα κάνουµε γαργάρα -κατά το κοινώς λεγόµενο-
αυτή η πρακτική είναι άθλια. Δεν µπορεί σε κάθε συζήτηση στη
Βουλή να τσοντάρουµε διακόσιες πενήντα τροπολογίες σε πάρα
πολύ σοβαρά ζητήµατα. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, σε κάποια θέµατα επί της ουσίας
θα συµφωνούσαµε και θα ψηφίζαµε και µε τα δύο χέρια. Όµως,
σε αναβολές και παρατάσεις και «άσε και να το δούµε αργότερα»
διαφωνούµε τελείως. Επειδή, όµως, αυτή η πρακτική µας έχει
γίνει συνήθεια, στην καθηµερινότητά µας, δηλαδή, να τσοντά-
ρουµε τροπολογίες σε διάφορα δευτερεύοντα νοµοσχέδια ή κυ-
ρώσεις, για αυτόν τον λόγο δεν θα ψηφίσουµε, θα µείνουµε στο
«παρών».

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Θα ήθελα να πω στον κ. Ψαριανό ότι για το σοβαρό θέµα της ψη-
φιοποίησης έγινε συζήτηση στην Βουλή και ψηφίστηκε και είχατε
ψηφίσει και «παρών» προς τιµήν σας. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Μιλάµε για την τροπολογία.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Η τροπολογία ήταν ένα έκτακτο γεγονός που προέκυψε. Στις 19
Δεκεµβρίου θεωρήθηκε και στις 21 Δεκεµβρίου εκδόθηκε η προ-
σωρινή διαταγή του Σ.τ.Ε., µετά από προσφυγή των δικαστών
που έλεγε να ανασταλεί η υποβολή τους και όχι η ψηφιοποίηση.
Η ψηφιοποίηση συνεχίζεται κανονικά.

Εποµένως, και το Ποτάµι είχε ψηφίσει σε µια όντως εµπερι-
στατωµένη συζήτηση και στις επιτροπές και εδώ την ψηφιοποί-
ηση. Άρα, θεωρώ ότι είναι ικανοποιητική.

Τώρα σε αυτά που είπε ο κ. Τζαβάρας, θα οµολογήσω ότι γε-
νικά έχω -και να µε συγχωρήσουν οι γιατροί- µια απέχθεια στους
γιατρούς. Ίσως επειδή φοβάµαι ότι αν πάω θα µου βρουν πάρα
πολλά. Τώρα, όµως, που θα φύγω, θα πάω στον γιατρό οπωσδή-
ποτε, διότι έχω µια αδυναµία κατανόησης σήµερα. Δεν κατάλαβα
καλά τι είπε ο κ. Τζαβάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Θα σας εξηγήσω.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Να µου εξηγήσετε, αλλά φοβάµαι πως δεν θα καταλάβω, γιατί
έχω...

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας έχω κάνει µια ερώτηση,
κύριε Υπουργέ, αφού θέλετε να σας εξηγήσω…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Γιατί µε διακόπτετε; Γιατί µε διακόπτετε, κύριε Τζαβάρα; Θέλετε
να επιτείνετε τη σύγχυσή µου; Εγώ οµολόγησα ότι δεν νοιώθω
καλά και ότι θα πάω στον γιατρό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το ότι είστε µονίµως σε σύγ-
χυση, το έχω καταλάβει.

Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε επί του Κανονισµού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, σας

παρακαλώ. Αφήστε να ολοκληρώσει ο Υπουργός. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μα, απευθύνεται προσωπικά σε

εµένα, χωρίς να έχει δικαίωµα και ενοχλείται που τον διακόπτω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είναι προφανές ότι θα

ζητήσετε τον λόγο επί προσωπικού µετά, ο οποίος και θα σας
δοθεί. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Έχει µια εµµονή µε το πρόσω-
πό µου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Δεν απευθύνθηκα σε εσάς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Υπάρχει και ο Κανονισµός. Υ-
πάρχει το άρθρο 64 του Κανονισµού. Διαβάστε το και θα δείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, θα
σας δώσω τον λόγο επί προσωπικού µετά. 

Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε, σας παρακαλώ.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Εγώ δεν έχω τίποτα µε τον κ. Τζαβάρα, ούτε προσωπικό, ούτε τί-
ποτα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ούτε κι εγώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Απλώς οµολόγησα µε θάρρος ότι δεν κατάλαβα. Αυτό δεν είναι
κακό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Όχι καθόλου κακό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Τον εαυτό µου θίγω, ότι έχω µια αδυναµία συγκέντρωσης. Και
µάλιστα είπα, ότι θα πάω και στους γιατρούς. Τι άλλο να κάνω;

Θέλω να πω, λοιπόν, στον κ. Τζαβάρα αυτά που είπα και στον
κ. Ψαριανό, ότι η τροπολογία που κατατέθηκε ήταν αδήριτη
ανάγκη µετά την εξέλιξη και την προσφυγή. Δεν είχε τεθεί θέµα,
ούτε πάµε να µπαλώσουµε τίποτα, ούτε πάµε να κρύψουµε τί-
ποτα.

Όσο για την διαφάνεια, κύριε Τζαβάρα, θέλω να σας ρωτήσω:
Θυµάστε τι είχατε ψηφίσει στην ψηφιοποίηση σε αντίθεση µε το
Ποτάµι;

Θα σταµατήσω εδώ, αλλά είµαι στην διάθεση οποιουδήποτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, έχετε

τον λόγο. Αν είναι δυνατόν, όµως, συντοµότατα.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το ότι δεν καταλαβαίνει ο κύ-

ριος Υπουργός είναι δικό του πρόβληµα.
Εγώ, όµως, επιµένω να λέω µε σαφήνεια, ότι εδώ και αρκετούς

µήνες -και το ξέρει πολύ καλά ο κύριος Υπουργός- έχω καταθέ-
σει ως Βουλευτής, στα πλαίσια του Κοινοβουλευτικού Ελέγχου,
ερώτηση συγκεκριµένη και τον έχω ειδοποιήσει ότι επειδή δεν
έχει γίνει ακόµα τίποτα -πριν από πέντε έξι µήνες- προσέξτε γιατί
θα βρεθείτε στην ανάγκη να µην ανταποκριθείτε στις υποχρεώ-
σεις που έχετε, εάν δεν έχετε λάβει και υπόψη σας τα καινούργια
δεδοµένα που έχουν προκύψει από την γνωµοδότηση της αρµό-
διας αρχής, αλλά και από αυτά που είχα την τιµή προηγουµένως
να αναφέρω στο Σώµα.

Το λέω, λοιπόν, αυτό γιατί προφανώς δεν τις επεξεργάζεται ο
ίδιος ο Αναπληρωτής Υπουργός τις απαντήσεις που δίνει και τον
δικαιολογώ. Ενδεχοµένως έχει φόρτο εργασίας, υπάρχει το Γρα-
φείο του Κοινοβουλευτικού Ελέγχου στο Υπουργείο. Και φαίνεται
πως µάλλον ο κύριος Αναπληρωτής Υπουργός απλώς υπογρά-
φει. Καλά κάνει. Δικαίωµα του είναι. Και αφού τον εµπιστεύονται,
ας εξακολουθήσει να το κάνει.

Θα µου επιτρέψετε όµως, κύριε Πρόεδρε, να πω ότι από µέ-
ρους των Υπουργών συστηµατικά παραβιάζεται ο Κανονισµός. 

Κατά παράβαση, λοιπόν, του άρθρου 66 του Κανονισµού της
Βουλής, όπου απαγορεύεται απευθυνόµενος οµιλητής προς το
Κοινοβούλιο να αναφέρεται σε πρόσωπο, αλλά µόνο στο Σώµα
γενικά, απευθύνθηκε προσωπικά σε εµένα.

Κι επειδή του απάντησα, ενοχλήθηκε γιατί τον διέκοψα. Εγώ
δεν έχω κανέναν λόγο, αφού θέλει να κάνουµε ζωντανό διάλογο,
γιατί αυτή είναι και η ουσία της δηµοκρατίας. Η ουσία της δηµο-
κρατίας στηρίζεται στην προφορικότητα, στην αµεσότητα δη-
λαδή που προκύπτει απ’ αυτήν την προφορικότητα και που
επιτρέπει σε αυτόν που µιλάει να απευθύνεται κατά πρόσωπο σε
εκείνον από τον οποίο περιµένει απάντηση. Άρα, λοιπόν, µην ενο-
χλείστε, κύριε Υπουργέ. Αυτή είναι η δηµοκρατία. Αν δεν την αν-
τέχετε, τουλάχιστον σεβαστείτε τον Κανονισµό. 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): …(δεν ακού-
στηκε)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μη σχολιάζετε, κυρία Υπουργέ.
Εδώ είναι Βουλή. Ενδεχοµένως, γι’ αυτό έκανα αναφορά στα
λόγια του Προέδρου. Πράγµατι έχετε ξεθαρρέψει. Κι έχετε ξε-
θαρρέψει γιατί; Διότι αγνοείτε ότι εδώ σε αυτήν την Αίθουσα
ασκείται κατά τρόπο πραγµατικό και συµβολικό η λαϊκή κυριαρ-
χία. Και αυτή η λαϊκή κυριαρχία ασκείται µε βάση την αρχή της
αντιπροσώπευσης που συνδέει τον λαό µε εµάς και όχι βέβαια
µε την Κυβέρνηση, η οποία κυβερνάει γιατί έχει την εµπιστοσύνη
της Βουλής. Αυτά είναι πάγιες αρχές, είναι συνταγµατικά κατο-
χυρωµένες αρχές. Είναι κατακτήσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, ολο-
κληρώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …του Διαφωτισµού, στον οποίο
εσχάτως κι εσείς πιστεύετε. Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Και γι’ αυτό, λοιπόν, θα σας παρακαλέσω µε ευπρέπεια να έρ-
χεστε σε αυτόν εδώ…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Όχι, κύριε Πρόεδρε. Τι λέει; Δεν είµαι ευπρεπής; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Τζαβάρα, τελει-
ώστε παρακαλώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Συγγνώµη τι είπατε; Καλά, το επίπεδό σας είναι γνωστό. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Συγγνώµη, είπαµε εµείς τίποτα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είναι δυνατόν να

ακούω από τέσσερις πλευρές διαµαρτυρίες; Αφήστε να ολοκλη-
ρώσει, να δούµε τι θα κάνουµε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Σας χαρακτηρίζει και βέβαια
δεν χρειάζεται να το σχολιάσω. 

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Τι σας είπαµε εµείς; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Είπατε µια λέξη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώσατε, κύριε

Τζαβάρα. Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τον λόγο έχει η Υ-

πουργός Τουρισµού, κ. Έλενα Κουντουρά. 
Κυρία Υπουργέ, παρακαλώ επί του νοµοσχεδίου. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Τζαβάρα, κύριε Παναγιώταρε, σας παρακαλώ. 
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δηµιουργείται θέµα

χωρίς να υπάρχει θέµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αφήστε την κυρία

Υπουργό να µιλήσει για το νοµοσχέδιό της σας παρακαλώ. Άλλη
ώρα τα λέµε αυτά. 

Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Θα µου επιτρέ-

ψετε να µιλήσω για το νοµοσχέδιο και να κάνω και µια γενικότερη
αναφορά, δεδοµένου ότι στην επιτροπή προχθές συζητήθηκαν
πράγµατα τα οποία διαστρεβλώνουν την πραγµατικότητα, παρα-
πλανούν την κοινή γνώµη και δηµιουργούν στο Σώµα µια πλήρη
σύγχυση. 

Προκειµένου, λοιπόν, να ξεκαθαρίσω τι ακριβώς κάνει το Υ-
πουργείο Τουρισµού και φυσικά η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ – Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες, θα κάνω µια γενικότερη αναφορά για την επιτυχία
της εθνικής τουριστικής πολιτικής που ήδη έχει αποδώσει εξαι-
ρετικά αποτελέσµατα και ενοχλεί ιδιαίτερα την Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση. 

Μέσα σε συνθήκες, λοιπόν, έντονου ανταγωνισµού στην παγ-
κόσµια οικονοµία και εν µέσω ραγδαίων γεωπολιτικών αλλαγών
και πολύ δυσάρεστων -θα έλεγα- γεγονότων που επηρεάζουν τον
τουρισµό διεθνώς, η Ελλάδα παραµένει µια χώρα ασφαλής, στα-
θερή, φιλική και αποτελεί σήµερα µια δυνατή πρόταση ως παγ-
κόσµιος ελκυστικός προορισµός για διακοπές, αλλά και για
επενδύσεις. Τη διετία, λοιπόν, του 2015 – 2016 ο ρυθµός ανά-
πτυξης του ελληνικού τουρισµού ήταν υψηλότερος από τον παγ-
κόσµιο µέσο όρο τουριστικής ανάπτυξης και η πορεία αυτή δεν
συνέβη ούτε τυχαία, κύριοι συνάδελφοι, ούτε οφείλεται σε συγ-
κυρία, αλλά ούτε είναι αποτέλεσµα άλλων δυνάµεων παρά µίας
συγκεκριµένης εθνικής τουριστικής πολιτικής µε σχεδιασµό, µε
στοχευµένες ενέργειες που σχεδιάσαµε, εφαρµόσαµε το 2015,
υλοποιήσαµε το 2016 κι έχουµε πραγµατικά εξαιρετικά αποτελέ-
σµατα και τεράστια επιτυχία. 

Σας θυµίζω, λοιπόν, ότι το 2015, όταν αναλάβαµε, ο τουρισµός
µας βρισκόταν υπό το βάρος ισχυρών πιέσεων, υπό τη διαρκή
απειλή του Grexit, της οικονοµικής ασφυξίας, σκληρών πολιτικών
διαπραγµατεύσεων µε τους εταίρους, δύο εκλογικές αναµετρή-
σεις, δηµοψήφισµα, µια συνεχή αρνητική επίθεση από το εξωτε-
ρικό και τους ανταγωνιστές µας που δηµιουργούσε πλήγµα στην
εικόνα της χώρας µας. 

Παρ’ όλες, λοιπόν, τις αντιξοότητες, διαχειριστήκαµε τις κρί-
σεις αυτές στον τουρισµό µας µε εξαιρετική επιτυχία που έχει
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αναγνωριστεί, και το τονίζω αυτό, διεθνώς από τον Παγκόσµιο
Οργανισµό Τουρισµού και τον ίδιο τον γενικό Γραµµατέα του Ορ-
γανισµού Παγκόσµιου Τουρισµού, τον κ. Τάλεµπ Ριφάι, ο οποίος
επανειληµµένα, σε δηµόσιες οµιλίες του, έχει πει για την Ελλάδα
ότι είναι παράδειγµα προς µίµηση εξαιρετικής διαχείρισης κρί-
σης, που ανέτρεψε την αρνητική εικόνα και κατάφερε να βγει µε
επιτυχία και µε ιστορικά ρεκόρ αφίξεων.  

Πραγµατικά, πετύχαµε τα υψηλότερα νούµερα. Πετύχαµε
ιστορικό ρεκόρ αφίξεων και εσόδων. Το 2016 ήταν µια χρονιά
ρεκόρ µετά από µια χρονιά ρεκόρ. Οι αφίξεις αγγίζουν τα είκοσι
επτάµισι εκατοµµύρια, το µεγαλύτερο µέχρι σήµερα αριθµό επι-
σκεπτών στην Ελλάδα. Κι αυτό δεν το λέµε εµείς, το λένε όλα τα
επίσηµα στοιχεία, που φυσικά το Υπουργείο έχει, και όχι κάποιες
ανακρίβειες που ακούγονται από µέρος της Αντιπολίτευσης που
θέλουν να προκαλέσουν σύγχυση. Και φυσικά, είναι γνωστή η τα-
κτική της να επιχειρεί να αποκρύπτει την αλήθεια, να υπονοµεύει
το κυβερνητικό έργο, αλλά και να διαστρεβλώνει την πραγµατι-
κότητα και στην προκειµένη περίπτωση τη θετική πορεία του ελ-
ληνικού τουρισµού. 

Θέλω να τους τονίσω ότι αυτό είναι πολύ επικίνδυνο, γιατί επι-
τίθενται µε αυτόν τον τρόπο σε όλο τον τουριστικό κόσµο, στους
επιχειρηµατίες και στους επαγγελµατίες και φυσικά στην οικο-
νοµία της Ελλάδος, γιατί ο τουρισµός είναι το 20% του ΑΕΠ,
παίρνουµε µία µεγάλη ανάσα από τα έσοδα τα οποία έρχονται
και δηµιουργούνται πάρα πολλές θέσεις εργασίας. Γι’ αυτό, λοι-
πόν, θα έλεγα να είναι λίγο προσεκτικοί στις δηλώσεις τους και
στον τρόπο που προσπαθούν να διαστρεβλώσουν την πραγµα-
τικότητα και να παραπλανήσουν την κοινή γνώµη. 

Μέσα, λοιπόν, σε µια πολύ δύσκολη οικονοµική και γεωπολι-
τική συγκυρία από εξωγενείς και αστάθµητους παράγοντες που
η Ελλάδα δεν µπορεί να ελέγξει και υπάρχει µία διεθνής ανησυ-
χία, θα έλεγα, µε συνεχή δυσάρεστα γεγονότα και στις γειτονικές
µας χώρες, εµείς όχι µόνο καταφέραµε, όπως είπα πριν, να αντι-
στρέψουµε το αρνητικό κλίµα, αλλά επίσης πετύχαµε να είµαστε
αξιόπιστοι, να µας βλέπουνε µε εµπιστοσύνη, µε σταθερότητα,
µε ασφάλεια και να είµαστε µία χώρα φιλική, ώστε όχι µόνο να
επιλέξουν την Ελλάδα για τις διακοπές τους, αλλά και να δρα-
στηριοποιηθούν επιχειρηµατικά. 

Είµαστε, λοιπόν, πολύ ικανοποιηµένοι που η εθνική τουριστική
πολιτική που σχεδιάσαµε µε βάθος τετραετίας έδωσε τόσο γρή-
γορα, τόσο µεγάλα, πολλά και επιτυχηµένα αποτελέσµατα. 

Το πρώτο παράδειγµα είναι η επιµήκυνση της περιόδου. Για
πρώτη φορά, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-Ανεξάρτητοι Έλληνες το
έκανε πραγµατικότητα. Τους µήνες  Ιούλιο-Αύγουστο είχαµε
εξαιρετικά υψηλές επιδόσεις και οι µήνες Σεπτέµβριος-Οκτώ-
βριος-Νοέµβριος ήταν οι καλύτεροι µήνες όλων των εποχών. Ξε-
κινήσαµε τη θερινή επιµήκυνση από τον Μάρτιο, την ολοκλη-
ρώσαµε Νοέµβριο, ενώ στο παρελθόν τελείωνε τέλος Σεπτεµ-
βρίου. Αυτό µεταφράστηκε σε πληρότητες στα ξενοδοχεία στην
Αθήνα και Θεσσαλονίκη 100% και στο υπόλοιπο της Ελλάδος
µέσο όρο 85%.   

Είναι πολύ σηµαντικό να πούµε ότι ανοίξαµε νέους ελληνικούς
προορισµούς έτσι ώστε να ωφεληθούν οι τοπικές κοινωνίες.
Ανοίξαµε νέες αγορές υψηλού εισοδήµατος και ταξιδιωτικού
προϋπολογισµού, γιατί µας ενδιαφέρει, πραγµατικά, να φέρουµε
ποιοτικό τουρισµό και αυτό κάναµε, ανοίγοντας τη Μέση Ανα-
τολή, µε θεαµατικές αφίξεις, ενισχύοντας τη Ρωσία που πέρυσι
είχε σοβαρό οικονοµικό πρόβληµα και σήµερα είναι 30% επάνω,
ενισχύοντας τον Καναδά και την Αµερική, που εκεί επίσης είχαµε
πολύ σηµαντικές αφίξεις αλλά και έσοδα, καθώς είναι αγορές
που στο παρελθόν, λόγω του ότι υπήρχαν οι απευθείας πτήσεις
από την Ολυµπιακή, είχαµε πολύ µεγάλη εισροή τουριστών και
για ένα διάστηµα υπήρξε καταστολή. 

Με διεκδικήσεις, µε διαπραγµατεύσεις σκληρές, µε πρόγραµ-
µα, µε business plan και action plan και µε τη βοήθεια της οµο-
γένειας –και τους ευχαριστώ µέσα από την καρδιά µου γι’ αυτό-
καταφέραµε όχι µόνο να πετάει µία αεροπορική εταιρεία από την
Αµερική προς την Ελλάδα, όπως συνέβαινε µέχρι το 2015, αλλά
καταφέραµε να φέρουµε τρεις αµερικανικές αεροπορικές εται-
ρείες και τριπλασιάσουµε τις αφίξεις στην Ελλάδα.

Θέλω να πω για τον θεµατικό τουρισµό ότι είχε ξεκινήσει στο

παρελθόν µία προσπάθεια και ολοκληρώθηκε στο πλαίσιο της
δικής µας διακυβέρνησης το 2015-2016 µε πολύ στοχευµένες νο-
µοθετικές παρεµβάσεις. Λύθηκαν προβλήµατα τα οποία χρόνιζαν
και δηµιουργούσαν τροµερά προβλήµατα στους επιχειρηµατίες
και τους επαγγελµατίες του τουριστικού κλάδου. Δόθηκαν λύ-
σεις έτσι ώστε να µπορούν να αξιοποιήσουν όλα αυτά στην κα-
θηµερινότητά µας -γιατί εκεί πραγµατικά θα φανεί και η διαφορά-
και εµείς να κάνουµε πράξη το όραµά µας «365 µέρες τον χρόνο
τουρισµό» που για πρώτη φορά πάλι η Κυβέρνησή µας –το το-
νίζω- ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ και το Υπουργείο µας πέτυχε. 

Και διανύουµε αυτή την περίοδο Δεκέµβριο-Ιανουάριο µία κί-
νηση ρεκόρ µε υψηλές πληρότητες σε αστικούς τουριστικούς
χειµερινούς προορισµούς, µε διψήφια νούµερα για πρώτη φορά
πάλι στη διάρκεια όλων αυτών των ετών που κάνουµε µια προ-
σπάθεια να αναπτύξουµε το τουριστικό µας προϊόν.

Για πρώτη φορά υπήρχε διακριτή αύξηση και του εσωτερικού
ελληνικού τουρισµού –κάτι που αποκρύπτεται και δεν αναδει-
κνύεται από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση-, δεδοµένου ότι κά-
ναµε και προγράµµατα κοινωνικού τουρισµού. Τα ενισχύσαµε
µαζί µε το Υπουργείο Εργασίας, την κ. Ράνια Αντωνοπούλου, τη
διοικήτρια του ΟΑΕΔ, προκειµένου να στηρίξουµε και τον ελλη-
νικό τουρισµό αλλά και τα νησιά του βορείου Αιγαίου που δέχ-
θηκαν τις πιέσεις από το προσφυγικό. 

Όταν, λοιπόν, εξασφαλίζουµε τουριστικά πακέτα θεµατικού
τουρισµού, -απευθείας συνδέσεις όχι µόνο από πρωτεύουσες
του εξωτερικού προς τις πρωτεύουσες µας και τα νησιά µας
αλλά ακόµα και από περιφέρειες προς την Ελλάδα- δηµιουργών-
τας νέους δηµοφιλείς προορισµούς, καταφέρνουµε να ενισχύ-
σουµε και να τονώσουµε οικονοµικά και όλες τις τοπικές κοινω-
νίες από τις σηµαντικές αγορές τις οποίες ανοίξαµε, όπως είναι
η Μέση Ανατολή, η Κίνα και η Νότιος Κορέα. Και αυτό που προ-
σπαθούµε, όµως, να κάνουµε είναι να στηρίξουµε και όλες αυτές
τις ευρωπαϊκές ανερχόµενες αγορές, όπως είναι η Πολωνία, η
Ρουµανία, η Σερβία. Το 2017 ανοίγουµε και την Ινδία.

Και µέσα σε όλο αυτό το περιβάλλον, όλα αυτά τα µνηµόνια –
όπως και το σηµερινό το οποίο θα ψηφίσουµε- είναι προκειµένου
να µπορέσουµε να αυξήσουµε τον τουρισµό προς την Ελλάδα,
να κάνουµε συνέργειες, να γίνει η Μεσόγειος µια δυνατή ισχυρή
επιλογή. Και είµαστε εµείς αυτοί που δίνουµε τη δυνατότητα, το
µήνυµα, αν θέλετε, τον συµβολισµό, να υπάρξει σταθερότητα,
ασφάλεια, ειρήνη στην περιοχή µας.

Έρχονται ανακρίβειες του τύπου ότι επειδή υπάρχει γεωπολι-
τικό πρόβληµα και οι άλλες χώρες έχουν χάσει, αν θέλετε, του-
ριστικές εισροές, η Ελλάδα θα έπρεπε να έχει πάρει ένα τερά-
στιο κοµµάτι τουριστών. Αυτό είναι ανακρίβεια. Όλοι ξέρουµε
πολύ καλά ότι η Ελλάδα χτίζει, τουλάχιστον, µε τη δική µας κυ-
βερνητική πολιτική, σχέσεις σταθερές έτσι ώστε αυτό ο τουρί-
στας που θα έρθει, να ξαναέρθει, να γίνει πιστός, να ενισχύσουµε
την ποιότητα των υπηρεσιών µας και να δηµιουργήσουµε ένα
τουριστικό ρεύµα που θα µας επιλέγει πάντα, αγνοώντας τι συν-
θήκες υπάρχουν στο γεωπολιτικό περιβάλλον ή στη γειτονιά µας.
Το ότι η γειτονιά µας πλήττεται είναι εις βάρος µας, δεν είναι
καλό. Το µερίδιο του τουρισµού το οποίο έρχεται στην ανατολική
Μεσόγειο, όταν υπάρχει ανασφάλεια, µετακινείται µακριά. 

Η Ελλάδα, λοιπόν, πέτυχε τεράστια επιτυχία το 2016 για να
µπορεί να φέρει αυτά τα εξαιρετικά αποτελέσµατα που ξεπέρα-
σαν κάθε προσδοκία. Και ακόµα, αν θέλετε, ο ιδιωτικός τοµέας
θεωρεί και βγάζει ανακοινώσεις ότι ο ελληνικός τουρισµός είναι
πρωταθλητής. Μέχρι σήµερα, το 2017 δείχνει ότι έχει µια διψή-
φια αύξηση. Και όσον αφορά τον Τύπο στη Βρετανία, την Αυ-
στρία, στη Γερµανία, στη Σκανδιναβία, δίνουν τίτλους όπως, «Η
Ελλάδα πανηγυρίζει τη µεγάλη επιστροφή», «Έκρηξη ζήτησης
των αφίξεων», «60% οι προκρατήσεις στην Αυστρία», «40% οι
προκρατήσεις στην Ολλανδία».

Όσον αφορά την κρουαζιέρα το 2016, επειδή ειπώθηκε και
αυτό στην επιτροπή, κάναµε πολύ µεγάλο αγώνα για να διατη-
ρήσουµε και να µας εµπιστευτούν οι ιδιώτες, οι πολυεθνικές εται-
ρείες, που αποφασίζουν φυσικά βάσει των συµφερόντων τους
εάν θα βάλουν περισσότερα πλοία ή λιγότερα, δεδοµένου ότι
υπήρχε µια τεράστια ταραχή στην Ευρώπη και σε λιµάνια της
Τουρκίας ή της Αιγύπτου ή της Τυνησίας, που µπορεί να είχαν
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προορισµό να πάνε και αποφάσισαν ότι λόγω των δυσάρεστων
αυτών εξελίξεων δεν θα πάνε. Ήταν τεράστια, λοιπόν, επιτυχία
η αύξηση του 2016 στην κρουαζιέρα. 

Έρχεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και για άλλη µια φορά
διαστρεβλώνει και αποκρύπτει το γεγονός ότι το 2017 αν θα
υπάρξει κάποια µείωση πιθανή στην κρουαζιέρα, αυτό οφείλεται
στο γεγονός ότι υπάρχει µια ταραχή στην Ευρώπη και µια, αν θέ-
λετε, ανησυχία για όλους αυτούς τους τουρίστες που επιλέγουν
από µακρινές χώρες, όπως είναι η Αµερική ή ο Καναδάς, τις δια-
κοπές µε κρουαζιερόπλοια δεδοµένου ότι αυτά κλείνονται ένα
και δύο χρόνια πριν και φυσικά µπορεί να υπάρξει µια µείωση. 

Εµείς από την πλευρά µας, όµως, επειδή έχουµε και στην
κρουαζιέρα εθνική στρατηγική πολιτική, έχουµε καταφέρει να κά-
νουµε συµφωνίες, οι οποίες θα µας δώσουν τη δυνατότητα να
στηρίξουµε και την κρουαζιέρα µας δυναµικά όταν στο παρελ-
θόν, πριν από τη δική µας Κυβέρνηση, δεν υπήρχε καν ένα πρό-
γραµµα για τις κρουαζιέρες, ήταν στον αυτόµατο πιλότο µε µια
πλήρη αδιαφορία.

Ένα πολύ σηµαντικό κοµµάτι για την κρουαζιέρα είναι το ότι
φτιάξαµε και την Επιτροπή Κρουαζιέρας όπου συµµετέχουν όλοι
οι φορείς µε το Υπουργείο Ναυτιλίας, το οποίο θα µας δώσει, αν
θέλετε, µια µεγαλύτερη δυνατότητα να δούµε πώς στα επόµενα
χρόνια θα χτίσουµε αυτό το είδος τουρισµού, το οποίο θεωρούµε
ότι µπορεί να φέρει πραγµατικά πάρα πολλά έσοδα στην Ελλάδα
και µπορεί –εκτός του ότι είµαστε ήδη µέσα στις τρεις πολύ ση-
µαντικές επιλογές- να γίνουµε µια βασική επιλογή.

Σε χθεσινές αναφορές πάλι ο εκπρόσωπος της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης εκφράστηκε µε ανακρίβειες. Είπε γι’ αυτά τα 27,5
εκατοµµύρια ότι τα επίσηµα στοιχεία από το «Ελευθέριος Βενι-
ζέλος», από την Πολιτική Αεροπορία, από τα αεροδρόµια, τον
οδικό τουρισµό, οι tour operators του εξωτερικού, τα γραφεία
µας του ΕΟΤ, το ίδιο το Υπουργείο, ο ΕΟΤ µε τις έρευνές του,
αλλά και όλοι οι άλλοι επίσηµοι φορείς σφάλουν και ότι δεν
υπάρχει ρεκόρ τουρισµού. Αλλά, µε κάποιες ανακρίβειες, άρχισε
να λέει ότι υπάρχουν κάποιοι από τα Σκόπια που έρχονται, µέ-
νουν µία ηµέρα, φεύγουν, δεν ξέρουµε αν µπορούµε να τους
υπολογίσουµε τουρίστες, άρχισε να λέει ότι υπάρχουν µετανά-
στες Έλληνες, οι οποίοι έρχονται και κατά πόσο, λοιπόν, αυτοί
υπολογίζονται σαν τουρίστες. 

Είναι πραγµατικά πολύ επικίνδυνο αυτό που προσπαθούν να
κάνουν. Γιατί, όπως σας είπα, όχι µόνο διαστρεβλώνουν την αλή-
θεια, αλλά δείχνουν µια εµπάθεια προς το εθνικό τουριστικό προ-
ϊόν, που είναι ο τουρισµός. Επιµένω να λέω ότι εδώ πρέπει να
αφήσουµε τα µικροπολιτικά και µικροκοµµατικά και χωρίς βάσιµα
στοιχεία να λέµε ανακρίβειες και να διαστρεβλώνουµε την αλή-
θεια.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, ολο-
κληρώσατε νοµίζω.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Βεβαίως.
Έπρεπε να απαντηθούν, κύριε Πρόεδρε, αυτά. Γιατί αυτά, δυ-
στυχώς, αναπαράγονται.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Δεν είστε Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση. Είστε Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μπουκώρο,
αφήστε να το διαχειριστώ εγώ τη συζήτηση. Σας παρακαλώ.

Κυρία Υπουργέ, λέτε ενδιαφέροντα πράγµατα, αλλά µην ξε-
χνάτε το σηµερινό θέµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Συνεχώς αντιπολιτεύεστε. Τα έσοδα
πού πήγαν; Μπορείτε να µας πείτε τα έσοδα του 2016;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μπουκώρο, σάς
παρακαλώ πάρα πολύ, αφήστε µε να συνεννοηθώ. Θα επιµείνετε;

Έχουµε ένα συγκεκριµένο θέµα, κυρία Υπουργέ, σήµερα, δη-
λαδή τη συµφωνία Ελλάδας-Αιγύπτου. Είναι ενδιαφέροντα αυτά
που λέτε, αλλά είναι επί του συνόλου του τουριστικού ζητήµατος.
Πόσο θα κρατήσει η οµιλία σας; Είναι δυνατόν; 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Λίγο ακόµα και
τελειώνω.

Επειδή, κύριε Πρόεδρε, δυστυχώς, στην επιτροπή ακούστηκαν
πράγµατα τα οποία δεν µπορεί να µην απαντηθούν και επειδή
εδώ στην Ολοµέλεια της Βουλής πρέπει να ενηµερώνεται όχι
µόνο το Σώµα, αλλά και ο ελληνικός λαός, οφείλω να τα πω. Γιατί

διαστρεβλώνονται πραγµατικά γεγονότα και περνάει µια εικόνα
η οποία πλήττει τον ελληνικό τουρισµό, πλήττει τους επιχειρη-
µατίες, τους επαγγελµατίες και είναι πολύ σοβαρό για την εθνική
µας οικονοµία. Άρα οφείλω να αποκαταστήσω την αλήθεια. 

Στο πλαίσιο αυτής της προσπάθειας που γίνεται είναι και το
µνηµόνιο συνεργασίας της Αιγύπτου. Γιατί η Αίγυπτος είναι µια
νέα αγορά που ανοίξαµε. Είναι η Κυβέρνησή µας η οποία στήριξε
αυτήν τη διµερή συµφωνία. Είναι επισκέπτες υψηλής αγοραστι-
κής δύναµης και οικονοµικής επιφάνειας. Γιατί η Αίγυπτος έχει
περίπου πέντε εκατοµµύρια ανθρώπους µε πολύ µεγάλο εισό-
δηµα, οι οποίοι ταξιδεύουν στο εξωτερικό όχι µόνο για αναψυχή,
αλλά και για επαγγελµατικά ταξίδια. 

Και επειδή αυτές οι διµερείς σχέσεις κάνουν πολύ πιο συγκε-
κριµένες τις συνεργασίες µεταξύ των χωρών και όχι σε ένα πιο
γενικό πλαίσιο, όπως είναι οι τριµερείς σχέσεις ή γενικότερα οι
επαφές και οι συµφωνίες, µε δική µας πρωτοβουλία στις 21 Φε-
βρουαρίου 2016 µε τον οµόλογό µου υπογράψαµε αυτό το µνη-
µόνιο το οποίο ψηφίζουµε σήµερα. Το πιο σηµαντικό δεν είναι
µόνο να αυξήσουµε τις ροές από την Αίγυπτο προς την Ελλάδα,
αλλά είναι επίσης σηµαντικό να ενισχύσουµε και την επιχειρηµα-
τικότητα.

Εδώ θα κλείσω, λέγοντας ότι το 2016 οι επενδύσεις µας είναι
πολύ σηµαντικές. Υπάρχει έκρηξη επενδύσεων. Κατατέθηκαν
εκατόν σαράντα δύο προτάσεις από τετράστερα και πεντάστερα
ξενοδοχεία, αλλά και από ειδικές υποδοµές ειδικής τουριστικής
υποδοµής, που έχουν να κάνουν µε υφιστάµενα, αλλά και µε
έργα αναβάθµισης για τον εκσυγχρονισµό τους. Γιατί, όπως εί-
παµε πριν, µας ενδιαφέρει πάρα πολύ η ποιότητα και ο αναπτυ-
ξιακός νόµος πρέπει να τονίσουµε ότι έχει περίπου 40% τουρι-
στικές επενδύσεις και περίπου πάνω από 300 εκατοµµύρια ευρώ
έχουν µπει ως κεφάλαια για τον τουρισµό, για να ενισχυθούν οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις και να µπορέσουν όλοι να ανταποκρι-
θούν στις απαιτήσεις αυτού του προϊόντος που είναι ανταγωνι-
στικό και που η Ελλάδα µας έχει καταφέρει µε τεράστια επιτυχία
αυτά τα δυο χρόνια να σηµειώσει ιστορικά ρεκόρ και αφίξεων και
εσόδων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, ολο-
κληρώσατε.

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Κλείνω, κύριε
Πρόεδρε, λέγοντας µια πρόταση για το θέµα των εσόδων. Είναι
πρώτη φορά που κάποια στοιχεία που έχουν δει το φως της δη-
µοσιότητας έχουν τεράστιες αποκλίσεις, ενώ η µεθοδολογία
είναι πάγια, χρόνια. Είναι η πρώτη φορά το 2016 που έχει ξεφύγει
από τα όρια του στατιστικού λάθους και οι αποκλίσεις είναι τόσο
µεγάλες, που το Υπουργείο, ο ΕΟΤ έχει συνάντηση την επόµενη
εβδοµάδα, προκειµένου να δούµε γιατί υπάρχουν τόσο µεγάλες
αποκλίσεις σ’ αυτά τα οποία δηµοσιεύθηκαν.

Είναι, επίσης, πολύ σηµαντικό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

Υπουργέ. Ολοκληρώσατε. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Κλείνω, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είσαστε στα είκοσι

λεπτά, κυρία Υπουργέ!
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Σας εξήγησα

ότι ζήτησα λίγο χρόνο, γιατί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, ζητήσατε ανοχή

από τα δέκα λεπτά. Η ανοχή υπήρξε, αλλά φθάσατε στα είκοσι
λεπτά. 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Θα είχα ολο-
κληρώσει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Στην επιτροπή έχουµε
ζητήσει από εσάς και έχετε δεχθεί ότι θα κάνουµε µια ειδική συ-
νεδρίαση µε τα θέµατα τουριστικής πολιτικής. Είναι ανάγκη να
τα πείτε όλα σήµερα;

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Ναι, κύριε
Πρόεδρε, γιατί ακούστηκαν πράγµατα, τα οποία… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν είναι όµως η ηµε-
ρησία διάταξη αυτή, τι να κάνουµε τώρα;

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Ακούστηκαν
πράγµατα τα οποία διαστρεβλώνουν την αλήθεια και δυστυχώς
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δεχόµαστε µια τεράστια επίθεση, χωρίς να έχουµε βήµα να µπο-
ρούµε να µιλήσουµε. Αυτά, λοιπόν, ο ελληνικός λαός πρέπει να
τα ξέρει.

Τονίζω, λοιπόν, για τελευταία φορά: Όπως τα περισσότερα
κόµµατα της Αντιπολίτευσης στηρίζουν αυτή τη δυνατότητα να
έχουµε εθνική συνοχή και να στηρίζουµε το εθνικό προϊόν, θέλω
και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αντί να υπονοµεύει και να δια-
στρεβλώνει τη θετική πορεία του τουρισµού, να έρθει µε προτά-
σεις εποικοδοµητικά και να µην δηµιουργεί παραπλάνηση στην
κοινή γνώµη.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Σας ευχαριστούµε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικα-

σίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Επί της διαδικασίας;

Για ποιο θέµα;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σήµερα εδώ συζη-

τούµε την κύρωση ενός µνηµονίου…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ξέρω, θα παραβιά-

σετε ανοιχτές πόρτες τώρα. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Έχει γίνει παραβίαση του Κανονι-

σµού. Ζητώ τον λόγο για ένα λεπτό επί της διαδικασίας, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Μπουκώρο,
έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για
να διευκρινίσουµε κάποια πράγµατα.

Συζητούµε σήµερα εδώ την κύρωση ενός µνηµονίου συνεργα-
σίας µε τη φίλη χώρα της Αιγύπτου. Η κυρία Υπουργός διέπραξε
ένα πολιτικό ολίσθηµα µεγάλο. Εκµεταλλεύτηκε τη συναίνεση
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης ακριβώς για το µνηµόνιο συνερ-
γασίας στις επιτροπές της Βουλής και ήρθε εδώ να κάνει φθηνή
προπαγάνδα εναντίον της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µιλώντας
γενικώς για τον τουρισµό. 

Είπε συγκεκριµένα η κυρία Υπουργός, κύριε Πρόεδρε… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ναι, αλλά µην το επα-

ναλάβετε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Ναι, αλλά πρέπει να απαντώνται

αυτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Σας παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
Είπε ότι το 2016 είναι µια χρονιά ρεκόρ µετά από µια χρονιά

ρεκόρ, που ήταν το 2015. Γιατί, κυρία Υπουργέ, το 2015 δεν ήταν
µια χρονιά ρεκόρ µετά από µια χρονιά ρεκόρ που ήταν το 2014;
Ποιος έστησε τις βάσεις ανάταξης του ελληνικού τουρισµού; 

Και εν πάση περιπτώσει, έχετε προκληθεί επανειληµµένως να
δώσετε τα στοιχεία εσόδων, γιατί τα έσοδα από τον τουρισµό
είναι αυτά που δείχνουν την πραγµατική πορεία του τουρισµού.
Και τα έσοδα το 2016 είναι εµφανώς µειωµένα. Αυτά είναι τα επι-
τεύγµατά σας!

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρα-

καλώ επί της διαδικασίας.
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Κύριε Πρό-

εδρε, τον λόγο παρακαλώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αποκλείεται. 
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Όχι, κύριε

Πρόεδρε, δεν µπορεί να ακούγονται τέτοια πράγµατα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Όχι, δεν σας δίνω τον

λόγο, διότι…
ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Όχι, µε συγ-

χωρείτε. Δεν µπορεί να ακούγονται ανακρίβειες στο Σώµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Υπουργέ, µε

συγχωρείτε πολύ. Στην αρχή αυτής της συνεδρίασης όλες σχε-
δόν οι πλευρές της Βουλής παραδέχθηκαν ότι δεν µπορεί να συ-
νεχίζεται η κατάσταση παραβίασης του Κανονισµού. 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ποιος παραβίασε τη διαδικασία,
κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θέλετε, κυρία Τριαν-
ταφύλλου; 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Θέλω τον λόγο επί της διαδικασίας,

ακριβώς όπως και ο κ. Μπουκώρος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αφήστε µε να ολοκλη-

ρώσω και µετά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα φύγω και θα

ψηφίσετε το απόγευµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Καµµένε, βοη-

θήστε µε εσείς τουλάχιστον.
Υπήρξε µια οµιλία της κυρίας Υπουργού που έφυγε από το

θέµα, κατ’ ανοχή. Δεν πειράζει, αλλά να προχωρήσουµε παρα-
κάτω. Αν, όµως, τώρα στην απάντηση του Κοινοβουλευτικού Εκ-
προσώπου της Νέας Δηµοκρατίας θέλετε να ανταπαντήσετε,
κυρία Υπουργέ, δεν θα προχωρήσουµε. Δεν το καταλαβαίνετε; 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Όχι, κύριε
Πρόεδρε, θα πω µια φράση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, δεν το καταλαβαί-
νετε; 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Θέλω τον λόγο
να πω µια φράση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ειλικρινά σας το λέω,
καλοπροαίρετα, βοηθήστε να ολοκληρώσουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τι θέλετε, κύριε Ξυ-

δάκη, τώρα;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Να το τελειώσουµε, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Άµα θέλετε να το τε-

λειώσουµε, βοηθήστε µε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ αποχωρώ,

δεν θα γίνω άλλο ρεζίλι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Καµµένε, από

πλευράς Προεδρείου, συναισθανθείτε την ευθύνη που πρέπει να
έχουµε όλοι. 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Σας παρα-
καλώ, κύριε Πρόεδρε, µια πρόταση µόνο, για να βάλω σε τάξη
αυτά που ακούστηκαν.

Στην επιτροπή µε αυτήν την Κύρωση ειπώθηκαν πράγµατα, τα
οποία τα άκουσε ο ελληνικός λαός και βγήκαν και δηλώσεις σε
δελτία τύπου και µάλιστα µε ανακρίβειες. Εγώ, λοιπόν, κύριε
Πρόεδρε, οφείλω να αποκαταστήσω αυτές τις ανακρίβειες. Γι’
αυτό αναγκάστηκα να κάνω τη συζήτηση αυτή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε, κυρία
Υπουργέ, κάνετε λάθος. Δεν έχετε κανένα δικαίωµα να κάνετε
τώρα αυτή τη συζήτηση. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κυρία Υπουργέ, διαστρέβλωση είναι
αυτό που κάνετε εσείς. Κερδίζετε το παράσηµο του πολιτικού γε-
νιτσαρισµού. Σας το δίνουµε! 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Τελειώνω, λέ-
γοντας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αγνοείτε το Προ-
εδρείο; Με συγχωρείτε, δηλαδή! 

ΕΛΕΝΑ ΚΟΥΝΤΟΥΡΑ (Υπουργός Τουρισµού): Τελειώνω, λέ-
γοντας ότι η βάση αυτού του µνηµονίου και η συµφωνία είναι δε-
δοµένη της συγκεκριµένης εθνικής πολιτικής που εφαρµόζουµε
και αυτό ήταν που ανέπτυξα. Δεν βγήκα από το θέµα, ήµουν σα-
φέστατη.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία –και γι’ αυτό πρέπει όλοι να είµαστε πολύ προ-
σεκτικοί στη διαχείριση της συζήτησης- αφού προηγουµένως ξε-
ναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕ-
ΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, πενήντα µαθητές
και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 3ο
Γυµνάσιο Σαλαµίνας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Είναι ζωντανή η συζήτηση, ελπίζω ότι δεν µας παρεξηγείτε γε-
νικά. Ευχαριστώ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο παρακαλώ,
για να τελειώσουµε οµαλά. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε, κύριε
Ξυδάκη, θα δώσω τον λόγο στην κ. Τριανταφύλλου, γιατί είχε ζη-
τήσει τον λόγο από πριν. Κυρία Τριανταφύλλου, έχετε τον λόγο
επί της διαδικασίας αυστηρώς.

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Τόσο αυστηρώς όσο και ο κ. Μπου-
κώρος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δηλαδή, µας κάνετε…
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): …για να καταλάβουµε

τι θέλετε να πείτε. 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω το

εξής: Είσαστε Πρόεδρος σ’ αυτή τη συνεδρίαση και νοµίζω ότι
µπορείτε πραγµατικά µε ορθή σκέψη να δείτε ποιος παραβίασε
τη διαδικασία, ποιος εκφράστηκε µε τον τρόπο που εκφράστηκε.
Έχετε δίκιο ότι παραβιάστηκε η διαδικασία, εγώ συνηγορώ σ’
αυτό, αλλά τουλάχιστον από την πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ και από την
εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ ειπώθηκαν µόνο δύο πράγµατα για την
τροπολογία. Βεβαίως, ο καθένας µας, όπως τοποθετείται, φυσικά
τοποθετείται πολιτικά, βεβαίως ο καθένας σχολιάζεται από τους
υπόλοιπους πολιτικά, αλλά νοµίζω ότι εδώ έχουν ξεπεραστεί τα
εσκαµµένα. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Από ποιον; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Είµαι σαφής.
Με αυτή τη διαδικασία, λοιπόν, ξαναλέω ότι θα πρέπει να βρι-

σκόµαστε συνεχώς σε σύγκρουση. Κατά την ταπεινή µου άποψη,
εµείς διατηρήσαµε τη διαδικασία. Εγώ θα ήθελα πραγµατικά και
το Προεδρείο να κρίνει -νοµίζω ότι το έχει κάνει ήδη- και νοµίζω
ότι υπάρχουν συγκεκριµένοι εδώ µέσα, οι οποίοι ξεπερνούν τα
εσκαµµένα πολλές φορές. Εµείς δεν γίναµε ποτέ τιµητές κανε-
νός. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πάντως, το Προ-

εδρείο ούτε σχολίασε ούτε θέλει να σχολιάσει περιεχόµενο οµι-
λιών. Το Προεδρείο προσπαθεί να διαφυλάξει µια ισορροπία στη
συζήτηση και προσπαθεί να κάνει ό,τι µπορεί για να ακουστούν
όλες οι απόψεις, αλλά να µην παραβιάζεται και ο Κανονισµός. 

ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Σήµερα δεν παραβιάστηκε, όµως. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ξέρετε πολύ καλά

ότι είχαµε µια εκτροπή από τη συζήτηση και όχι στο περιεχόµενο,
στον χρόνο. Το ξέρετε πολύ καλά.

Κύριε Ξυδάκη, µια κουβέντα µόνο. Έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΞΥΔΑΚΗΣ: Κοιτάξτε, κύριε Πρόεδρε, και η ειδική

αγορήτρια και εγώ ως εκπρόσωπος και στο θέµα της τροπολο-
γίας για το πόθεν έσχες µιλήσαµε πολύ συγκεκριµένα µε πολιτικό
επιχείρηµα και µε διάθεση ήρεµη να τελειώσει µια διαδικασία, η
οποία είναι προαποφασισµένη και συζητηµένη στην επιτροπή,
όπου επικράτησε ένα κλίµα συνεννόησης και σύνθεσης. Να τε-
λειώσει η ιστορία!

Δυστυχώς, και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, τον οποίο
υπολήπτοµαι, ο κ. Τζαβάρας και ο κ. Ψαριανός έδωσαν άλλες
προεκτάσεις. Εµέµφθησαν την Κυβέρνηση για πράγµατα, τα
οποία είναι άσχετα της παρούσας συζητήσεως, δεν εµπίπτουν.
Εδώ πάµε να κάνουµε µια διευθέτηση για το πόθεν έσχες, κατ’
οικονοµία να δοθεί µια πολιτική και πρακτική λύση. Ας τελειώσει
εδώ, ας κλείσουµε, γιατί έγινε µια καλή συζήτηση στην επιτροπή
και φθάνουµε εδώ και δείχνουµε την εντύπωση ενός σκυλοκα-
βγά. Έχουµε συµφωνήσει στα βασικά. Όποιος δεν συµφωνεί δη-
λώνει «παρών» και τελειώνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ωραία, κύριε Ξυδάκη.
Ας θεωρήσουµε ότι κλείνει έτσι οµαλά το ζήτηµα.

Κύριε Κατσώτη, θέλετε κάτι; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κατσώτη, έχετε

τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όπως προέβλεψα στην τοποθέτησή

µου, είπα ότι θα γενικευθεί η συζήτηση και είναι αντικειµενικό.
Εξάλλου, µας προϊδέασε η Υπουργός στην επιτροπή ότι σήµερα
θα µας πει περισσότερα. 

Κύριε Πρόεδρε, ήσασταν στην επιτροπή. Το ακούσατε αυτό.
Περιµέναµε από την Υπουργό να πει όλα αυτά που είπε. Άρα, θα

έπρεπε και το Προεδρείο να οργανώσει αλλιώς τη συζήτηση,
γιατί τώρα, για παράδειγµα, προκύπτουν ζητήµατα, που µπο-
ρούµε και πρέπει να απαντήσουµε στην Υπουργό, για όλα όσα
λέει και για όλα όσα δεν λέει. Άρα, είναι ένα θέµα της συζήτησης,
πώς οργανώνεται, τη στιγµή που η Υπουργός είπε στην επιτροπή
ότι σήµερα θα πει και άλλα πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Κατσώτη, εγώ
θέλω να σας πω ότι είπα και στη σηµερινή συνεδρίαση ότι πραγ-
µατικά έχει ενδιαφέρον η οµιλία της κυρίας Υπουργού, διότι
έθεσε διάφορα ζητήµατα. Και στην επιτροπή σάς είπα ότι όλα τα
ζητήµατα…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Χωρίς αντίλογο, κύριε Πρόεδρε;
Στη Βουλή χωρίς αντίλογο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με συγχωρείτε. Αφή-
στε µε να συνεχίσω. 

Και τα ζητήµατα, που θέσατε εσείς στην επιτροπή που είχαν
σχέση µε τον εργασιακό χώρο στον τοµέα του τουρισµού είχαν
εξαιρετικό ενδιαφέρον. Όµως, εάν αναπτύξουµε όλα αυτά τα θέ-
µατα χωρίς να δοθεί η δυνατότητα στα άλλα κόµµατα να έχουν,
επίσης, συµµετοχή στην ουσία της συζήτησης, έχουµε παραβιά-
σει τον Κανονισµό, διότι τα άλλα κόµµατα µίλησαν για το συγκε-
κριµένο θέµα τουριστικής συµφωνίας Ελλάδας-Αιγύπτου και
επεκτάθηκε η συζήτηση χωρίς τη συµµετοχή τους, την ουσια-
στική. Αυτό αδικεί τα άλλα κόµµατα, γι’ αυτό λέω ότι παραβιά-
στηκε ο Κανονισµός.

Ευχαριστώ πολύ. Να ακολουθήσουµε την έκκληση του κ. Ξυ-
δάκη να κλείσουµε αυτή τη συζήτηση και να περάσουµε στην ψη-
φοφορία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύρωση του Μνηµονίου Κα-
τανόησης για Συνεργασία στον τοµέα του Τουρισµού µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου και άλλες διατάξεις». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το νοµοσχέ-

διο του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύρωση του Μνηµονίου Κατα-
νόησης για Συνεργασία στον τοµέα του Τουρισµού µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου και άλλες διατάξεις»,
έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στην ψήφιση επί των άρθρων. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο πρώτο ως έχει; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο

πρώτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο δεύτερο ως έχει; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο
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δεύτερο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο τρίτο ως έχει; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Παρών. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Παρών.
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το άρθρο

τρίτο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο ως

έχει; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το ακροτελεύτιο

άρθρο έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Εισερχόµαστε στην ψήφιση στο σύνολο.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο; 
ΜΑΡΙΑ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΥ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ναι. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΪΒΑΤΙΔΗΣ: Παρών. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ναι. 
ΜΑΡΙΟΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Τουρισµού: «Κύρωση

του Μνηµονίου Κατανόησης για Συνεργασία στον τοµέα του Του-
ρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρατίας της Αιγύπτου και
άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζή-
τηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής: 

«Κύρωση του Μνηµονίου Κατανόησης για Συνεργασία στον
τοµέα του Τουρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δηµοκρατίας
της Αιγύπτου και άλλες διατάξεις

Άρθρο πρώτο

Κυρώνεται και έχει την ισχύ, που ορίζει το άρθρο 28 παράγρα-
φος 1 του Συντάγµατος, το «Μνηµόνιο Κατανόησης για Συνερ-
γασία στον τοµέα του Τουρισµού µεταξύ της Κυβέρνησης της
Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Αραβικής Δη-
µοκρατίας της Αιγύπτου», που υπογράφηκε στο Κάιρο, στις 21
Φεβρουαρίου 2016, το κείµενο της οποίας σε πρωτότυπο στην
ελληνική και στην αγγλική γλώσσα έχει ως εξής:

3986 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3988 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3990 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΝΔ’ - 12 ΙΑΝΟΥΑΡΙΟΥ 2017 3991



3992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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3994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρθρο δεύτερο

Τα Πρωτόκολλα και τα Συµφωνηθέντα Πρακτικά της Μικτής
Επιτροπής Τουρισµού που προβλέπονται στο άρθρο 8 του κυ-
ρούµενου Μνηµονίου, εγκρίνονται µε Κοινή Πράξη των αρµόδιων
κατά περίπτωση Υπουργών.

Άρθρο τρίτο

Η προθεσµία της παρ. 6 του άρθρου 66 του ν. 4409/ 2016,
όπως αντικαταστάθηκε µε το άρθρο 20 του ν. 4425/2016, παρα-
τείνεται από τη λήξη της έως και την 13η Απριλίου 2017.

Άρθρο τέταρτο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και του Μνηµονίου που κυ-
ρώνεται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 11
παράγραφος 1 αυτού.

Αθήνα,                                2017

ΟΙ ΥΠΟΥΡΓΟΙ

1. ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ 2. ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ,
ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ ΚΑΙ
ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ
ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ

3. ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΩΝ 4. ΤΟΥΡΙΣΜΟΥ

5. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΕΞΩΤΕΡΙΚΩΝ

6. Ο ΑΝΑΠΛΗΡΩΤΗΣ ΥΠΟΥΡΓΟΣ
ΔΙΚΑΙΟΣΥΝΗΣ, ΔΙΑΦΑΝΕΙΑΣ 

ΚΑΙ ΑΝΘΡΩΠΙΝΩΝ ΔΙΚΑΙΩΜΑΤΩΝ»

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την
ψήφιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς το Σώµα πα-

ρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά

της Πέµπτης 10 Νοεµβρίου 2016 (πρωινή συνεδρίαση) και ερω-
τάται το Σώµα αν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Πέµπτης 10 Νοεµβρίου 2016 (πρωινή συνεδρίαση) επικυρώ-
θηκαν. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 14.18’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Παρασκευή 13 Ιανουαρίου 2017 και ώρα 10.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επί-
καιρων ερωτήσεων.
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Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                        ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


